
گزارش»تدبیرتازه«ازروایتهایجدیددربارهمذاکراتهستهای

برجامبوینفتمیدهد!

3

 ثبات در کابینه
2

وعده های پوچ آرامکو
9

»تدبیر تازه« گزارش می دهد

ریسک گریزی معامله گران
8

روند نزولی بورس تا چه زمانی ادامه خواهد داشت

» تدبیر تازه« گزارش می دهد؛

تکنولوژی اطلاعات راهکار  برون 
رفت از فرار مالیاتی

12

مهدی پازوکی در گفت وگو با »تدبیر تازه« مطرح کرد:

ایرانی های مرفه و فقیر
3

 آخرین اطلاعات مرکز آمار از درآمد و هزینه خانوارهای کشور نشان می دهد

 مشاور کمیسیون برنامه و بودجه مجلس در گفت و گو با »تدبیر تازه« مطرح کرد:

جبران مشکلات معیشتی مردم با یارانه!

مهدی مطهرنیا

تقابل یا
 تحمل؟

2

یادداشت

2

نسخه PDF هفته نامه تدبیر تازه در سایت تدبیرتازه نیوز قابل مشاهده است.

آخرین اخبار ایران و جهان را در پایگاه تحلیلی - خبری تدبیرتازه نیوز بخوانید

سال هشتم  شماره 277 12 صفحه  قیمت: 7000 تومان
چهارشنبه 9 شهریورماه 1401   2 صفر  31اگوست 2022

هفته نامه سراسری اقتصادی - اجتماعی

www.tadbiretazenews.ir

کامبیز میرکریمی

مشتریان محدد روبل
 در بازار متشکل

3

نگاه نخست



چهارشنبه9 شهریورماه1401، سال هشتم،  شماره 277
w w w . t a d b i r e t a z e n e w s . i r

هفته نامه سراسری اقتصادی- اجتماعی

2
سیاست

رئیسی: نا امید کردن مردم
خط قرمز دولت  است

ایسنا: سید ابراهیم رئیســی، هفته دولت را فرصت مناسبی 
بــرای ارائه گزارش اقدامات و عملکردها به مردم و همچنین 
فرصتی برای ارزیابی خدمات و عملکرد یکساله وزارتخانه ها 
و دســتگاه های اجرایی دانســت و گفت: در میان مردم و با 
مردم بودن ویژگی این دولت است و باید اقدامات انجام شده 
هنرمندانه به اطلاع مردم رســانده شود. رئیس جمهور تاکید 
کرد: یکی از شــاخص های مهم برای دولت مردمی، احیای 
اعتماد مردم اســت و باید تمام تلاش ها و اقدامات در جهت 
خدمت به مردم و حل مشــکلات و حفظ و تقویت امید مردم 
باشد. رئیسی هرگونه ســخن یا اقدامی را که باعث ناامیدی 
و کاهش اعتماد مردم شــود، خط قرمز دولت مردمی دانست 
و خاطرنشــان کرد: نباید با انتشــار برخی گزارش های غیر 
مستند در رسانه ها، مردم را نگران کرد و همه همکاران دولت 
تلاش کنند موضوعات بین دســتگاهی را فوراً حل و فصل 
کنند و نتیجه اقدامات انجام شــده را به اطلاع مردم برسانند.

رئیس جمهور با اشــاره به توصیه سال گذشته، رهبر معظم 
انقلاب اسلامی به هیات دولت در زمینه حرکت اندیشه ورزانه 
و عقلانی خاطرنشــان کرد: وزرا و مسئولان دستگاه ها باید 
کارآمدی و استفاده از نیروهای انقلابی و نخبه را برای اجرای 
طرح های توســعه کشور ســرلوحه اقدامات خود قرار دهند. 
رئیسی همچنین بر لزوم پیگیری موضوع و رساندن آب شرب 

پایدار به مردم در استان های دارای مشکل تاکید کرد.

حسن روحانی تکذیب کرد

ایسنا: روابــط عمومی دفتر رئیس جمهور سابق، ادعاها مبنی 
بر مخالفت حسن روحانی با برکناری مدیرعامل وقت شرکت 

فولاد مبارکه را تکذیب کرد.
در اطلاعیه روابط عمومی دفتر حجت الاســلام والمسلمین 
حســن روحانی آمده اســت: »ادعای مخالفت رئیس جمهور 
ســابق با برکناری مدیرعامل وقت شرکت فولاد مبارکه که 
متاسفانه از سوی خبرگزاری دولت منتشر شده، کذب محض 
است. اساساً هیچ دستوری مبنی بر عزل یا نصب مدیرعامل 
شــرکت های اقتصادی و یا مخالفت و موافقت با آن از سوی 
رئیس جمهور سابق و یا دفتر ریاست جمهوری صادر یا اعلام 
نشده است. دفتر رئیس جمهور ســابق حق شکایت را برای 
خود در واکنش به این ادعای کذب محفوظ می دارد. ادعاهای 
کذب و اتهام زنی ها علیه مسئولان سابق دولتی، درحالی است 
کــه رئیس کمیته تحقیق و تفحص از فولاد مبارکه اصفهان 
پیش نویس گزارش منتشرشــده در فضــای مجازی را تائید 

نکرده و آن را قابل استناد ندانسته است.«

واکنش قالیباف به انتشار گزارش هیات 
تفحص از فولاد مبارکه

خبرآنلاین: محمدباقــر قالیباف، رئیس مجلس به انتشــار 
پربازتــاب گزارش هیات تخقیــق و تفحص از فولاد مبارکه 
واکنش نشــان داد و در توییتی نوشت: راه صحیح مبارزه با 
فســاد، ورود تخصصی وقانونی به نقاط آســیب پذیر است. 
شــرکت های خصولتی مثل فولاد مبارکه سالها حیاط خلوت 
بوده اند وحالا باید شــفاف شــوند. البته مجلس لیستی ازاین 
تفحص علنی نکــرده و با اعلام مصادیق قبل ازرســیدگی 
قضایی مخالف اســت. برخورد سیاســی، مبارزه بافساد رابه 
حاشیه می برد. روابط عمومی مجلس هم در اطلاعیه ای گفت: 
این گزارش خود بهترین شــاهد بر فاسد نبودن ساختار نظام 
است که از درون ساختارهای خود تخلف و فساد را پیدا و افشا 
می کند. براساس هماهنگی بین روسای محترم قوه مقننه و 
قضائیه گزارش های تحقیق و تفحص خارج از نوبت بررسی 
و تعیین تکلیف می شــوند. در گزارشــی که در صحن علنی 
قرائت و رسماً منتشر شد و گزارش رسمی تحقیق و تفحص 
محسوب می شود، اســامی ذکر نشده و لیستی منتشر نشده 
است. آن چه در فضای رسانه ای منتشر شده است نسخه ای از 
گزارش تحقیق و تفحص است که باید بعد از بررسی نهایی و 
اصلاح لازم به قوه قضائیه ارجاع شود و برای انتشار عمومی 
نبوده است. این نسخه گزارش حتی برای نمایندگان مجلس 
نیز بارگذاری نشــده است و دســتگاه های نظارتی در حال 

بررسی چگونگی انتشار رسانه ای آن هستند.

اشتباهات زیادی در اجرای قانون 
رتبه بندی معلمان وجود دارد

ایلنا: نماینده مردم رشــت در مجلس گفت: انتظار داشــتیم 
که دولــت در اجرای لایحه رتبه بندی فرهنگیان که مجلس 
تصویب کرده با دست باز عمل کند و به یاری فرهنگیان بیاید 
اما با اقدامات و حرکت هایی که دولت داشت و اعمال سلیقه ای 
که بر روی روند اجرایی قانون نظام رتبه بندی صورت گرفت، 
متاسفانه کام فرهنگیان را تلخ کردند.جبار کوچکی نژاد افزود: 
در جریان اجرای این لایحه با آیین نامه ای که نوشتند بخش 
وسیعی از کسانی که مأمور به خدمت هستند را از رتبه بندی 
حــذف کردند، حدود نزدیک بــه ۱۰۰ هزار معلمی که بیش 
از ۱۰ ســال ســابقه دارند و نیروهای جوان و علمی هستند 
و در حــال فعالیت در آموزش و پرورش هســتند را از چرخه 
رتبه بندی بدون هیچگونه دلیــل و توجیهی حذف کرده اند. 

متاسفانه مجلس هم در این بخش اقدام عملی نکرده است.

رویداد
 زمان افزایش حقوق بازنشستگان و کارکنان نیروهای مسلح

تسنیم: نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس گفت: در این کمیسیون پیشنهاداتی را در جهت 
تقویت بنیه مالی و حقوق و مزایای کارکنان و بازنشستگان نیروهای مسلح به دولت و ستاد کل ارائه 
شده است که این پیشنهادات قطعاً در برنامه توسعه هفتم و بودجه ۱۴۰۲ آورده خواهد شد.ابراهیم 
عزیزی اظهار داشت: یکی از ارکان مهم کشور نیروهای مسلح است که باید توجه بیش از اندازه به 
این رکن مهم چه از لحاظ معیشتی و چه از همه لحاظ در کشور شود، اما متاسفانه در این سالیان 
گذشته آنچان توجه به این قشر از جامعه نشده است. وی با بیان اینکه طبق قانون می بایست حقوق 
و مزایای کارکنان نیروهای مسلح افزایش پیدا می کرد، افزود: ستاد کل نیروهای مسلح در این مدت 
اقدامات خوبی انجام داده است اما این موضوع نیازمند حمایت همه جانبه دولت است و انتظار داریم 
دولت در برنامه هفتم و لایحه بودجه ۱۴۰۲ به این قشر توجه بیشتری داشته باشد.وی بیان داشت: 
در سال گذشته در بودجه ۱۴۰۱ تقریباً ۲6 هزار میلیارد را برای متناسب سازی حقوق بازنشستگان 
نیروهای مسلح و 5 هزار میلیارد تومان نیز به آن عدد اضافه شد. زیرا بازنشستگان نیروهای مسلح 
لایق یک رفاه نسبی هستند و دولت و ستادکل نیروهای مسلح موظفند که این رفاه را تأمین کنند.

دستور رییس قوه قضاییه درباره گزارش فساد در فولاد مبارکه

رئیس قوه قضاییه در نشســت شــورای عالی قوه قضاییه با اشاره به واصل شدن گزارش تحقیق و 
تفحص مجلس پیرامون فولاد مبارکه به دستگاه قضایی، مجدداً خطاب به دادستان تهران تاکید کرد 
که شعبه ویژه ای را برای رسیدگی به این موضوع اختصاص دهد و همه جوانب قضیه مذکور با نهایت 
دقت، مورد بررسی قرار گیرد تا به آنچه حق و انصاف است، عمل شود.حجت الاسلام محسنی اژه ای 
در همین راستا گفت: پیرامون خیلی از این گزارشاتی که واصل می شود بخصوص در مواردی که خود 
اعضای تحقیق و تفحص تصریح دارند هنوز جمعبندی نهایی را انجام نداده و هنوز همه دفاعیات را 
استماع نکرده اند، بعضاً اخبار و مسائل خامی در سطح جامعه منتشر می گردد که خود متولیان تحقیق 
و تفحص، این اخبار را قبول ندارند؛ کمااینکه در مورد اخیر مرتبط با فولاد مبارکه نیز برخی نمایندگان 
مجلــس توضیحاتی را ارائه کردند؛ لــذا ضرورت دارد گزارش تحقیق و تفحص اخیر مجلس هر چه 
ســریع تر و در نهایت دقت و انصاف و رعایت ضوابط قانونی مورد پیگیری و بررسی قرار گیرد و آن 
مقدار که مطابق با حق و حقیقت است به صورت مستدل و متقن به مردم اعلام شود و آن مقداری 

دیگر نیز که برخلاف واقع است و ذهنیت هایی را ایجاد کرده، برای مردم تبیین شود. تقابل یا تحمل؟

در مذاکرات هسته ای میان ایران و آمریکا، واقعیت 
روی صحنــه تحت تأثیر زنجیــره تقابل و تحمل 
میان واشــنگتن و تهران در جریان اســت که در 
زمان فعلی تحت تأثیر حلقه میانی "تحمل" است. 
اینکه مذاکرات باید به توافق برســد یا ادامه یابد 
و شکســتی برای آن متصور نیست، در چارچوب 
همین زنجیره قرار دارد. حتی اگر توافقی شود، هر 
عقل سلیمی می داند این توافق تنها تنفسی است 
در میانه تعارض. نه تهران تغییر موضع داده است 
و نه واشنگتن از مواضع خود کوتاه آمده است. تنها 
ادبیات آنها تغییر کرده است و اتفاقاً همان گونه که 
قبل از روی کار آمدن بایدن گفتم، بایدن بســیار 

خطرناک تر از ترامپ است.
 الان آمریکایی ها افــکار عمومی را در دو بخش 
نخبگان و توده ها به این ســمت بردند که آمریکا 
می خواهد توافق کند و سیاســت خاورمیانه خود را 
تغییر داده اســت یا می خواهــد آن را رها کند اما 
اینها آگاهی های انحرافی است. آمریکا خاورمیانه 
را ترک نخواهد کرد و صرفاً سیاست خاورمیانه ای 
خود را به روز می کند و در سیاست هایش در نهایت 
نظم جدیدی را دنبــال می کند که در آن ایران از 
رو در رویــی با آمریکا خارج شــود، حتی اگر این 
مســاله هزینه بالایی داشته باشــد. آمریکا تلاش 
دارد پرونده هسته ای را به سمت اختلافات پادمانی 
ایران و آژانس سوق دهد و تا حد زیادی هم موفق 
بوده اســت. به نظر ایران پافشاری کرده است که 
به جای اینکه همه تحریم ها برداشــته شــود و یا 
سپاه از لیســت تحریم خارج شود، مسائل پادمانی 
دیگر دنبال نشود. با این اقدام آمریکا محور تقابل 
ایران با آمریــکا به رو در رویی ایــران با آژانس 
کشانده می شــود. به این ترتیب زمینه برای فشار 
بیشــتر به تهران در افکار عمومی آماده می شود.  
از ایــن رو در دوره "تحمل" دو جانبه زمینه های 
تعارض بیشــتر با ایران از طریــق محوریت قرار 
دادن آژانس و مشروعیت آن در برخورد با اتهامات 
پادمانــی موجود در ارتباط با ایران مطرح اســت. 
آمریکایی ها نمی خواهند مرگ برجام را اعلام کنند 
و ایران هم تحت فشــار فزاینده اقتصادی ناشی از 
اقتصاد نابسامان و بسیار لغزنده در ماه های آینده با 
بحرانی فراتر رو به رو خواهد شد، از این رو توافق 
و ادامه مذاکرات را می طلبد. بخشی از جناح ها در 
ایران نیز به امید زمســتان و نیــاز اروپا به انرژی 
و بخــش رادیکال تر گــذار از مرزهای قابل قبول 
هســته ای تحت عنوان گریز هســته ای را در نظر 
می گیرند و به این می اندیشــند که ادامه مذاکرات 
می تواند به نفع تهران تمام شــود. از این رو تهران 
نیز بــا وجود بســیاری از دلایل بــرای خروج از 
برجام در آن باقی مانده اســت و به نظرم این کار 
معقولانه ترین کار بوده است.درباره ادامه کار با رد 
و بدل شدن پاسخ ها یا بازگشت به وین و مذاکرات 
در آن چارچــوب، تمایز چندانــی بین این دو الگو 
وجود ندارد. ایران و آمریکا چه در وین چه در این 
مســیر فعلی با یکدیگر مستقیم مذاکره نمی کنند. 
تنها تمایز آن اســت که در وین مذاکره کنندگان 
به هتل کوبــورگ می روند و شــفاهی ایرانیان با 
اروپایی ها و روسیه صحبت می کنند و رابرت مالی 
هم شــفاهی پاسخ می دهد و بالعکس. اما در شیوه 
فعلی هزینه مســافرت دیپلمات هــا بر دولت های 
متبوعشان تحمیل نمی شود. با نامه نگاری و پاسخ 
مکتوب مطالب بیشــتر مستند شده و هزینه ها هم 

کم می شود.
 در هر حال مذاکرات اصلی بین ایران و آمریکاست 
و مذاکرات وین این را نشــان می دهد و به خوبی 
به جهان این معنا اثبات می شود که تا آمریکایی ها 
تأیید نهایی را ندهند و تهران نپذیرد، پایتخت های 
کشــورهای اروپایی و پکن و مســکو نمی توانند 

کاری انجام دهند.

مهدی مطهرنیا
کارشناس مسائل بین الملل

 یادداشت

سمیه تقی خانی
روزنامه نگار

در همیــن رابطه دیــروز صدیف بدری 
نماینده مردم اردبیل و یکی از اســتیضاح 
کننــدگان وزیــر صمــت در رابطــه با 
پایان مهلت دو ماهــه مجلس به دولت 
درخصــوص اســتیضاح وزیــر صمت و 
تفکیک این وزارتخانه، گفت: ما از دولت 
در ایــن خصوص گله مند هســتیم، من 
فکر می کنم دولت اراده ای برای تفکیک 
وزارتخانه ندارد.وی ادامــه داد: در هفته 
گذشته با آقای قالیباف صحبت کردیم و 
متوجه شدیم که ظاهراً نظر دولت همان 
مصوبه ای اســت کــه از قبل در مجلس 
بود و شــورای نگهبان ایــراد گرفته بود، 
که دولت با آن موافق اســت تا توســط 
آن وزارت بازرگانی تشــکیل شود.بدری 
افــزود: اگر طی هفته جــاری این اتفاق 
صورت نگرفــت، ما همچنان روی حرف 
خودمان هستیم و معقتدیم که بحث ها و 
چالش هایی که در وزارتخانه وجود داشت 
همچنان وجود دارد و رفع نشده است در 
نتیجه ما مصر هســتیم که ایشــان واقعاً 
به درد این وزارتخانــه نمی خورد.نماینده 
مردم اردبیل ادامه داد: طی این دو ماه ما 
چیزی از رفع ایرادات و مشکلات در این 
وزارتخانه ندیدیــم. البته احتمال می دهم 
که طی هفته جاری وضعیت وزارت صمت 
تعیین تکلیف شود اما اگر چنین نشد بحث 

استیضاح مجدداً به جریان خواهد افتاد.
zz بذرپاش جانشین عبدالملکی؟

از سوی دیگر پس از استعفای حجت الله 
عبدالملکی از وزارت کار در حالی که رئیس 
دولت، محمدهادی زاهدی وفا را به عنوان 
سرپرست این وزارتخانه معرفی کرد حالا 
با نزدیک شدن به پایان مدت سرپرستی 

او، قرار اســت رئیســی وزیر جدیدی را 
برای دریافــت رأی تائید صلاحیت راهی 
بهارستان کند. البته با توجه به اینکه جلسه 
رأی اعتماد به وزیر پیشنهادی کار حداقل 
۱۰ روز بعد از اعلام وصول جلســه رأی 
اعتماد به وزیر پیشنهادی برگزار می شود 
و لذا نمایندگان برای برگزاری جلسه رأی 
اعتماد فقط تا روز ۲۴ شهریور زمان دارند؛ 
چراکه دوره سه ماهه سرپرست وزارتخانه 
در این روز به پایان می رســد. بااین حال 
برخی رســانه ها از انتخــاب یک گزینه 
حاشیه ساز و بحث برانگیز خبر می دهند. 
براســاس این گزارش به نظر می رســد 
ابراهیم رئیسی تصمیم خود را گرفته است 
و قرار است مهرداد بذرپاش به عنوان وزیر 
پیشنهادی در صحن مجلس حضور پیدا 
کند. این چهــره اصولگرا که فعالیت های 
سیاســی خــود را با بــه روی کار آمدن 
محمود احمدی نژاد آغاز کرده بود، حالا به 
نظر می رسد قرار است به عنوان وزیر کار 
و رفاه اجتماعی در دولت سیزدهم حضور 
داشته باشد. البته هنوز هیچ منبع رسمی 

در این باره اظهار نظر نکرده است.
فرارو دراین باره نوشــت: در این سال ها، 
نام مهرداد بذرپاش با حواشــی بسیاری 
همراه بوده است و نکته مهم و اساسی تر 
درباره این انتخاب احتمالی این است که 
آیا او به طور کلی توانایی حضور در قامت 
وزیــر کار را دارد؟! بــه هرحال عریض و 
طویل بــودن این وزارتخانه و بخش های 
مختلف که در زیر مجموعه آن قرار دارد و 
ارتباط مستقیمش با معیشت اقشار مختلف 
جامعه باعث شــده اســت که افرادی با 
چندین برابر تجربه بیشتر از بذرپاش دچار 

مشکل شوند.اگر طبق شنیده ها، بذرپاش 
بــه عنوان گزینه نهایی ابراهیم رئیســی 
راهی بهارســتان شــود به نظر نمی رسد 
مسیر راحتی تا رأی اعتماد نمایندگان در 
پیش داشته باشــد. حتی بعید نیست که 
نمایندگان به او به عنوان وزیر کار و رفاه 
اجتماعی اعتماد نکنند و با دســتان خالی 

مجلس را ترک کند.
zz ۷ نامزد، یک صندلی وزارت

البته یک فعال رســانه ای هم از بررسی 
ســوابق ۷ نامزد تصــدی وزارت کار خبر 
رسانه ای  فعال  پیرزاده  است.ســعید  داده 
نوشت: سوابق ۷ نفر برای تصدی وزارت 
کار بررسی شده که زاهدی وفا سرپرست 
فعلــی، ضعیف ترین گزینــه در بین آنها 
محســوب می شــود. در این بین محمد 
عباسی قوی ترین گزینه محسوب می شود؛ 
او 6 ســال تجربه ریاســت وزارت تعاون 

دولت احمدی نژاد را در کارنامه دارد.
۱- محمد عباســی وزیر تعاون و ورزش 
دولت ۹-۱۰، ۲- مهرداد بذرپاش رئیس 
دیوان محاسبات، ۳- امیر آبادی نماینده 
قم، ۴- میرحسین مدنی مدیرعامل بنیاد 
برکت، 5- زاهدی وفا سرپرســت فعلی 
وزارت کار، 6- معتمدیان اســتاندار فعلی 
آذربایجان غربی، ۷- اســداله عباســی 
اســتاندار فعلی گیلان.زاهدی وفا در سه 
ماهی که سرپرســت بــود هفته پیش به 
مجلس سر زد که با واکنش منفی اعضای 
کمیســیون اجتماعی روبرو شد. اعضا با 
دیدن زاهدی وفا جلســه را ترک کردند. 
بیش از ۸۰ درصد کمیســیون اجتماعی 
مخالف زاهدی وفا هستند و او را مناسب 

این جایگاه نمی دانند.

گروه سیاســی: در حالی کــه نمایندگان 
مجلس یازدهم در چندماه گذشته بکرات بر 
خانه تکانی در کابینه دولت تاکید داشته اند 
و از رییس دولت خواســته اند پیش از آنکه 
مجبور شوند اقدام به استیضاح و برکناری 
وزرا کنند خود تغییراتی در کابینه اعمال کند 
اما روز گذشته سخنگوی دولت به صراحت 
اعلام کرد: دولت هیچ تصمیمی برای تغییر 
در کابینه نــدارد و وزرای اقتصادی دولت 

هیچ تغییری نمی کنند.
این در حالی اســت که معــاون پارلمانی 
رییس جمهور در توضیحاتی کاملتر اعلام 
کرد: حدود ۱۰ استیضاح برای وزرا مطرح 
بود که با گفت وگو کنسل شد! سید محمد 
حســینی در عین حال گفت که درسوال و 
اســتیضاح حق مجلس است و منافاتی با 
رابطه خــوب مجلس و دولــت ندارد.وی 
افزود: رییس جمهور در یک ســال، ۷ بار 
به صحن علنی رفته؛ در تعامل با مجلس 
قطعاً او با روحانی فرق دارد. رئیس جمهور 
تاکید کرده همه مصوبات مجلس باید اجرا 
شــود؛ همه مصوبات را هم خودش ابلاغ 
می کند.وی درباره کناره گیری وزیر کارهم 
گفت: عبدالملکی خودش به نتیجه رسید 
که برای انسجام بیشــتر باید استعفا دهد. 
حسینی همچنین از منتفی شدن استیضاح 
و برکناری وزیر صمت خبر داد و گفت که 
قرار اســت دولت وزیر بازرگانی به مجلس 

معرفی کند.

» تدبیر تازه« گزارش می دهد؛

ثباتدرکابینه

چشم انداز مبهم اجرای برجام

در زمان کنونی نه اطلاع دقیقی از پاســخ ایران و نه از 
پاســخ آمریکا به پیش نویس اروپا داریم. آنچه در برخی 
رسانه های خارجی اعلام شــده گمان زنی بیش نیست. 
بطــور کلی، آنچه ایــن روزها در رصــد فضای داخلی 
ایالات متحده به چشم می خورد، بیشتر مربوط به خیمه 

شب بازی های ترامپ و مسائل کمرگیر اقتصادی هستند 
و در مورد سیاســت خارجی مســائل مربوط به تشــنج 
روابط روســیه و چین با آمریکا اســت که سیاست های 
بایدن آتش آن ها را شــعله ورتر می کند و این ها بیشــتر 
مورد توجه هســتند. برجام مساله اصلی مردم در آمریکا 
نیست.بنده بااین نظر که دولت بایدن از ابتدای دور جدید 
مذاکرات نسبت به اتخاذ تصمیمات ضروری و ارائه ابتکار 
عمل های مذاکراتی برای پیشــبرد گفت وگوها با تزلزل 
روبرو بود و اکنون و با نزدیک شــدن به انتخابات کنگره 
در ماه نوامبر تحت فشــار است، موافقم. بایدن در عمل 
همان سیاست ترامپ را در مورد ایران دنبال کرده است؛ 
چراکه وی به خوبی می داند هرگونه تزلزلی در این مورد 
یا آنچه مخالفان بتوانند امتیاز دادن به ایران وانمود کنند، 
خنجری در بدنه دولت او بخصوص با نزدیک شــدن به 

انتخابات کنگره آمریکا در ماه نوامبر خواهد بود.از سوی 
دیگر اگرچه اسرائیل رسماً عضوی از این توافق و مذاکره 
نیســت ولی رژیم اسرائیل همیشه یکی از اعضای پشت 
پرده مذاکرات برجامی بوده اســت. در واقع باید سیاست 
برجامی آمریکا را از زاویه سیاســت آمریکایی-اسرائیلی 
نگاه و ارزیابی کرد.این اغراق نیســت که بگوییم تاکنون 
اســرائیل نقش تعیین کننده ای در شــکل گیری سیاست 
برجامی آمریکا و سازمان انرژی اتمی داشته و در آینده نیز 
خواهد داشــت. به هرحال بنده براین باورم که پیش بینی 
درباره روند احیای برجام طی روزهای آینده مشکل است؛ 
چراکه نمی دانیم موانع باقی مانده در مذاکرات وین دقیقاً 
چه هســتند. متاســفانه آنچه ما در مورد مذاکرات وین 
می دانیم از طریق رسانه ای یا بهتر بگوییم کژآگاه سازی 

رسانه های غربی بوده است.

نادر انتصار
استاد دانشگاه آلابامای جنوبی



وزیر اقتصاد: تورم ۴۰ درصدی در ایران یک بهبود است

 احســان خاندوزی با استناد به آمار اظهار کرد: سازمان برنامه دولت گذشته آتش تهیه فشار کسری 
بودجه و تورم را در جامعه تزریق می کرد که خوشــبختانه با سرعت ترمز آن کشیده شد.وزیر اقتصاد 
افزود: از مهرماه که سیاســت های رسمی دولت ابلاغ شد تا فروردین ماه که هنوز شوک قیمت های 
خارجی و سیاســت های ارزی وجود نداشت دولت نشــان داد که هم اراده و هم توان آن را دارد که 
مســتمراً تورم را کاهش دهد. اما در اردیبهشت و خرداد به دلیل تأثیر اتفاقات خارجی روند برعکس 
شــد و تورم افزایش پیدا کرد، درست است که تورم ۴۰ درصدی قابل دفاع نیست اما وقتی تورم 6۰ 
درصدی تحویل گرفتی ۴۰ درصد یک بهبود به شمار می آید، دولت جدید در ابتدا خواست یک تثبیتی 
انجام دهد و بعد اقدامات خود را شکل دهد، به حمد خدا امسال دولت کسر بودجه ندارد چون سیاست 
۴۲۰۰ را انجام داده است.ســخنگوی اقتصادی دولت با بیان اینکه مسئله این بود که در گذشته یک 
فساد و رانت بزرگی برای واردکنندگانی که دسترسی های ویژه ای داشتند وجود داشت، گفت: در همه 
دنیا اگر بخواهند از سبد غذایی مردم حمایت کنند از کشاورز حمایت می کنند، کدام کشور به واردکننده 

رانت می دهد، اگر به فکر اقتصاد مقاومتی بودیم باید سال ۹۷ این کار را انجام می دادیم .

رفع مشکل اتباع خارجی برای خرید نان با کارتخوان هوشمند!

مشاور وزیر اقتصاد درباره تعیین تکلیف نحوه خرید نان جمعیتی از مردم کشورمان از جمله اتباع خارجی 
و یا افرادی که به هر دلیلی کارت بانکی ندارند، با اجرای طرح هوشمند سازی یارانه نان، اظهار داشت: 
تدبیر پیش بینی شده این است که یکی از کارت های بانکی نانوایان از طریق همان کارتخوان هوشمند 
که در نانوایی تجهیز شده توسط نانوا در سامانه ثبت می شود و موارد استثنایی خرید نقدی نان از سوی 
مردم از این روش انجام خواهد شــد یعنی پول نقد از افرادی که به هر دلیلی امکان خرید نان با کارت 
بانکی را ندارند اخذ شده و نانوا از کارت خود به نیابت از مشتری استفاده می کنند و به ازای نان خریداری 
شده و پول نقدی دریافت شده از مشتری، انتقال وجه از کارت بانکی خود به کارتخوان هوشمند را انجام 
می دهد.محمد جلال تاکید کرد: البته نانوایان باید بدانند که از این مســیری که تعبیه شــده صرفاً امور 
افرادی که فاقد کارت بانکی هســتند باید اســتفاده و شرایط را مدیریت کنند و مسیری نخواهد بود که 
بتوانند از طریق آن تراکنش های غیرواقعی تولید کنند چراکه تمام تراکنش ها تحلیل می شوند. جلال با 
بیان اینکه تمام تراکنش ها مورد تحلیل قرار می گیرد، گفت: در مناطقی که اتباع خارجی بیشتری در آن 
منطقه مستقر هستند و یا میزان خرید نقدی نان در آن مناطق بیشتر است، این امکان ایجاد خواهد شد.
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هفته نامه سراسری اقتصادی- اجتماعی

3
اقتصاد

 مشاور کمیسیون برنامه و بودجه مجلس در گفت و گو با »تدبیر تازه« مطرح کرد:

حســینی افزود: در کشــور ما نیز در سنوات 
گذشته با توجه به تولیداتی که در حوزه انرژی 
داشــتیم قیمت حامل های انرژی نســبت به 
قیمت تمام شــدهٔ متفاوت بــه مردم پرداخت 
می شــد؛ همین امر موجب شد تا دهک های 
بالا از میزان مصرف انرژی بالاتری نســبت 
به دهک های پایین برخوردار شوند.وی افزود: 
بنابرایــن دولت به این جمع بندی رســید که 
قانــون هدفمنــدی یارانه ها مبنــی بر اینکه 
افزایــش قیمت حامل های انــرژی در جهت 
توزیع عادلانه بین دهک های مختلف صورت 
بگیرد، فعالیت کند.مشــاور کمیسیون برنامه 
و بودجه گفت: در ســال های ۹۷ و ۹۸ بحث 
دوباره میزان تورمی که در کشــور ایجاد شد 
موجب افزایش ضریب جینی در کشــور شد و 
فاصله طبقاتی بیــن دهک ها از نظر درآمدی 
فاصله چشــمگیری را به خود گرفت؛ بنابراین 
دولت مجدداً در خصوص اصلاح قیمت ها اقدام 
کرد که در پی آن بحث افزایش قیمت بنزین 
را داشــتیم  در حالیکه از این بابت هم یارانه 
به مردم پرداخت می شد.این کارشناس مالی و 
بودجه اذعان داشت: در مرداد ۱۳۹۷ با توجه به 

افزایش قیمت ارز در کشور دولت مصمم شد 
که در آن سال برای تأمین کالاهای اساسی با 
یک نرخ ارز ثابت یا ارز ترجیحی اقدام کند که 
در رابطه با سایر کالاها از نرخ ارز روز استفاده 
کردیم که این نرخ تحت عنوان سامانه نیما یا 

» ای تی اس« امروز نامیده می شود.
 حســینی در ادامه گفــت: بنابر گزارشــات 
کارشناســی که صورت گرفته نتیجه پرداخت 
ارز ترجیحــی بــه کالاهای اساســی نه تنها 
مردم ضعیف از آن خیلی بهره مند نبودند بلکه 
همچنــان دهک های بالا از ایــن مبلغ یارانه 
استفاده های بیشتری می کردند به طوری که 
حتی در بحث گوشت ۲۷ و ۲۸ برابر و مرغ هم 
5 برابر دهک های بالا نســبت به دهک های 
پایین مصرف دارند. وی خاطرنشان کرد: دولت 
برای اینکه بتواند این یارانه را دوباره سر سفره 
اقشار ضعیف قرار دهد بر اساس تصمیماتی که 
مجلــس در تبصره ۱۴ گرفت و دولت مجری 
آن شد، امروز ارز ترجیحی را حذف و پرداخت 
یارانه مستقیم به مردم برای دهک های پایین 

را در دستور کار خود قرار داد.
مشاور کمیسیون برنامه و بودجه مجلس افزود: 

نکته ای که در این میــان وجود دارد در حال 
حاضر برای ۷ یا ۸ دهک از جامعه به جمعیتی 
حدود ۷۳ الی ۷۴ میلیون نفر در سنوات گذشته 
یارانه پرداخت می شــد که به ازای هر نفر ۴5 
هزار تومان مقرر شــده بــود و از آن یارانه ای 
را بر اساس افزایش قیمت بنزین یا به عنوان 
یارانه معیشــتی به مردم پرداخت کردند.وی 
خاطر نشان کرد: طی این سال ها، هم سازمان 
هدفمنــدی هم معاونت رفاه وزارت کار و رفاه 
اجتماعی از مردم اطلاعات دقیق تری گرفتند 
بدین معنی که ثبــت نام های متعددی انجام 
شد و امروز این عدد حدود ۷۴ الی ۷5 میلیون 
نفر از یارانه در کشــور بهره مند می شوند، و با 
اصلاحی که اخیراً صــورت گرفته؛ رقم هایی 
حدود ۳۰۰ هــزار تومان الی ۴۰۰ هزار تومان 
به صورت مستقیم به مردم پرداخت می شده، 
اما از طرفی هم افزایش قیمت های ایجاد شده 
به دلیل عــدم مدیریت هایی که در این زمینه 
باید شکل شــکل می گرفت و زیرساخت های 
آن فراهم می شد در حالیکه این موارد نیازمند 
یک مدیریت منسجم بود که نتیجه آن حذف 

یارانهٔ بسیاری از افراد بود.

یارانه ها در تمام کشــورها برای جبران 
مشکلات معیشتی مردم و افزایش میزان 
رفاه و ایجاد تعادل بین دهک های بالا و 

پایین است.
محمد حسینی مشاور کمیسیون برنامه و 
بودجه مجلــس  در گفت و گو با »تدبیر 
تازه« گفت: با توجه به شرایطی که در حال 
حاضر در وضعیت اقتصادی کشور وجود 
دارد کمک معیشــتی در قالب پرداخت 
یارانه از مباحثی است که در کشور مطرح 
اســت؛ یارانه ها یکی از مباحثی است که 
در تمام کشورها برای جبران مشکلات 
معیشتی مردم و همچنین افزایش میزان 
رفاه و ایجــاد تعادل بین دهک های بالا 
و پایین با پرداخت یارانه هایی اســت که 

توسط دولت ها صورت می گیرد.

اعظم السادات هراتی
روزنامه نگار

جبرانمشکلاتمعیشتیمردمبایارانه!

درگفت وگو با رییس سازمان اداری و استخدامی 
بررسی شد:

وزرا چقدر حقوق می گیرند؟

گروه اقتصادی: معاون رییس جمهوری در پاســخ به این سئوال 
کــه بالاترین حقوقی کــه در دولت پرداخت می شــود چقدر 
اســت؟ گفت: بالاترین حقوقی غالباً به اعضای هیات علمی و 
پزشکان پرداخت می شــود چرا که این دو گروه کارانه دریافت 
می کنند. میثم لطیفی ادامــه داد: این افراد به ازای خدمتی که 
ارائه می دهند، قانون اجازه داده است حق التالیف یا حق التدریس 
یا کارانــه دریافت کنند اما آنچه روی حکم کارگزینی کارکنان 
دولت درج شده است؛ کمتر از بیست میلیون تومان است و برای 
اعضای هیات علمی و پزشــکان نیز کمتر از سی و نه میلیون 

تومان است.
او در جواب این ســئوال که حقوق وزرا در ایران چقدر اســت؟ 

گفت: حقوق وزرا در ایران از این میزان کمتر است.
معاون رییس جمهوری در توضیح این مطلب ادامه داد: حقوق 

وزرا نیــز به برخی مولفه ها بســتگی دارد. اگر وزرا عضو هیات 
علمی باشــند باز در این قالب قرار می گیرند و اگر کارمند دولت 
باشند و تحت پوشش قانون خدمات کشوری قرار گیرند، کمتر 

از بیست میلیون تومان حکم می گیرند.
وی گفت: البته به واســطه اضافه کاری و ... دریافتی آنها بیشتر 
می شــود اما در کارکنان دولت قانونی اجازه نداریم کسی بیش 
از ســی و نه میلیون تومان حقوق بگیرد. به گفته وی در قانون 

بودجه سال ۱۴۰۱ این نکته درج شده است.
وی تاکید کرد: حقوق وزرا در دولت ســیزدهم افزایش زیادی 
نداشته اســت.لطیفی در جواب این پرسش که حقوق متوسط 
کارکنان دولت چقدر اســت؟ گفت: 6۰ درصد از افرادی که در 
استخدام دولت هستند بین هشت تا نه میلیون تومان دریافتی 
دارنــد چرا که بخش مهمی از کارکنان مــا در وزارت آموزش 
و پرورش و وزارت بهداشــت کار می کنند.لطیفی درباره طرح 
ساماندهی نیروهای شرکتی نیز گفت: این موضوع در کمیسیون 
اجتماعی مجلس در حال پیگیری است و ما همکاری خوبی با 
مجلس داریم. البته طرح مجلس چند نســخه اصلاح را تجربه 
کرده است؛ باید با این نکته اشاره کنم که طرح ساماندهی صرغا 
شامل جذب و استخدام نیست و ساماندهی نیروهای انسانی از 
نگاه دولت این اســت که عادلانه با توجه به نیاز کشور بتوانیم 
نیروهای انســانی را جذب کنیم. وی با تاکید بر اینکه مدیریت 

هزینه های دولت نیز اولویت بعدی اســت.او با اشــاره به اینکه 
ممکن اســت در شرکت های طرف قرارداد دولت اشکالاتی نیز 
وجود داشته باشد، گفت؛ ظرفیت قانونی برای مقابله با تخلفات 
وجــود دارد و در قانون خدمت کشــوری، وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی مکلف است بر شرکت هایی که موظف به تأمین 

نیروی انسانی برای دولت هستند، نظارت کند.
وی ادامه داد: برداشــت ما این اســت که ظرفیت قانونی برای 
ســاماندهی نیروهای شــرکتی وجود دارد و شاید قانون جدید 

چندان کمکی نکند و تنها جنبه تاکیدی داشته باشد.
وی در خصوص دایره شمول افراد نیز گفت: در خصوص اینکه 
ســاماندهی تنها به حوزه جذب مرتبط اســت یا ساختار جبران 
خدمات اختلاف وجود دارد. در مورد اینکه چطور افراد را متناسب 
با شــغل مورد نیاز دســتگاه جذب کنیم نیز بحث وجود دارد و 
همه این ها در کمیسیون اجتماعی مجلس نیز پیگیری می شود.

لطیفی اضافه کرد: در نهایت ما پیگیریم ضمن رعایت عدالت، 
بهره وری دستگاه های اجرایی را بالا ببریم.

وی درباره انتشار حقوق و دستمزد مقامات نیز گفت: دستگاه های 
اجرایــی طبق قانون مکلفند این اقــدام را انجام دهند و جنبه 
نظارتی این مسأله با ماست و ماهیانه پرداختی مقامات تحلیل 
می شــود و با توجه به تکلیف قانونی باید دستگاه ها این کار را 

انجام دهند.

مشتریان محدد روبل
 در بازار متشکل

در روند تجارت بین ایران و روســیه ما شــاهد دو مرحله 
تغییــرات بودیم که یکی از آن ها از ســال ۹۸ رخ داد که 
در آن موافقــت نامه تجارت آزاد میان ایــران و اتحادیه 
اقتصادی اوراســیا اجرا شــد و تغییر دیگر، از زمان حمله 
روسیه به اوکراین بود که جنگ و مسائل آن به وجود آورد؛ 
بــه عنوان مثال در مقطعی مرزهــا و کامیون هایی که در 
مرز روسیه و اوکراین بودند، دچار مشکل شدند و ترانزیت 

کالاهای صادراتی از مسیر روسیه افت کرد.
بحــث دیگر در نرخ روبل بود که از هر دلار هفتاد و اندی 
روبل جهش کرد و سقف ۱۳5 دلار را هم لمس کرد. در آن 
مقطع کالاهای روسی برای ایرانی ها ارزان و قراردادهای 
زیادی هم بســته شد. اما روند کاهشــی ارزش روبل به 
ســرعت متوقف شــد و در برابر ارزهای خارجی از دوران 
قبل از جنگ هم ارزش بیشتری یافت و اکثر قراردادهای 
خرید فسخ شــد. البته صادرکنندگان ایرانی فعالیت های 
خود را برای پر کردن جای شرکت های اروپایی دو چندان 
کردند ولی در هر صورت نوسانات مقطعی نرخ روبل باعث 
توقف نسبی فعالیت های تجاری بین دو کشور برای تعیین 
تکلیف نرخ روبل شــد و لذا جنگ روسیه و اکراین که از 
اواخر اسفند سال گذشــته شروع شد، تجارت دو کشور را 
در ابتدای ســال جاری تحت تأثیر قرار داد و با افت قابل 

توجه مواجه نمود.
این درگیری، در حوزه ترانزیت تأثیر مثبت داشته زیرا بخش 
عمده ای از کالاهای روسی که قبلًا از مسیر اروپا و دریای 
سیاه به کشورهای اروپایی و آمریکایی ارسال می شد هم 
اکنون از مسیر ایران و کریدور مهم شمال و جنوب شامل 
مســیرهای دریای خزر، راه آهن و جاده های غرب دریای 
خزر به مقاصد صادراتی روسیه ترانزیت می شود. همچنین 
زیرساخت های در حال احداثی هم در سرخس داریم تا به 
ظرفیت تبادل کالاهای روســی و یا ایرانی از مسیر شرق 
دریای خزر اضافه شود.البته همیشه گلایه وجود داشته که 
چرا صادرکننده ایرانی ارز خود را به شــبکه نیما و سیستم 
بانکی کشــور برنمی گردانند. که باید توضیح داد در حوزه 
صادرات ما دو گروه فعال داریم؛ یک گروه افرادی هستند 
که با کارت های بازرگانی به اصلاح یک بار مصرف کالاها 
را صادر و ارز حاصله را در بازار سیاه که نرخ بالاتری نسبت 
به نرخ نیمایی دارد، عرضــه می کنند. گروه دوم آن هایی 
هستند که قانونی کار می کنند و با ناچار درآمدهای ارزی 
خود را می بایست با نرخ پایین تر در سامانه نیما به فروش 
برســانند در نتیجه امکان رقابت با گروه اول را از دســت 
می دهند. برای حل این معضل، بازار متشکل ارزی ایجاد 
شــد و روبل هم به عنوان نماد پولــی قابل معامله به آن 
اضافه گردید تــا صادرکنندگان ایرانی بدون نیاز به تبادل 
پول در کشورهای ثالث با ارزهای صادراتی خود را با نرخ 
بالاتــر از نیما از در بازار به فروش برســانند.نرخ روبل در 
این بازار متشــکل ارزی در دو هفته اخیر مطلوب بود اما 
مشتریان این بازار فعلًا محدود به متقاضیان ارز مسافرتی و 
دانشجویی هستند که باید سایر ارزهای خدماتی و کالایی 
هم قابلیت معامله در این بازار را پیدا کنند. حســن انجام 
معامله با روبل در این بازار این است که نیاز به واسطه هایی 
مانند امارات و ترکیه برای انجام تسویه حساب ها نیست و 
خریدار و فروشنده می توانند مستقیماً از شبکه بانکی کشور 
که از طریق میربیزنس بانک و بانک ملی به شبکه بانکی 
روسیه متصل است استفاده نمایند.حجم صادرات روسیه به 
ایران هم حدود ۳-۴ برابر خرید روســیه از ایران است، از 
همین روی به میزانی که واردکنندگان ایرانی احتیاج دارند 
روبل وجود ندارد و لذا بــرای تأمین ارز کالاهای وارداتی 
خود از روسیه و سایر کشورهای مشترک المنافع به شبکه 
صرافی ها و کارگزاران مالی در کشــورهای ثالث مراجعه 
می کنند.از طرفی همکاری ها در حوزه خودروهای سواری 
با خودروهای تجاری ســنگین تفاوت دارد. ما سابقه تولید 
خودروی سنگین را از طریق مونتاژ کامیون های بلاروسی 
در ایران داشته ایم. در خصوص خودروهای سبک، سابقه 
صادرات خودرو از ایران به روســیه نظیر ۲۰6 و ســمند 
آل ایکس در مقاطعی را داریم که بازار خوبی در روســیه 
داشتند. بنابراین زمینه هایی وجود دارد اما باید سودآور باشد 
و نمی توان گفت قطعاً موفقیت آمیز خواهد بود.در رابطه با 
رفع چالش های همکاری های میان ایران و روسیه، بحث 
زیرساخت دیگر به عنوان یک مشکل جدی میان دو کشور 
نیســت؛ یک شرکت ایرانی بالای 5۰ درصد بندر سالیانکا 
را در آستاراخان خریداری کرده که از بنادر مهم در شمال 
دریای خزر است. داشتن یک پایگاه لجستیک در خارج از 
کشور که مطمئن باشــد و یک شریک ایرانی هم داشته 
باشد، برای شــرکت های ایرانی مهم است. از سویی خط 
پرواز جدید تهران-رشت-آستارا خان ایجاد شده است که 
امیدواریم پروازهای آن ادامه پیدا کند و البته گردشــگری 
هم باید در کنار آن توســعه یابد تــا پروازهای این خط را 
مقرون به صرفه نماید. اگر روادید گردشگری حذف شود، 

جهشی در عرصه توریسم خواهیم داشت.

نگاه نخست

کامبیز میرکریمی
نایب رییس اتاق بازرگانی ایران و روسیه

 اقتصاد در هیچ کجای دنیا با رصد و 
کنترل اقتصاد نشد

نان مردم زیر ذره بین!

وزیر اقتصاد دوروز پیش در یک گفت وگو اعلام کرد که 
امروز می توانیم بگوییم چه کســی از کدام نانوایی نان 
خریده است. این خبر واکنش های بسیار زیادی از سمت 
مردم به دنبال داشت و بسیاری با زبان طنز سعی داشتند 
اعتراض خود را به این سیاســت عجیب و غریب اعلام 
کننــد؛ خنده دار بودن این جمله در حدی بود که در بین 
کامنت هایی که گذاشته شد، حتی یک نفر نبود که این 
سیاســت را، سیاستی صحیح برای توزیع آرد و نان بین 
مردم بداند.اما بیایید کمی به عقب برگردیم؛ یعنی دقیقا 
نقطه شــروع ماجرا. همانطور که می دانید بیشتر از یک 
سال اســت که قرار شده بود ارز ترجیحی حذف شود و 
به جای آن حمایت های نقدی و کالایی داشــته باشیم؛ 
شــاید زمانی که بحث حذف ارز ترجیحی مطرح شد به 
ذهن هیچ کس خطور نمی کرد که آرد از اولین کالاهایی 
باشــد که ارز آن حذف می شود؛ اما این اتفاق افتاد و با 
افزایش قیمت های جهانی قرار بر آن شــد تا یارانه آرد 

صنعتی حذف شود.
اگر یادتان باشــد در آن زمان به ناگاه با افزایش شدید 
قیمــت ماکارونی مواجه شــدیم و حتــی در برخی از 
سوپرمارکت ها و فروشــگاه ها ماکارونی وجود نداشت. 
شــاید افزایش قیمت ماکارونی آنقدر حائز اهمیت نبود، 
اما بر هیچکس پوشیده نبود که قیمت نان نباید اینگونه 
افزایش می یافت؛ بنابراین دولت شروع به تصمیم گیری 
در این باره کرد. در نهایت تصمیم بر آن شد که سهمیه 
آرد به نانوا داده شــود و مردم با کارت بانکی به قیمت 
قبــل نان دریافت کنند؛ در نتیجه قیمت نان برای افراد 

تغییری نمی کند.
در ظاهر تصمیم درســت به نظر می رسد؛ بدین صورت 
که نه قیمت نان عوض می شود و نه نانوا آرد را با قیمت 
بالا دریافت می کند؛ اما مشکل داستان کجاست و چرا 
این تصمیم هم مانند دیگر تصمیم های دولت، دودش 
در نهایت در چشــم مصرف کننده است؟شما به نانوایی 
می روید، نانی که می خرید رصد می شــود و مشخص 
اســت که در روز چقدر نان خریده اید و نانوا چقدر نان 
فروخته و براین اساس سهمیه آرد می گیرد؛ تا اینجا همه 
چیز خوب اســت؛ نانوا هم نمی تواند آرد را به واحدهای 
دیگر مانند شیرینی فروشی ها و... بفروشد. اما مشکل از 
جایی آغاز می شود که آمدیم و نانوا از سهم چانه ها کم 
کــرد و باقی آرد را در بازار آزاد فروخت؛ آیا این موضوع 
به نفع مصرف کننده اســت؟البته در پاسخ به این سوال 
گفته اند که وزن را هــم رصد خواهیم کرد؛ وزن را هم 
رصــد کردیم، کیفیت را چه می کنید؟ اگر برای افزایش 
وزن چیزی جز آرد به نان اضافه شد و کیفیت آن کاهش 
یافت چه خواهید کرد؟ و ســوال بعدی آنکه تا کجای 
زنجیره را می خواهید رصد کنید؟ اصلا منابع برای این 
همه رصد کردن و اضافه کردن بار اجرایی غیرضروری 
به نظام اداری کشور دارید؟همه این ها را بگذارید کنار و 
بیایید به حرف خاندوزی برگردیم؛ دولت می داند شمای 
مصرف کننده از کدام نانوایی نان خریدید؛ البته می دانیم 
هدف آن است که اگر کسی با نانوایی تبانی کرد و نان 
بیشتری خرید، متوجه شوید که برای مصرف شخصی 
نیست و به او هشــدار بدهید. اکنون سوالی که مطرح 
می شود این است؛ فرض کنیم هشدار هم داده شد، در 
مرحله بعد اگر فرد همچنــان رعایت نکرد، چه اتفاقی 
می افتد؟ چه برخوردی با فرد می شــود؟ چرا باید چنین 
سیاســتی در پیش گرفته شود که اساسا نیاز به برخورد 
باشد؟ این ها را گفتیم که بگوییم اقتصاد در هیچ کجای 
دنیــا با رصد و کنترل و .... اقتصاد نشــد؛ در ایران هم 
نخواهد شد؛ به جای اینکه هم کار را برای خود سخت 
کنید و هم مردم و در نهایت هم به آنچه که می خواستید 
نرســید، کمی به اقتصاد اعتماد کنید. قطعا نتیجه این 
اعتماد بهتر از آن خواهد بود که بخواهید برای نان هم 
به سراغ مردم بروید.چرا نباید در شرایط فعلی که دولت 
تجربه موفقی از حذف ارز ترجیحــی و پرداخت یارانه 
نقدی داشت، برای نان سیاست دیگری در پیش گرفته 
شده است؟ آیا نمی شد همین سیاست را برای نان هم در 
پیش گرفت و یارانه ای که دولت می خواست برای پایین 
نگه داشتن قیمت نان پرداخت کند، را به صورت نقدی 
به افراد پرداخت می کرد تا خود را درگیر این میزان از بار 

اجرایی غیرضروری نکند؟

 بازتاب

اعظم السادات هراتی
روزنامه نگار

زهرا علی اکبری
روزنامه نگار



 سرطان و بیماری های پوستی در کمین 
مردم استان بوشهر

»نوب« ایران قربانی آلودگی نفتی

گــروه اجتماعی: بــه تازگی لکه های کوچــک آلودگی 
نفتی وارد سواحل کنگان، عســلویه و روستای مله گنزه 
شهرســتان دیر شده و محیط را آلوده کرده است. در سال 
گذشــته ۱۴۰۰ از ۴۷ مورد عملیــات مقابله با آلودگی در 
استان بوشهر، ۴۳ مورد مربوط به آلودگی های نفتی بوده 
اســت.درهمین رابطه رئیس اداره حفاظت محیط زیست 
شهرستان دیر استان بوشــهر خبر از دیده شدن آلودگی 
در ساحل روستای »مل گنزه« شهرستان دیر داده است. 
علیرضا حجازی اعلام کرد که منشــأ اصلی این آلودگی 
مشخص نیســت اما پیش بینی می شود به دلیل شست و 
شــوی مخزن نفتکش ها، نشتی سکوهای نفتی دریایی و 
یا محموله های قاچاق به وجود آمده باشــد. وی در ادامه 
می گوید موضوع مشاهده تاربال نفتی در ساحل باید بررسی 
شود و تا تشــخیص منبع و نوع آلودگی، امکان ارائه نظر 
دقیق وجود ندارد.به طور کلی فرسودگی تجهیزات بویژه 
خطوط انتقال سکوهای نفتی و رعایت نکردن ملاحظات 
محیط زیستی در هنگام اکتشاف و دیگر عملیات مهمترین 
و بیشــترین عامل آلوده کننده محیط زیست خلیج فارس 
اســت. به گفته رئیس اداره ایمنی و حفاظت دریایی اداره 
کل بنادر و دریانوردی استان بوشهر در سال ۱۴۰۰ از ۴۷ 
مــورد عملیات مقابله با آلودگی در این اســتان، ۴۳ مورد 
مربوط به آلودگی های نفتی بوده اســت. از این شمار ۱۲ 
مورد نشــت از میادین نفتی، ۲ مورد ناشی از غرق شدگی 
شناورها، ۲ مورد آتش سوزی، یک بار نشت گازوئیل و در 
۳۰ مورد تخلیه غیر قانونی مواد نفتی از ســوی شناورها 
به دریا بوده اســت.اداره ایمنی و حفاظت دریایی اداره کل 
بنادر و دریانوردی اســتان بوشهر در سال گذشته بیش از 
۹ هزار لیتر امحا کننده شــیمیایی، بیش از ۴۰۰ عدد بوم 
و بیش از ســه هزار پد جاذب بــرای جمع آوری آلودگی 
نفتی از خلیج فارس اســتفاده کرده اســت. با وجود تمام 
اقدامات برای پاکسازی دریا، در حالت خوشبینانه تنها ۲۰ 
درصد از این آلودگی جمع آوری می شود.احســان عابدی، 
عضــو هیات علمی گروه علوم زیســتی پژوهشــگاه ملی 
اقیانوس شناســی و علوم جوی در گفت وگو با خبرآنلاین 
اظهار داشــت: موضوع نشــت نفت خام در خلیج فارس 
موضوع تازه ای نیست. بزرگ ترین آلودگی نفتی در خلیج 
فــارس به زمانی برمی گردد که عراق به رهبری صدام به 
چاه های نفتی کویت حمله کرد و خلیج فارس به شــدت 
درگیر آلودگی نفتی از نوع نفت خام شــد. در این حادثه، 
نفت خام پهنه خلیج فارس به خصوص بخش غربی آن را 
فراگرفت و خســارات جبران ناپذیری به خلیج فارس وارد 
کرد. این اتفاق بارها در مقیاس های کوچک تر افتاده است.

عابدی گفت: در هفته های اخیر مجدداً شــاهد نشت نفت 
خام و آلودگی خلیج فارس و ساحل روستای »مل گنزه« 
شهرستان دیر بودیم. هنوز منشأ این آلودگی به طور دقیق 
مشخص نیســت اما برخی از حدس و گمان ها علت آن 
را نشــت نفت از سکوی نفتی فروزان یا کشتی به کشتی 
کــردن نفت خام در دریا می داند. علت آن هر چه که بوده 
نفت خام وارد آب های خلیج فارس شــده و توســط باد و 

جریانات دریایی به سواحل رسیده است.
zz آثار آلودگی های نفتی

وی با اشــاره به این که آلودگی نفتی زمانی که به ساحل 
می رسد خود را به چند صورت نشان می دهد، گفت: یکی 
از نمودهای آن زمانی اســت که شــناگر متوجه لکه های 
نفتی بر بدن خود می شود و بوی نفت او را اذیت می کند. 
همچنین زمانی که این لکه های نفتی خود را به ســاحل 
می رســاند بر سنگ ها و ماســه ها لکه های نفتی نمایان 
می شود و با چشم قابل رویت است. پس از مدتی که این 
لکه های نفتی تجزیه حرارتی و باکتریایی شــدند، به هم 
می چســبند و یک حالت سفتی به نام تاربال پیدا می کنند 
که به صورت لکه های قیرمانندی خود را در کنار ســاحل 
نشان می دهد.وی اضافه کرد: نشت نفت همواره به صورت 
طبیعی در بستر بسیاری از اقیانوس ها و دریاهای دنیا اتفاق 
می افتد و اکوسیســتم نیز خود به صــورت طبیعی آن را 
پالایش می کند. امــا زمانی که این اتفاق در یک مقیاس 
و وســعت صنعتی و خیلی بزرگ می افتد، دیگر خود را به 
صورت یک مخاطره نشــان می دهد و به آبزیان و مردم 
ساحل نشین آسیب وارد می کند.ی با اشاره به آثار زیان آور 
آلودگی های نفتی بر آبزیان و انسان ها گفت: آلودگی های 
نفتی باعث ایجاد ســرطان، مسمویت های خیلی شدید و 
بیماری های پوستی می شود. کسانی که در مناطق آلوده به 
آلودگی نفتی شنا می کنند دچار بیماری های پوستی خیلی 

سختی می شوند.

گزارش

 گرانی و کمبود دارو ادامه دارد

ایلنــا: مدیرکل امور دارو و مواد تحت کنترل ســازمان غــذا و دارو داروهای وارداتی را که 
پس از تاریخ ۲۴ مردادماه ترخیص شــده اند مشــمول قیمت گذاری با ارز نیمایی دانست.

حمید رضا ایلانلو در بخشــنامه ای به مدیران عامل شــرکت های واردکننده دارو نوشت: به 
اطلاع می رساند کلیه شرکت های واردکننده دارو برای آن دسته از محموله های دارویی که 
با سیاســت ارزی ترجیحی ثبت سفارش شــده اند و تا قبل از تاریخ ۲۴/۰5/۱۴۰۱ ترخیص 
شــده اند و یا ارز ترجیحی دریافت کرده اند و بعد از تاریخ ۲۴/۰5/۱۴۰۱ ترخیص شــده اند 
ملزم به فروش با احتساب قیمت با ارز نرخ ترجیحی هستند. برای مواردی که مشمول این 
شــرایط نیستند، لازم است شرکت درخواست خود را برای قیمت گذاری با نرخ نیمایی ارائه 
کند. قیمت گذاری با ارز نیمایی نشــان می دهد که برخی از داروهای وارداتی عملًا مشمول 
ارز ترجیحی نشــده اند، این در حالی است که مســئولان دولتی اعلام کرده بودند تا زمان 
اختصاص بودجه برای اجرای طرح دارویار در حوزه داروهای وارداتی، این داروها مشــمول 

دریافت ارز ترجیحی خواهند شد.

اصلاح ارزی بیش از ۱۰۰۰ قلم دارو

ایسنا: رئیس سازمان غذا و دارو با اشاره به اینکه طرح دارویاری به دنبال کاهش کمبودهای 
دارویی است، گفت: از ۳۳66 کد ژنریک دارویی که داریم، در طرح دارویاری کد ژنریک ۱۰۴5 
دارو، اصلاح اررزی شد و یارانه آن را به بیمه ها دادیم.او تاکید کرد: حدود ۴5۰ قلم دارو داریم 
که به لحاظ ریالی ۹۰ درصد بازار کشــور را در اختیار دارند و بیشتر این داروها برای بیماران 
خاص و صعب العلاج اســت که باید تمرکز ما بر تولید و پوشــش بیمه ای این داروها باشــد. 
خوشبختانه مجلس سال قبل مبلغ مناسبی برای اینکه بتوانیم پوشش ۱۰۰ درصدی برای این 
بیماران قائل شــویم تصویب کردند که امیدوارم این مبلغ سال آینده بیشتر شود.وی افزود: از 
سوی دیگر در مورد تأمین برخی داروهایی که مصرف کمی دارند و تولید آنها برای شرکت ها 
صرف ندارد، همیشــه مشکلاتی وجود دارد که باید بتوانیم بر آنها کار کنیم و مشوق هایی به 
شــرکت های دانش بنیان بدهیم که به سمت تولید این داروها بروند.دارایی ادامه داد: موضوع 
کرونا سبب مصرف بی حد و حساب برخی داروها شد که ایجاد کمبود جهانی کرده و قیمت ها 

را سرسام آور بالا برد ولی باید کمبود دارویی را مدیریت کرد.

 رئیس سابق واحد برنامه ریزی ستاد احیای 
دریاچه ارومیه: در دولت جدید پروژه احیا یک 

درصد پیشرفت نداشت
دریاچه ارومیه بیابان می شود؟

گــروه اجتماعــی: بیــم و امیدهای یک ملــت برای یک 
دریاچه، دریاچه ای که اگر خشــک شــود خسارت های آن 
جبران ناپذیر اســت؛ اما مســیر احیای آن چندان هم ساده 
نیســت، هم طرح و برنامه می خواهد، هــم نظارت و اجرا. 
از یکی دو ماه گذشته که مســئله دریاچه ارومیه دوباره بر 
ســر زبان ها افتاد، برنامه های ستاد احیای دریاچه ارومیه و 
اقدامات دســتگاه های اجرایی مورد نقد قرار گرفت، یکی از 
پــر تکرارترین نقدها تمرکز بیش از حد برنامه ها و اقدامات 
اجرایی در پروژه هایی ســازه ای است، اما رئیس سابق واحد 
برنامه ریزی این ستاد در گفت وگو با خبرآنلاین بیان می کند: 
»ما در کنار پروژه های سخت افزاری، پروژه های نرم افزاری 
از قبیل اصلاح بذر گندم در دســتور کار داشتیم، محصولی 
که تا رسیدن به نتایج نهایی چندین سال زمان نیاز داشت و 
حالا ترویج آن در میان کشاورزان آن منطقه باید مورد توجه 
قرار بگیرد.«مسعود تجریشی با بیان این که »دولت سیزدهم 
در رابطه بــا احیای دریاچه ارومیه یک برنامه مشــخصی 
نداشــت.« معتقد است: دســتگاه های اجرای می توانستند 
براســاس برنامــه و وظایفی که برعهده داشــتند عملکرد 
بهتری داشــته باشــند.وی ادامه داد: احیای دریاچه ارومیه 
ابعاد اقتصادی، اجتماعی، سیاسی، قومیتی و تخصصی دارد، 
بنابرایــن یک پروژه کمی نبود، تضــاد منافع زیادی در آن 
وجود داشــت و خواهد داشت، تضادی که در آن گویی یک 
کشــاورز می خواهد آب بگیرد و دریاچه که نمی خواهد آبی 
بدهــد، تضاد منافع از این جنس کــه یک نماینده مجلس 
می خواهد رأی بگیرد و برای گرفتن رأی به جای منافع ملی 
و طولانی مدت به منافــع کوتاه مدت مردم توجه می کند.

تجریشی ادامه داد: به نظرم در دو سال گذشته پروژه تصفیه 
خانه تبریز و ارومیه باید به بهره برداری می رسید، همه باید 
بروند از وزارت نیرو ســؤال کنند چرا یک پروژه ای که ۹6 
درصد پیشرفت داشــته یا پروژه ای که ۸6 درصد پیشرفت 
داشــته، در یکسال گذشــته علیرغم اینکه دولت هم پول 
داده و دستگاه اجرایی می توانسته وارد مذاکره با پیمانکاران 
شود، یک درصد هم پیشرفت نداشته، بنابراین دستگاه های 
اجرایی می توانستند بیش از یک درصد پیشرفت کار داشته 
باشند، همین اتفاق برای تونل رخ داد. گاهی می گویند دولت 
قبل فشار گذاشــته بود که تونل زودتر به اتمام برسد، شما 
یک نامــه در این باره پیدا نمی کنید، اصلًا گزینه دفتر فنی 
ستاد احیا به دبیرکار گروه و جناب دکتر جهانگیری این بود 
که هیچ فشــاری برای اتمام پروژه نداشته باشیم، ما گفتیم 
افتتاح پروژه به این دولت هم نرســید به دولت آینده برسد 
هر دو دولت های جمهوری اســلامی هستند و مردم آن را 
انتخــاب کرده اند، بنابراین هیچ کســی در دولت قبلی این 
هدف را نداشــت که پروژه ها در زمــان همان دولت افتتاح 
شود.وی افزود: ممکن است این وسط یک نماینده مجلس 
بیاید بگوید چرا آب را نگه می دارید، این مسئله اتفاق افتاده، 
اتفاقاً در این تحقیق و تفحص که نگاه می کردم یک نماینده 
محترم مجلس در یکجا می گوید چرا دریاچه خشک شده، 
جایی دیگر که وزارت نیرو داشــته آب را به سمت دریاچه 
رها می کرده تا حقابه دریاچه را بدهد مدعی شــده چرا آب 
به دریاچه می دهید، بدهید این کشاورزان استفاده کنند، یک 
نماینده مجلس چه شکلی می تواند یکبار امضا کند که چرا 
آب به دریاچه ندادید و یکبار امضا کند که چرا آب به دریاچه 
دادید، این که خیلی دوگانگی است، شما از این دوگانگی ها و 
تعارض منافع زیاد می بینید و همه این ها به این برمی گردد 
که آن کســی که مسئول صیانت از آب هست یعنی وزارت 
نیرو، و آن کسی که ناظر بر صیانت از آب است یعنی سازمان 
حفاظت از محیط زیست وظایف قانونی خود را انجام ندادند.

تجریشــی تاکید کرد: نکته ظریف اینجاست که هیچ کس 
نمی خواهــد در مقابل مردم قرار بگیــرد، یعنی وزارت نیرو 
بخواهــد از آب صیانت کند، یا جهاد کشــاورزی بخواهد 
تغییر الگوی کشت بدهد، هم برنامه، هم اراده، هم پای کار 
ایســتادن می خواهد و هم این که کتک خوردن می خواهد. 
می خواهم بگویم کسی باید این وسط کتک بخورد و خراب 
بشــود اما هیچ کس حاضر نبود. مخصوصــاً در آن نقطه 
از کشور که کشاورزی معیشــتی است.وی درباره خطرات 
خشک شدن دریاچه ارومیه، افزود: اگر دریاچه خشک شود 
نمک آن به حلق مردم وارد می شود، منابع طبیعی را از بین 
می برد، گردش حشرات از بین می رود، بعد از مدتی به جایی 
می رســیم که اراضی کشاورزی و تمدن از بین می رود. اگر 
آب جدید وارد دریاچه نشود نمک سفت می شود، یا آب جدید 
وارد نشــود ممکن است نمک را حل نکند و به پلایا تبدیل 
شــود، با یک تبخیر کل دریاچه از دست برود.رئیس سابق 
واحد برنامه ریزی ســتاد احیای دریاچه ارومیه اظهار داشت: 
در این دو سال دستگاه های اجرایی می توانستند پروژه های 
سخت افزاری را تمام کنند اما نکردند، دستگاه های اجرایی 
می توانستند حقابه دریاچه را بدهند اما ندادند، دستگاه های 
اجرایی می توانستند براساس برنامه ای که دولت خواسته بود 
جدی تر عمل کنند، برای مثال فقط برای 5۰ روستا اقدامات 
ترویجی برای کاهش مصرف آب انجام شــد نه بیشــتر، 
بنابراین حتماً باید مصوبات اجرا شود، معتقدم الان حتماً باید 
قوه قضائیه به عنوان یک حق عامه درخصوص عدم اجرای 

مصوبات توسط دستگاه های اجرایی ورود کند. 

مظاهر گودرزی
روزنامه نگار

  نگاه روز

گروه اقتصادی: آخرین اطلاعات مرکز آمار 
از درآمد و هزینه خانورهای کشــور نشان 
می دهد کــه میانگین درآمــد خانوارهای 
کشور در سال گذشــته با رشد بیش از 5۰ 
درصدی نســبت به سال ۱۳۹۹ به بیش از 
۱۱۲ میلیون تومان رســیده است. هر چند 
تهرانی های با میانگین درآمد ســالانه ۱6۰ 
میلیونی بالاترین میزان را میان خانورهای 
کشور داشــته اند اما این خانوارهای یزدی 
بودند که بــا ۷۳ درصد، بیش ترین افزایش 
درآمد سالانه را تجربه کردند. در نقطه مقابل 
کرمانی ها کم ترین میزان درآمد سالیانه را در 
سال گذشــته کسب کردند. اما مقایسه این 
اعداد به تنهایی نمی تواند تصویر درســتی 
از تغییر شرایط درآمدی و رفاهی خانوارهای 
کشور در سال گذشــته ارائه دهد.بر اساس 
اطلاعــات مرکز آمار،  خانوارهای شــهری 
تهران با میانگین درآمد سالانه حدود ۱6۰ 
میلیــون تومانی بیش تریــن درآمد را میان 
خانوارهای شهری کشور داشتند. خانورهای 
شهری استان البرز با ۱۳۳، استان مازندران 
با ۱۲5 و استان یزد ۱۲۱ میلیون تومان پس 
از تهران بالاترین درآمد را میان خانوارهای 

شهری کشور داشتند.

 آخرین اطلاعات مرکز آمار از درآمد و هزینه خانوارهای کشور نشان می دهد

ایرانیهایمرفهوفقیر
 در نقطه مقابل خانوارهای شــهری اســتان 
کرمــان بــا ۷۱ میلیون تومــان، پایین ترین 
درآمد را میان خانوارهای کشــور ثبت کردند. 
خانوارهای شــهری استان ســمنان و اردبیل 
با ۷۳ و کرمانشــاه بــا ۷۴ میلیون تومان پس 
از اســتان کرمــان، کم ترین درآمــد را میان 
خانوارهای کشور در سال گذشته تجربه کردند.

همچنین مقایســه درآمد خانوارهای شهری 
کشــور در ســال های ۱۳۹۹ و ۱۴۰۰ نشان 
می دهد که استان یزد با افزایش ۷۳ درصدی 
درآمد ســالیانه،  بیش ترین افزایــش درآمد را 
داشــته اند. استان آذربایجان شــرقی با ۷۰، 
مرکزی با 6۷ و اصفهان با 65 درصد افزایش 
درآمد سالیانه، در رتبه های بعدی رشد درآمد 
سالیانه خانورهای شهری کشور قرار دارند. در 
نقطه مقابل، خانوارهای اســتان ایلام با حدود 
۳۷ درصد افزایش درآمد سالیانه،  از این حیث 
کم تریــن میزان را میان خانورهای شــهری 
کشــور تجربه کردند. سمنان با ۳۸، کرمان با 
۳۹ و همدان با ۴۰ درصد در رتبه های بعدی 

کم ترین افزایش درآمد سالیانه قرار دارند.
اما مقایســه این اعداد بــه تنهایی نمی تواند 
تصویر درســتی از تغییر شــرایط درآمدی و 
رفاهی خانوارهای کشور در سال گذشته ارائه 
دهد؛ چرا که این اعداد اسمی هستند. بنابراین 
برای آنکه بتوان تصویر دقیق تری از تغییرات 
درآمدی خانوارهای کشــور بدست آورد،  بهتر 

اســت اثر تورم در آن ها دیده شود. بر اساس 
اطلاعات مرکز آمار، تورم ســالانه خانوارهای 
شهری کشور در سال گذشته برابر با ۴۰ درصد 
بوده است؛ خانوارهای شهری استان کهگیلویه 
و بویراحمد با ۴۷ درصد بیش ترین و اســتان 
سیستان و بلوچســتان با ۳۷ درصد، کم ترین 

تورم سالانه را تجربه کردند.
بــا در نظر گرفتن اثر تورمی، درآمد ســالیانه 
حقیقی خانوارهای کل کشــور افزایش حدود 
۱۱ درصدی را نشــان می دهد؛ به بیان دیگر 
درآمد کل خانورهای شهری به طور میانگین 
۱۱ درصد بیش از تورم افزایش یافته اســت. 
استان یزد با افزایش حدود ۳۱ درصدی درآمد 
حقیقی، بیش تریــن میزان را میان خانوارهای 
کشور داشته است؛ اســتان آذربایجان شرقی 
با ۲۷، سیســتان و بلوچســتان با ۲6 و استان 
مرکــزی بــا ۲5 درصد در رتبه هــای بعدی 
افزایش درآمــد حقیقی ســالیانه خانوارهای 
شــهری قرار داشــتند. در نقطه مقابل، درآمد 
حقیقی خانوارهای اســتان ایلام کاهش بیش 
از ۹ درصدی را نشــان می دهد. کرمانی ها با 
کاهش حدود ۳ درصدی و خانوارهای شهری 
استان لرستان هم با کاهش بیش از ۲ درصدی 

درآمد حقیقی سالیانه روبرو بودند.
معیار دیگری کــه می تواند تصویری از تغییر 
رفاه خانوارهای کشور ارائه دهد؛ تغییر نسبت 
هزینه به درآمد اســت. این نسبت بیانگر این 

اســت که هزینه تهیه یک سبد مشخص چند 
درصد از درآمد خانوارها خواهد بود. افزایش این 
نسبت به معنای این است که هزینه خانوارها 
با ســرعت بیش تری نسبت به درآمد افزایش 
یافته است که می تواند ملاکی برای کاهش 
رفاه در نظر گرفته شود. در سال ۱۴۰۰ نسبت 
هزینه به درآمد سالیانه خانوارهای شهری برابر 
با ۸۲ درصد بوده که نســبت به ســال ۱۳۹۹ 
کاهش یک واحد درصدی را نشــان می دهد. 
اســتان یزد با کاهش ۸ واحد درصدی نسبت 
هزینه به درآمــد،  بیش ترین میزان کاهش را 
میان خانوارهای شهری داشته اند. خانوارهای 
اســتان همدان و خوزستان با کاهش ۷ واحد 
درصدی و استان لرستان با کاهش 5 درصدی 
در رتبه های بعدی قرار داشتند. در نقطه مقابل 
نســبت هزینه به درآمد خانورهای شــهری 
اســتان آذربایجان غربی افزایش ۱5 واحدی 
درصدی را نشــان می دهد که بالاترین میزان 
میان اســتان های کشور محســوب می شود. 
استان اردبیل با ۱۲، فارس و گلستان با 6 واحد 
درصدی رتبه های بعدی افزایش نسبت هزینه 

به درآمد را میان خانوارهای کشور داشته اند.
بنابراین به نظر می رسد که خانوارهای استان 
یزد بیش تریــن افزایش رفاه را از بعد هزینه و 
درآمد داشتند؛ در نقطه مقابل بیش ترین آسیب 
از فضای تورمی کشور به خانوارهای ایلامی و 

کرمانی وارد شده است.
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پویا دادجو
روزنامه نگار

 تأثیر خشکسالی بر کاهش زاد و ولد حیات وحش
کشف ۱۲۰ لاشه طاعون زده در البرز

مدیرکل محیط زیست استان البرز با اشاره به عدم مشاهده لاشه های 
جدید ناشی از طاعون نشخوار کنندگان در طبیعت این استان، تلفات 
این بیماری را حدود ۱۲۰ رأس حیــوان اعلام کرد.مجید درگی در 
گفت وگــو با ایلنا با بیان اینکه از زمان مشــاهده اولین لاشــه های 
حیوانــات مردار در اثر طاعون نشــخوارکنندگان کوچک در محیط 
زیست شهرستان طالقان در اواسط مردادماه پروتکل های حفاظت از 
حیات وحش را برای پیشگیری از انتقال این بیماری به سایر حیوانات 
آغاز کردیم، گفت: در این مدت بیســت و سه روزی که از مشاهده 
اولین لاشه گذشته است سه نوبت کمیته بحران شهرستان و یکبار 
جلسه بحران استانی با حضور نهادهای مرتبط مانند جهاد کشاورزی، 
امور عشایری، دامپزشــکی و مدیریت بحران استانداری تشکیل و 

تصمیمات لازم مانند قرنطینه کانون آلودگی وعدم اجازه خروج گله 
دام اهلــی بیمار و همچنین ورود دام اهلی و حیات وحش ســالم به 
این منطقه انجام شده است.وی افزود: برای قرنطینه منطقه دو کمپ 
ثابت و یک کمپ ســیار را ایجاد کرده و پرسنل محیط زیست را در 
آنجا اسکان دادیم و با تفاهم نامه ای که با سپاه پاسداران انجام دادیم 
نیروهای بســیجی بومی منطقه که با محیط آنجا آشــنا هستند به 
کمک ما آمدند و به صورت مرتب نقاط مختلف مورد رصد و بازرسی 
قرار می گیرد.درگی بیان کرد: در طول 5 روز اخیر هیچ لاشه جدیدی 
از حیوانات تلف شده از طاعون نشخوارکنندگان کوچک پیدا نکردیم 
و بعضاً لاشــه های قدیمی مربوط به دو تا سه هفته اخیر را در دره ها 
مشاهده کردیم که بخش عمده ای از آن ها توسط حیوانات گوشتخوار 

خورده شــده بودند که این نشــانه خوبی است از اینکه به مرحله ای 
رسیده ایم که گله ها نسبت به بیماری ایمن شده اند. اگر با همین روند 
پیش برویم شاید بتوانیم طی چند روز آینده عملیات پایش منطقه را 
به اتمام برسانیم اما برای اینکه خیال خود را راحت کرده و اطمینان 
حاصل کنیم روند پایش را ادامه خواهیم داد.درگی بیان کرد: ما یک 
ســیل بزرگ را در طالقان پشت سر گذاشتیم که در ۱۰۰ سال اخیر 
بی سابقه بوده است، کانون بیماری طاعون نشخوارکنندگان کوچک 
هم یکی از کانون های سیل خیز طالقان بوده است. با بررسی میدانی 
که از منطقه داشتیم به بررســی ارتباط بین سیل و طغیان بیماری 
پرداختیم. ما در منابع علمی داریم که تغییرات ناگهانی آب و هوا یکی 

از دلایل اصلی بیماری ها در حیات وحش است.
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حوادث

صدور گواهینامه ترفندی برای کلاهبرداری در کیش

رئیس پلیس فتا جزیره کیش در خصوص افزایش کلاهبرداری از طریق صفحات اینســتاگرامی 
هشدار داد و عنوان داشت: شهروندان هنگام مراجعه به صفحات اینستاگرامی، نباید به راحتی به 
اظهارات گرداننده صفحه اعتماد کنند.سرگرد محسن بابایی گفت: کلاهبرداران تحت عنوان صدور 
گواهینامه بدون الزام و نیاز به ســپری کردن دوره حضــوری و ارائه تصاویر و مدارک غیرواقعی 
اقدام به کلاهبرداری از هموطنان می کنند.  سرگرد بابایی توضیح داد: برای دریافت هرگونه مجوز 
یا مدرک معتبر، می بایســت حتماً از طریق مراجع ذیصلاح قانونی اقدام و با سیر مراحل رسمی، 
مدارک مورد نیاز اخذ شــود، زیرا در صورت پیگیری از طرق دیگر، امکان گرفتار شــدن در دام 
کلاهبرداران وجود دارد.  وی بیان کرد: اگرفردی از طریق غیر قانونی اقدام به اخذ هرگونه مجوز 
یا مدرک نماید و یا مجوز جعلی در اختیار متقاضی قرار گیرد و از آن استفاده نماید، به موجب قانون، 
مجازاتی را برای استفاده کننده به دنبال خواهد داشت.  این مقام انتظامی گفت: ارائه شماره حساب، 
شماره تلفن و اوراق هویتی در فضای مجازی نمی تواند ملاک اعتماد قرار گیرد و ممکن است که 

فروشنده از هویت و تصاویر غیرواقعی یا مربوط به فرد سومی استفاده کرده باشد.

مرگ اسرارآمیز زنی در پایتخت

چند روز قبل پرســنل یکی از بیمارســتان های تهران خبر مرگ مشکوک زن جوانی را 
به پلیس اطلاع دادند.مرگ زن جوان به بازپرس محمدحســین زارعی اعلام و دســتور 
تحقیقات در این باره صادر شد. یکی از پرسنل بیمارستان در این باره گفت: دقایقی پیش 
زن جوانی را به بیمارســتان منتقل کردند که همسرش مدعی بود، سکته کرده است اما 
وضعیت او مشکوک به نظر می رسد. به دنبال این گزارش بازپرس جنایی دستور تحقیقات 
از همسرش را صادر کرد.مرد جوان گفت: با همسرم هیچ اختلافی نداشتم، روز حادثه با 
هم در خانه بودیم که ناگهان حال همسرم بد شد و روی زمین افتاد. او را به بیمارستان 
رساندم اما متأسفانه فوت کرد.در حالی که مرد جوان چنین اظهاراتی داشت، در تحقیقات 
کارآگاهان اداره دهم پلیس آگاهی پایتخت مشخص شد که مرد جوان واقعیت را نگفته و 
با همسرش اختلاف و درگیری زیادی داشته است.با توجه به تناقض گویی های این مرد، 
بازپرس شعبه اول دادسرای امور جنایی تهران دستور بازداشت وی را صادر کرد و جسد 

برای مشخص شدن علت مرگ به پزشکی قانونی انتقال داده شد.

سارق خشنی که با شیوه خفه کنی دست 
به ســرقت از زنان می زد و فیلم سرقت 
بی رحمانــه او از زنی جــوان در فضای 
مجــازی جنجال به پا کــرده بود، به دام 

پلیس افتاد.
به گزارش مشرق، چند روز قبل فیلمی 
در فضای مجازی منتشــر شــد که از 
صحنه سرقت بی رحمانه مردی از یک 
زن جوان حکایت داشــت. سارق خشن 
کلاه ســفید به سر داشــت و ماسکی 
به صورت. از ســوی دیگــر زن جوان 
بی خبر از اینکه ســارق پشت سر او در 
حرکت اســت، در حال عبور از پیاده رو 
بود. لحظاتی بعد ســارق خشن از پشت 
سر به ســمت زن جوان حمله ور شد و 
دست راســتش را دور گردن وی حلقه 
کرد و زن جوان وحشت زده شروع کرد 
به دست و پا زدن. سارق خشن که به نظر 
می رســید قصد خفه کردن زن جوان را 
دارد، کیــف او را قاپید و درحالی که زن 
جوان نیمه بیهــوش روی زمین افتاده 
بود، به سمت خیابان رفت؛ ترک موتور 
همدستش نشست و هر دو فرار کردند.

این فیلم کوتاه در فضای مجازی دست 
به دســت چرخید و از ســوی دیگر زن 
جوان که دندانپزشــک بود راهی اداره 
پلیس شــد و به طرح شکایت پرداخت. 
وی گفــت: در پیاده رو حرکت می کردم 
و غرق در افکارم که ناگهان دســتی از 
پشت سر مرا گرفت. به شدت ترسیده و 
وحشــت کرده بودم. او گردنم را گرفته 
بود به حدی که احساس خفگی کردم و 
لحظاتی بعد کاملًا بی حال شدم و تصور 
کردم که در حال مرگ هســتم. همان 
لحظه مرد ناشناس رهایم کرد و پس از 
سرقت کیفم گریخت. من از هوش رفتم 
و روی زمین افتادم کــه مردم به دادم 

رسیدند و خوشبختانه زنده ماندم. 

سارق خشنی که با شیوه خفه کنی دست به سرقت از زنان می زد

فوتبالیستیکهزورگیرخشنشد

شــاکی گفت: داخل کیفم پول، کارت های 
عابربانک، مدارکم و گوشــی موبایلم بود که 

به سرقت رفت.
پرونده این سرقت جنجالی به دستور قاضی 
علیرضا بهشتی، بازپرس شعبه دوم دادسرای 
ویژه ســرقت در اداره پنجــم پلیس آگاهی 
تهران در حال رســیدگی بود و ظرف مدت 
کوتاهی چندین شــکایت مشابه دیگر پیش 
روی تیم تحقیق قــرار گرفت. در همه این 
سرقت ها، سارق فردی بود با کلاه سفید که 
به شیوه خفه کنی دست به زورگیری از زنان 
می زند. مالباخته دیگر که خانم معلم بود در 
تحقیقات گفت: بــرای رفتن به کلاس های 
خصوصــی از خانه ام خارج شــده بودم که 
ناگهان فردی از پشــت سر دستانش را دور 
گردنم حلقه زد و درحالی که قصد خفه کردن 

مرا داشت کیفم را قاپید و فرار کرد.
ماموران این بار بررســی فیلم دوربین های 
مداربسته، چهره سارق کلاه سفید را به دست 
آوردند. او مجرمی ســابقه دار و تحت تعقیب 
بود که پیش از این نیز بارها به اتهام سرقت 
دستگیر و زندانی شــده بود. تحقیقات برای 
دستگیری او ادامه داشت تا اینکه معلوم شد 
فردی با مشخصات ظاهری او چند روز قبل 
به اتهام سرقت ضبط و باند ماشین ها توسط 
پایگاه چهارم پلیس آگاهی تهران دســتگیر 

شده و هم اکنون در بازداشتگاه است.
در این شــرایط بود که شــاکیان بــه اداره 
آگاهــی احضار و در مواجه حضوری با متهم 

دستگیر شــده وی را شناسایی کردند. سارق 
دستگیر شده که چاره ای جز اقرار نداشت به 
سرقت های سریالی اعتراف کرد و گفت که 
دزدی ها را با همدســتش بهنام که ۱۸ ساله 
و بچه محلش اســت انجام می داده است. با 
اعتراف وی، او نیز دســتگیر شد و تحقیقات 

برای شناسایی تمام شاکیان ادامه دارد.
زورگیر خشــن ۳۰ ساله و آرایشگر است. اما 
پیش از آن فوتبالیست بوده و به گفته خودش 
در لیگ دســته یک بازی می کرده اســت. 

گفت وگو با او را بخوانید.
zz  هیچ وقت به این فکر نکردی که یکی

از طعمه هایت بر اثر خفگی جانش را از 
دست بدهد؟

حواســم بود. قبل از آن می خواستم با تهدید 
چاقــو زورگیری کنم اما ترســیدم که مبادا 
ناخواسته جان کســی را در درگیری بگیرم. 
چون در زندان زورگیرانــی را دیده بودم که 
در جریان درگیری با مالباخته ناخواسته دست 
بــه جنایت زده اند. به دنبال راهی بودم تا اولًا 
به کســی آسیب نرسد و دوم اینکه بتوانم به 

راحتی سرقت کنم.
zz چند وقت زندان بودی؟

از سال ۹۲ بارها به اتهام سرقت ضبط و باند 
دستگیر شــده ام. یک بار ۳ سال زندانی شدم 
باردیگر ۴ سال و.... آخرین بار حدود ۲ سال 
قبل از زندان آزاد شــدم. پس از آن تصمیم 
گرفتم دیگر خلاف نکنم. به همین دلیل به 
سراغ شــغل قبلی خودم که آرایشگری بود 

رفتم. مدتی در آرایشــگاه مردانه کار کردم 
اما حقوقم کفاف مخــارج زندگی را نمی داد. 
به همین دلیل دوباره ســراغ سرقت رفتم. تا 
مدت ها کارم ســرقت لوازم داخل خودرو بود 
اما چون ریســکش بالا بود از ۲،  ۳ ماه قبل 

تصمیم گرفتم شگردم را تغییر بدهم.
zz چه شد که زورگیری را انتخاب کردی؟

من اعتیاد شــدیدی به فضای مجازی دارم. 
یک روز در اینستاگرام کلیپی دیدم از صحنه 
ســرقت های خشن در کشــورهای خارجی. 
ســارق با شیوه خفه کنی دســت به سرقت 
مــی زد و من هم تصمیم گرفتــم با همین 
شــگرد سرقت کنم، چون به نظرم ریسکش 

کمتر بود.
zz  همان روی  از  را  شگرد  این  یعنی 

فیلم ها یاد گرفتی؟
بله اما قبلش کلی تمرین کردم. با دوستم که 
همدستم بود و چند نفر دیگر تمرین می کردم. 
آنقدر تمرین کردم که حرفه ای شدم. طوری 
که ظرف چند ثانیه می توانســتم کاری کنم 
که فرد بی حال شــود. پس از آن با دوســتم 
راهی خیابان های شــمال تهران می شدیم و 
با شناســایی طعمه هایمان، در محلی خلوت 

نقشه را اجرا می کردم.
zz  دام به  شگرد  این  به  را  نفر  چند 

انداختی؟
مجموعاً 5 تا سرقت با این شگرد انجام دادم. 
۴ نفرشــان خانم بودند ویک نفر آقا. بعد از 
سرقت هم چنان فرار می کردم که کسی به 
پایم نمی رســید. چون دونده خوبی هستم و 

زمانی فوتبالیست بودم.
zz !فوتبالیست بودی؟

من هافبک راست یک تیم باشگاهی دسته 
یک بودم. برای خودم برو و بیایی داشتم اما 
نمی دانم چه شــد که در راه خلاف افتادم. با 
این حال عاشــق ورزشــم. هنوز هم فوتبال 
بــازی می کنم، کــوه مــی روم و گاهی در 

پارک ها می دوم.
zz با اموال سرقتی چه می کردید؟

گوشــی ها را می فروختیم و پولش بین من و 
همدستم تقسیم می شد.

جزئیات اسیدپاشی پیرمرد عصبانی 
به خودروی زن میانسال در غرب تهران

مرد سالخورده که به دلیل اختلافات مالی روی خودروی 
زن میانســال اقدام به اسیدپاشــی کرده بود، بازداشــت 
شد. شهریورماه جاری رســیدگی به پرونده اسیدپاشی به 
خودروی یک زن میانسال در خیابان وزارت کار در دستور 
کار بازپرس دادسرای ناحیه ۲ و تیمی از ماموران کلانتری 
۱۱۸ ستارخان قرار گرفت. تحقیقات میدانی ماموران پلیس 
نشان داد، خودروی زن میانسال که در خیابان وزارت کار 
و روبه روی خانه اش پارک شده بود، توسط یک فرد هدف 
اسیدپاشــی قرار گرفته است و با توجه به اظهارات شهود 
عامل این حادثه با خودروی پراید به محل وقوع جرم آمده 
اســت. ماموران کلانتری که در جریان تحقیقات متوجه 
وجود دوربین مداربسته شده بودند، به بازبینی آن پرداختند 
و لحظه به لحظه صحنه وقوع جرم را مشاهده کردند و در 
ادامه متوجه شــدند یک مرد 6۰ ساله اقدام به اسیدپاشی 
روی خودروی زن میانسال کرده است. همین کافی بود تا 
تیمــی از ماموران پلیس با تجزیه و تحلیل های اطلاعاتی 
هویت مرد ســالخورده را در غرب تهران شناســایی و با 
هماهنگی تلفنی با بازپرس پرونده، وی را بازداشــت کنند 
که در ادامه متهم به دادســرای ناحیه ۲ منتقل شد. متهم 
در جریان جلســه بازپرسی به جرم اسیدپاشی به خودروی 
زن میانسال به دلیل اختلافات مالی اعتراف کرد و گفت: 
۴ سال قبل به زن میانسال ۷۰ میلیون تومان پول قرض 
دادم اما وی با اصراری که داشتم تا این لحظه مبلغ مذکور 
را پس نداده اســت؛ بخاطر این موضوع به صورت لفظی 
با یکدیگر مشاجره داشتیم که تصمیم گرفتم با اسیدپاشی 
انتقام گیــری کنم.بازپــرس پرونده پــس از دریافت این 
اطلاعات به کارآگاهــان پلیس آگاهی داد تا در خصوص 
صحت و ســقم ادعای متهم تحقیق و اسیدی که در این 
حادثه استفاده شده است را کشف کنند.تحقیقات در رابطه 
با این پرونده توســط بازپرس دادسرای ناحیه ۲ ادامه دارد 
و متهم برای کشــف جرائم احتمالی در اختیار کارآگاهان 

پلیس قرار گرفت.

عاملان زورگیری خشن از زن جوان 
دستگیر شدند

دو ســارق که زن جوانــی را طعمه زورگیری خشــونت 
بارشــان کرده بودند و فیلم این زورگیری افکار عمومی را 
جریحه دار کرده بود توسط ماموران پلیس آگاهی دستگیر 
شدند.سرهنگ کارآگاه علی ولیپور گودرزی رئیس پلیس 
آگاهی پایتخت اظهار کرد: با وقوع یک فقره ســرقت به 
عنف از یک زن در شــمال تهران موضوع رســیدگی به 
این پرونده در دســتور کار تیمی زبــده از کارآگاهان اداره 
پنجــم قرار گرفت.وی با بیان اینکــه فیلم این زورگیری 
پس از انتشار در فضای مجازی موجب ناراحتی شهروندان 
شــد، افزود: در تحقیقات ابتدایی کارآگاهان مشخص شد، 
زن جوان هنگامی که قصد داشــته به منزل خود مراجعه 
کند توســط ۲ زورگیر موتورســوار با ضرب و شتم هدف 
ســرقت خشــن قرار می گیرد.رئیس پلیس آگاهی تهران 
بزرگ تصریح کرد: بنابرحساســیت موضــوع کارآگاهان 
بلافاصله وارد عمل شدند و با تحقیقات میدانی و تجزیه و 
تحلیل های اطلاعاتی هویت متهمان را که سابقه دار بودند 
را شناسایی کردند.سرهنگ کارآگاه ولیپور گودرزی عنوان 
کــرد: کارآگاهان اداره پنجم پلیــس آگاهی در گام بعدی 
با بهره گیری از روشــهای نوین کشــف جرم و تحقیقات 
شبانه روزی مخفیگاه متهمان را در غرب تهران شناسایی 

کردند.

 بازتاب

تصمیم سیاه زن تهرانی با برادر 
ناتنی اش

زن جوان که با همدستی برادرناتنی اش، همسرش 
را کشته و جسد وی را در بیابان های رباط کریم رها 

کرده بود پای میز محاکمه ایستاد.
رســیدگی به این پرونده از ۳۰ آذرماه ســال ۹۹ به 
دنبال ناپدید شــدن مرد جوانی بــه نام جاوید آغاز 
شد. همســر وی به نام آزاده که پلیس آگاهی رفته 
بود گفت: همســرم ۲ روز قبل در ۲۸ آذرماه از خانه 
بیرون رفت و دیگر بازنگشت. من خبری از او ندارم 

و می ترسم بلایی سرش آمده باشد.
 با این شکایت تلاش برای افشای راز ناپدید شدن 
مرد جوان آغاز شــد. چند روز از این ماجرا گذشته 
بود که مادر جاوید از عروسش شکایت کرد و گفت: 
عروس و پســرم با هم اختلاف داشتند. من گمان 
می کنم عروسم حقیقتی را از ما پنهان کرده و بلایی 

سر پسرم آورده است.
به دنبــال اظهارات این زن، آزاده ۲6 ســاله تحت 
بازجویی قرار گرفت اما مدعی شــد از سرنوشــت 

شوهرش هیچ اطلاعی ندارد.
چند روز از این ماجرا گذشــته بود که خودرو جاوید 
در حاشیه رباط کریم پیدا شد. با این سرنخ ماموران 
پلیس به رد زنی گوشی موبایل پرداختند و دریافتند 
گوشی موبایل آزاده در همان حوالی آنتن دهی داشته 
است.در ادامه بررسی ها نیز جسد پتوپیچ قربانی در 
همان حوالی پیدا شــد.با افشای این ماجرا آزاده به 
ناچار لب به اعتراف گشــود و به قتل شــوهرش با 

همدستی برادر ناتنی اش به نام آریا اعتراف کرد.
zz اعتراف به جنایت خانوادگی

 وی گفت: از بدرفتاری های شــوهرم خســته شده 
بودم تا اینکه ماجرا را به برادر ناتنی ام گفتم. جاوید 
همیشه به من خیانت می کرد و با دخترهای زیادی 
رابطه داشــت. به همین خاطر مــدام با هم درگیر 
بودیم. حتی من چند روز قهر کردم و به خانه مادرم 
رفتم. اما به اصرار جاوید به خانه برگشــتم. ولی او 
دست بردار نبود و همیشه با زنان و دختران زیادی 
رابطه پنهانی داشــت. آخرین بار وقتی مرا به شدت 
کتک زد ماجرا را به برادر ناتنی ام گفتم و ما نقشــه 
قتل شــوهرم را کشــیدیم. وی در تشریح جزییات 
جنایت خانوادگی گفت: آخر شب بود که به شوهرم 
چای زعفرانــی دادم. در چای تعدادی قرص خواب 
آور حــل کرده بودم. وقتــی جاوید به خواب عمیق 
رفت برادرم به خانه مان آمد و او را خفه کرد. سپس 
ما جســد را در وانت او گذاشتیم و آن را در حاشیه 
شهر رها کردیم.  به دنبال اظهارات این زن، آریا ۲۴ 
ساله بازداشت شد و به قتل شوهر خواهرش اعتراف 
کرد. وی گفت: سال ها قبل وقتی پدر آزاد فوت شده 
بود مادرش با پدر من ازدواج کرد و من متولد شدم. 
من و آزاده خواهر و برادر ناتنی بودیم اما من همیشه 
او را مانند خواهر واقعی ام دوست داشتم. خواهرم از 
بدرفتاری های شوهرش به من گفت و من عصبانی 
شدم و تصمیم به قتل او گرفتم. من شبانه به خانه 
آنها در جنت آباد رفتم و شوهر خواهرم را خفه کردم.

به دنبال بازســازی صحنه جرم، برای آریا به اتهام 
قتل و بــرای آزاده بــه اتهام معاونــت در جنایت 
خانوادگی کیفرخواست صادر و پرونده شان به شعبه 

۱۱ دادگاه کیفری یک استان تهران فرستاده شد.
zz درخواست قصاص برای قاتل جوان

در ابتدای جلســه اولیای دم درخواست قصاص را 
مطرح کردند. ســپس آریا به دفاع پرداخت و اتهام 
قتل را پذیرفت.وی گفت: خواهرم و شوهرش 5 سال 
بود که با هم درگیر بودند. شوهرش اعتیاد داشت و 
همیشه سر مسائل کوچک خواهرم را کتک می زد. 
مــن از این موضوع ناراحت بودم. به همین خاطر از 
۳ ســال قبل به فکر حذف شــوهر خواهرم افتادم. 
من قبول دارم قرص های خواب آور و زعفران را به 
خواهر ناتنی ام دادم تا آنها را به شــوهرش بخوراند. 
وقتی شوهر خواهرم به خواب عمیق رفت بالای سر 
او رفتــم و پارچه ای را دور گردنش پیچیدم. من در 
یک لحظه متوجه شدم او دیگر نفس نمی کشد. من 
با کمک خواهر ناتنی ام جســد را سوار وانت کردیم 
و به بیابان های سلطان آباد اسلامشهر بردیم و آنجا 
رهــا کردیم. ما خودرو را نیــز در همان حوالی رها 
کردیم و به خانه برگشــتیم. من اتهام قتل را قبول 

دارم.

پیشخوان

آگهی تغییرات شــرکت فجر شرکت با مسئولیت محدود به شماره ثبت 
54901 و شناسه ملی 10101000225 به استناد صورتجلسه مجمع 
عمومی فوق العاده مورخ  1400/10/26تصمیمات ذیل اتخاذ شــد: - 
تعداد اعضای هیت مدیره مرکب از 3 نفر افزایش یافت و ماده مربوطه 
دراساسنامه بشــرح فوق اصلاح گردیده است - محل شرکت از محل 
قبلی به اســتان تهران، شهرستان تهران، بخش مرکزی، شهر تهران، 
محله امانیه، خیابان مهیار، بن بســت زاور، پلاک 2، طبقه اول کدپستی 
1966945351 تغییر یافت و ماده مربوطه در اساســنامه بشرح فوق 
اصلاح گردیده اســت - آقای محمد حسین ظفری ضیابری با دریافت 
مبلغ 500000 ریال ازصندوق شرکت از شرکت خارج شد خانم فاطمه 
بیات با دریافت مبلغ 500000 ریال ازصندوق شرکت از شرکت خارج 
شد در نتیجه سرمایه شرکت از مبلغ 101000000 ریال 100000000 
به ریال کاهش یافت و ماده مربوطه در اساسنامه شرکت به شرح فوق 
اصلاح گردید. لیست پس از کاهش بشرح زیر است شرکت گروه بین 
المللی توسعه انرژی و پالایش نفت و گاز و پتروشیمی ایثار شناسه ملی 
14010614955 بنمایندگی آقای میثم نجفی ش ملی 3257553013 
دارای 14800000 ریال ســهم الشرکه شــرکت تضامنی بین المللی 
درتاج و شرکاء شناســه مای 14010607476 بنمایندگی خانم فریده 
عزیزی ش ملی 3340739250 دارای 14200000 ریال سهم الشرکه 
شرکت تضامنی میثم نجفی و شرکاء شناســه ملی 14010602277 
بنمایندگی خانم پریا ملکی ش ملی 4530006451 دارای 14200000 
ریال ســهم الشرکه شرکت گروه توســعه انرژی و پالایش نفت و گاز 
و پتروشــیمی الوان شناســه ملی 14010615099 بنمایندگی آقای 
میثم نجفی ش ملی 3257553013 دارای 14200000 ریال ســهم 
الشرکه شرکت مدیریت و سرمایه صنعت فولاد برخط ایثار شناسه ملی 
14010597067 بنمایندگی آقای میثم نجفی ش ملی 3257553013 

دارای 14200000 ریال ســهم الشرکه شــرکت مدیریت و سرمایه 
صنعت نفت و گاز و پتروشــیمی راه و ســاختمان میثم شناســه ملی 
14010614993 بنمایندگی آقای میثم نجفی ش ملی 3257553013 
دارای 14200000 ریالســهم الشرکه شرکت تولیدی و خدماتی سازه 
جدول دالاهو شناسه ملی 10102586112 بنمایندگی آقای میثم نجفی 

ش ملی 3257553013 دارای 14200000 ریال سهم الشرکه.
 سازمان ثبت اســنادواملاک کشور اداره ثبت شــرکت ها و مؤسسات 

غیرتجاری تهران )1381509(

 آگهی تغییرات شــرکت فجر شرکت با مســئولیت محدود به شماره 
ثبت 54901 و شناسه ملی 10101000225 به استناد صورتجلسه 
مجمع عمومی فوق العاده مورخ 1400/10/26 تصمیمات ذیل اتخاذ 
شــد: شرکت گروه بین المللی توســعه انرژی و پالایش نفت و گاز و 
پتروشیمی ایثار شناسه ملی 14010614955 بنمایندگی آقای میثم 
نجفی ش ملی 3257553013 بــا پرداخت مبلغ 14800000 ریال 
 به صندوق شــرکت در ردیف شــرکاء قرار گرفت. شرکت تضامنی 
بین المللی درتاج و شــرکاء شناسه ملی 14010607476 بنمایندگی 
خانم فریــده عزیزی ش ملــی 3340739250 بــا پرداخت مبلغ 
14200000 ریال به صندوق شــرکت در ردیف شرکاء قرار گرفت. 
شــرکت تضامنی میثم نجفی و شرکاء شناسه ملی 14010602277 
بنمایندگی خانم پریا ملکی ش ملی 4530006451 با پرداخت مبلغ 
14200000 ریال به صندوق شــرکت در ردیف شرکاء قرار گرفت. 
شرکت گروه توســعه انرژی و پالایش نفت و گاز و پتروشیمی الوان 
شناســه ملی 14010615099 بنمایندگی آقای میثم نجفی ش ملی 
3257553013 با پرداخت مبلغ 14200000 ریال به صندوق شرکت 
در ردیف شــرکاء قرار گرفت. شرکت مدیریت و سرمایه صنعت فولاد 

برخط ایثار شناســه ملــی 14010597067 بنمایندگی آقای میثم 
نجفی ش ملی 3257553013 بــا پرداخت مبلغ 14200000 ریال 
به صندوق شــرکت در ردیف شــرکاء قرار گرفت. شرکت مدیریت 
و ســرمایه صنعت نفت و گاز و پتروشــیمی راه و ســاختمان میثم 
شناســه ملی 14010614993 بنمایندگی آقای میثم نجفی ش ملی 
3257553013 با پرداخت مبلغ 14200000 ریال به صندوق شرکت 
در ردیف شرکاء قرار گرفت. شــرکت تولیدی و خدماتی سازه جدول 
دالاهو شناسه ملی 10102586112 بنمایندگی آقای میثم نجفی ش 
ملی 3257553013 بــا پرداخت مبلغ 14200000 ریال به صندوق 
شرکت در ردیف شرکاء قرار گرفت. در نتیجه سرمایه شرکت از مبلغ 
1000000 ریال 101000000 به ریال افزایش یافت و ماده مربوطه 

در اساسنامه شرکت به شرح فوق اصلاح گردید.
 سازمان ثبت اســنادواملاک کشور اداره ثبت شــرکت ها و مؤسسات 

غیرتجاری تهران )1381510(

 آگهی تغییرات موسســه غیر تجاری انجمن علمــی مامایی ایران به 
شناســه ملی 10100576706 و شــماره ثبت 15688 به اســتناد 
صورتجلســه مجمع عمومی فوق العاده مورخ1400/08/08  و مجوز 
شماره 445/503 مورخ1400/12/2  وزارت بهداشت درمان و آموزش 
پزشکی تصمیمات ذیل اتخاذ شد: محل انجمن به آدرس استان تهران، 
شهرســتان تهران، بخش مرکزی، شهر تهران، جمالزاده، خیابان دکتر 
محمد قریب، خیابان فرصت شیرازی، پلاک 108، طبقه همکف، واحد 4 
به کد پســتی: 1419963385 تغییر یافت و ماده مربوطه اساسنامه به 

شرح فوق اصلاح گردید. 
سازمان ثبت اســنادواملاک کشور اداره ثبت شــرکت ها و مؤسسات 

غیرتجاری تهران )1381511(



ناشتا آب بخوریم یا نخوریم؟

استاد علوم تغذیه دانشگاه علوم پزشــکی ایران گفت: خوردن آب ناشتا در ابتدای صبح 
نه فایده دارد و نه ضرر؛ چراکه با ناشــتا خوردن آب یا نخوردن آب از نظر پزشکی اتفاق 

خاصی در بدن نمی افتد.
آزاده متقی، استاد علوم تغذیه دانشگاه علوم پزشکی ایران در گفت وگو با خبرنگار سلامت 
خبرگزاری فارس در پاسخ به این پرسش که »آیا خوردن آب به صورت ناشتا در ابتدای 
صبح خواصی دارد؟ «، بیان داشــت:  خوردن آب ناشتا در ابتدای صبح نه فایده دارد و نه 

ضرر.
وی ادامه داد: این موضوع به این بستگی دارد که فرد آیا میل به مصرف آب دارد یا خیر؛ 

چراکه با ناشتا خوردن آب یا نخوردن آب از نظر پزشکی اتفاق خاصی در بدن نمی افتد.
این استاد تغذیه دانشگاه علوم پزشکی ایران متذکر شد: اگر فردی عادت به خوردن آب 

ناشتا دارد و تشنه است اشکالی ندارد، اما اگر نخورد نیز ایرادی ندارد.
منبع: فارس   

خطری که ورزش هم از آن پیشگیری نمی کند

دانشــمندان می گوینــد اگر ۳۰ دقیقه در روز ورزش می کنید اما بقیــه زمان خود را در حالت 
نشســته سپری کنید، همچنان ممکن است در معرض خطر ابتلا به انواع مشکلات سلامتی 
قرار بگیرید.دانشــمندان معتقدند می توانید با حرکت های ســبک و بیشتر مانند تمیز کردن، 
پیاده روی کوتاه یا استفاده از پله ها به جای آسانسور با این موضوع مقابله کنید. اگر فرد نسبت 
به فعالیت های ورزشــی تعهد دارد اما زمان بســیاری را بی تحرک است، این موضوع به این 
معنا خواهد بود که او همچنان ممکن است در معرض خطر ابتلا به انواع مشکلات سلامتی 
باشد. در مطالعه ای که بیش از ۳۷۰۰ مرد و زن برای بررسی همین موضوع در فنلاند شرکت 
داشتند، مشخص شد بســیاری از آنان نیم ساعت به طور وظیفه شناسانه ورزش می کردند اما 
پس از آن تقریباً بدون توقف، ۱۰، ۱۱ یا حتی ۱۲ ساعت دیگر در روز می نشستند. نتایج این 
بررسی نشان داد قند خون، کلسترول و چربی همگی آنان بالا بود. نتایج این مطالعه همچنین 
نشان داد مردان و زنانی که اندکی بیشتر از جای خود بلند می شوند و حرکت می کنند، چه با 

قدم زدن آرام و چه با ورزش بیشتر، به طور قابل توجهی سالم تر هستند.
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سلامت

این نوع خارش، نشانه بیماری 
کبدی است

مشــکل  چندین 
دارد  وجود  مختلف 

که از نشانه های بیماری کبدی هستند، 
اما نوعی خارش وجود دارد که به طور جدی خبر از 

مشکلات کبدی می دهد.
اگر مشــکلی در کبد وجود داشــته باشــد، ممکن 
اســت خودش را با خارش هنگام شب نشان دهد 
که این خارش معمولًا در قســمت ران، کف دست 
و پهلوها بیشتر اســت. اگر شب ها خارش زیادی را 
احســاس می کنید، حتماً باید با متخصص صحبت 
کنید. خارش می تواند با بیماری کبدی مرتبط باشد 
که معمولًا هنگام عصر و در طول شــب شدت پیدا 

می کند.
یکی از وظایف کبد این اســت که مواد موجود در 
بــدن را تجزیه کند. اگر نتواند این کار را انجام دهد 
عضــوی که بعد از کبد قرار گرفته، شــروع به کار 
می کند و این مســئولیت را به عهده می گیرد. این 
عضو تلاش می کند تا از این طریق نمک را از روی 
پوست دفع کند و همین باعث ایجاد خارش می شود. 
معمولًا هنگام شب و با افزایش دمای هوا و گرما، در 
طول چرخه قاعدگی، هورمون تراپی، بارداری و دفع 

مدفوع افزایش پیدا می کند.
zz خارش پوست و بیماری کبد

اگر در کنار خارش مشکلاتی مثل زرد شدن پوست 
یا چشم را مشاهده کردید، سریعاً به پزشک مراجعه 
کنید. طبق مطالعات انجام شــده، نمی توان خارش 
را صرفاً مرتبــط با بیماری کبدی دانســت و این 
نمی تواند تنها نشــانه باشد. اگر خارش همراه با زرد 
شدن سفیدی چشم یا پوست بود یا یک نوع یرقان 
در شما ایجاد شد، سریعاً باید به پزشک مراجعه کنید.

علائم دیگر بیماری کبد می تواند شامل خونریزی، 
کبودی، مدفوع ســیاه، ادرار تیره، ورم شکم، حالت 

تهوع، کمبود اشتها و دل درد باشد.
zz ورم شکم

خارش همچنین علامت بسیاری از مشکلات غیر 
جنســی و بیماری های دیگر نیز هست که نارسایی 
کلیه و بیماری خونی را هم شــامل می شود اما به 
هر حال اگر هرگونه خارش غیر عادی و بدون درد 
را احساس کردید، حتماً به پزشک مراجعه کنید. از 
طرفی این مورد را هنگام شــب نادیده نگیرید تا در 
سریع ترین زمان ممکن بتوانید از بیماری های کبدی 

پیشگیری کنید.

کاهش فشار خون 
با چند راهکار ساده

نتایج تحقیقات اخیر نشان می دهد بالا رفتن از پله 
می تواند به کاهش فشار خون کمک کند.

بر اساس آمار منتشر شده حدود نیمی از آمریکایی ها 
و حدود ۳۰ درصد از بریتانیایی ها به بیماری فشــار 
خون مبتلا هستند، اما بسیاری از آنان از بیماری خود 
آگاه نیستند، زیرا معمولًا این عارضه هیچ علامتی 
ندارد. افزایش فشار خون خطر حمله قلبی و سکته 
را افزایش می دهد؛ بنابراین بررسی این مشکل حائز 
اهمیت است. نتایج حاصل از یک تحقیق جدید که 
مطالعه ای روی ۴۱ زن کره ای بود و همه آنان فشار 
خون بسیار بالایی داشــتند، نشان داد بالا رفتن از 
پله ها فشــار خون را کاهــش و قدرت پا را افزایش 
می دهــد. نیمی از افراد شــرکت کننده چهار بار در 
هفتــه بین ۲ تا پنج بــار در روز از پله ها بالا رفتند. 
دکتر جوآن پینکرتون، مدیر اجرایی انجمن یائسگی 
آمریکای شــمالی، گفت: نتایج این مطالعه نشــان 
می دهد چگونه مداخلات و تغییرات ساده در سبک 
زندگی مانند بالا رفتن از پله می تواند در پیشگیری 
یا کاهش اثرات منفی یائســگی و افزایش سن بر 
سیستم عروقی و عضلات پای زنان یائسه مبتلا به 

فشار خون بالا مؤثر باشد.

بازتاب

عضو هیات علمی دانشــگاه تهران در پاسخ به این سؤال 
که آیا ازدواج فرزندان می تواند با یک بحران در خانواده ها 
همراه باشد گفت: خانواده ها تمام تلاش خود را می کنند که 
از بدو تولد تا هنگام تشــکیل زندگی مشترک فرزندشان، 
کمک کنند تا او را به یک استقلال و بلوغ نسبی برسانند اما 
گاهی این انتقال جدید به زندگی مشترک، به یک بحران 
در خانواده تبدیل می شود و اغلب خانواده ها با یک آشیانه 
خالی مواجه می شوند و رفتن از این مرحله به مرحله بعد را 

با چالش ها و بحران هایی پشت سر می گذارند.
برنامه حال خوب همه روزه از شــنبه تا چهارشنبه ساعت 

۹ به صورت زنده از شبکه سلامت سیما پخش می شود.
در برنامه حال خوب شــبکه ســلامت ســیما مورخه ۲۳ 
شــهریور ۱۴۰۱ مجری برنامه میزبان دکتر محمد حسن 
آســایش روان شناس و عضو هیئت علمی دانشگاه تهران 
بود و درخصوص نقش خانــواده در تداوم پیوند زوج ها به 

گفتگو پرداختند.
دکتر محمدحســن آسایش در پاســخ به این سؤال که آیا 
ازدواج فرزندان می تواند با یک بحران در خانواده ها همراه 
باشد گفت: خانواده ها تمام تلاش خود را می کنند که از بدو 
تولد تا هنگام تشــکیل زندگی مشترک فرزندشان، کمک 
کنند تا او را به یک اســتقلال و بلوغ نســبی برسانند اما 
گاهی این انتقال جدید به زندگی مشترک، به یک بحران 
در خانواده تبدیل می شود و اغلب خانواده ها با یک آشیانه 
خالی مواجه می شوند و رفتن از این مرحله به مرحله بعد را 

با چالش ها و بحران هایی پشت سر می گذارند.
او تاکید کرد: نقش کلیدی خانواده ها در آماده سازی جوان 
خود بســیار پررنگ اســت. در این بین اگــر جوانی هنوز 
اســتقلال کامل، توانمندی، آمادگی و تمایزیافتگی را پیدا 
نکرده باشــد و به مرحله ازدواج سوق داده شود، احساس 
ناامنی می کند و تمایل به بازگشــت به زندگی قبلی را از 
خود نشان می دهد و شاید حتی با یک سوگ مواجه شود. 
ولی عده ای از جوانان اعلام آمادگی می کنند و این آمادگی، 
آیا حاصل پختگی و بلوغ باشــد و یا حاصل کم تجربگی، 

مشخص نیست.
عضو هیات علمی دانشــگاه تهران گفــت: این مرحله از 
زندگی مشکلات خود را دارد، چالش های مانند: تفاوت های 
سنی، ژنتیکی، جنسیتی، تربیتی، خانوادگی، تحصیلاتی و... 
که باعث تعارضات اجتناب ناپذیری در زندگی مشــترک 

می شود.

این روانشــناس گفت: گاهی بعضی خانواده ها، یک سری 
انتظار از فرزند خود و یکسری انتظارات از همسر فرزند خود 
دارند، البته ســبک های زندگی مختلف انتظارات متفاوتی 
را به دنبال خواهد داشــت، بعضی از خانواده ها حتی قواعد 

نانوشته ای دارند که فرزندان مجبور به اجرای آن هستند.
 اگر دختری که با سبک زندگی مدرن پرورش یافته است، 
با پسری از خانواده ســنتی ازدواج کند، به دلیل تفاوت در 
ســبک های زندگی، احتمالًا تعارضات جدی در این ارتباط 

به وجود خواهد آمد.
دکتر آسایش تفاوت های ســاختاری خانواده ها را از جمله 
دلایل به وجود آورنده تعارضات دانست، تعارضاتی که بین 
فرد تازه وارد با اعضای خانواده همسر ایجاد می شود. وی به 
خانواده ها توصیه کرد اگر جوانی از خانواده قرار است ازدواج 
کند آماده باشید که او را به عنوان خانواده مستقل به رسمیت 
بشناســید. وی همچنین یادآور شد: در گام اول خودتان را 
آماده کنید که فرزند شما ازدواج می کند و مستقل می شود 
اگــر نمی توانید قبول کنید با مشــاوره وخانواده درمانی به 
خودتان کمک کنید تا به پذیرش برســید، او از مزیت های 
دوره نامزدی و عقد صحبت کرد و دوران نامزدی و عقد را 

دوره آماده سازی استقلال دانست.
 دکتر آســایش به خانواده ها گفت: شما به عنوان بزرگان 
خانواده باید به جوانان روی مثبت نشــان دهید تا از شــما 
فراری نباشند، او مقایسه نکردن عضو جدید خانواده با دیگر 

افــراد را از ضروریات واجب برخورد با خانواده جوان و تازه 
استقلال یافته دانست.

وی گفت: شــاید ما ناخواســته واکنش هایی نشان دهیم 
که تاثیرات منفی بر زندگی فرزندمان داشــته باشد. یکی 
از راههای آرامش بخشــیدن به خانواده ها این اســت که 
عروس یا داماد، همســر خود را به خانواده معرفی کند و از 
ویژگی های او صحبت کند البته این تعریف ها نباید حسادت 

برانگیز باشد و ایجاد حساسیت کند.
 دکتر آسایش به زوج های جوان توصیه کرد: ظرفیت های 
خانواده خود را بشناسید و همچنین ظرفیت های همسرتان 
را، اگر اختلافی بین همســر و خانواده خودتان در اثر عدم 
شناخت صحیح پیش آمد، یک جلسه همبستگی، همراهی 
و هدایت برقرار کنید. کمک کنید حرف همدیگر را بفهمند، 
اگر مقدور نشد باید در جلسه ای با حضور مشاور خانواده، به 

حل آن کمک کنید.
این روانشناس از احســاس غم، ترس، حسادت، ناامیدی 
و... بــه عنوان دردهای روحی نام برد که باید به آنها توجه 
کرد. همانگونه که برای درمان دردهای جسمی به پزشک 
مراجعه می کنیم، احساس های ناراحت کننده نیز دردهای 
روحی هســتند که برای درمان آنها باید به روانشــناس و 
مشــاور مراجعه کرد.دکتر آسایش تاکید کرد: احساسات ما 
مانند نقشه ای است که خروج از مسیر صحیح زندگی را به 

ما نشان می دهد.

هشداریکروانشناس:

ازدواجفرزنداندراینصورتتبدیلبهبحران
خانوادگیمیشود

علائمی که می گوید گردش خون 
شما ضعیف است و دچار بیماری 

شریانی محیطی هستید

اگر همیشه سردتان است یا احساس بی حسی و گزگز 
شدن دارید یا حتی اثراتی از کبودی روی پوست خود 
می بینید، احتمالًا باید سیســتم گردش خون بدنتان را 

بررسی کنید. گ
به گزارش بهداشت نیوز، اگر همیشه سردتان است یا 
احساس بی حسی و گزگز شدن دارید یا حتی اثراتی از 
کبودی روی پوست خود می بینید، احتمالًا باید سیستم 
گردش خون بدنتان را بررســی کنیــد. گردش خون 
ضعیف یک اتفاق رایج است که به خودی خود بهبود 

پیدا نمی کند.
در واقع شما باید علائم را بشناسید و شروع به درمان 
کنید تا بهبود پیدا کرده و احساس خوبی داشته باشید. 
اگر این مشکل را درمان نکنید، مشکلات جدی تر مانند 
سکته، لخته شدن خون و نارسایی قلبی اتفاق می افتد 
که این موضوع؛ در بین افراد بالای ۴۰ ســال رایج تر 
است؛ اما راه هایی هم هستند که می توانند به کاهش 
این خطر کمک کنند؛ به شرطی که علائم را به خوبی 
بشناسید. علائمی را به شما معرفی می کنیم که نشان 

می دهد مشکل گردش خون دارید.
zz تعریف بیماری شریانی محیطی

پزشــکان قلب و عــروق در این بــاره صحبت هایی 
کرده انــد »جریان خــون ضعیف که بــه آن بیماری 
شــریانی محیطی هم گفته می شود؛ به خاطر سیگار، 
دیابت، فشــار خون و کلسترول بالا اتفاق می افتد که 
یک مشکل ژنتیکی هم هست و عوامل دیگر در کنار 
این بیماری همگی باعث تجمع کلســترول و کلسیم 
داخل رگ های خونی شده و مسدودیت ایجاد می کند 
و مانع از رســیدن اکسیژن و مواد مغذی به ماهیچه ها 
می گردد و در نتیجه علائمِ مربوط به مشکلات گردش 

خون ایجاد می شود.«
zz عوارض گردش خون ضعیف و مشکل شریانی

جریان خون ضعیف چگونه روی زندگی اثرگذار است؟ 
جریان خون ضعیــف نه تنها باعــث ایجاد علائمی 
می شــود، بلکه مسدودیت هایی را داخل رگ ها ایجاد 
می کند و خون رسانی به پا هنگام راه رفتن کم می شود 
و درد ایجاد می گردد و ماهیچه ها ضعیف می شوند. اگر 
این مشکل خیلی شدید باشد، درد به نوک انگشتان پا 
مخصوصاً هنگام شــب می رسد و خواب راحت از شما 

گرفته می شود.
zz پوست براق یا ریزش مو

این جزء علائمی است که شاید نشان دهنده مشکلی 
در سیســتم گردش خون نباشــد؛ که در چنین حالتی 

پزشک باید از شما آزمایش و سونوگرافی بگیرد.
zz درد ساق پا هنگام راه رفتن

این مشــکل علامت این است که ماهیچه ها اکسیژن 
و مواد مغذی را برای حرکت کردن از دســت داده اند. 
علت آن هم همان گردش خون ضعیف است که باعث 
درد و ضعف در ســاق پا هنگام راه رفتن می شود. در 
واقع عضلات ساق پا حالت درد به خودشان می گیرند 
و ممکن است یک آمبولی خفیف هم آن ها را تحریک 

کند.
zz مشکل گردش خون و بیماری شریانی محیطی

ایسکمیک در حالتِ استراحت
مشــکلات مربوط به جریان خون در صورت پیشرفته 
شدن باعث ایســکمیک می شود. دردی که روی پاها 
اثر گذار اســت و قســمت جلوی پا را تحت تأثیر قرار 
می دهد. نکته مهم این اســت که این درد ناشــی از 
فعالیت بدنی نیســت، بلکه صرفاً در هنگام استراحت 

رخ می دهد.
zz زخم هایی که بهبود پیدا نمی کنند

زخم هایی که بهبود پیدا نمی کنند، یکی دیگر از علائمِ 
مربوط به مشــکلات جریان خون ضعیف هســتند؛ 
حتی ممکن اســت تا دو هفته طول بکشــد و زخم ها 
بهبودی نداشــته باشد، علت هم این است که گردش 
خون مختل شــده و بدن قادر به ترمیم خود نیســت؛ 
زیرا مواد مغذی مناسب قادر به رسیدن به بافت آسیب 

دیده نیستند.
zz تغییر دمای بدن و رنگ پا

اگر پا مثل یخ ســرد باشــد یا رنگ آن به آبی و کبود 
متمایل شــود، نشان دهنده جریان خون ضعیف است 

که در چنین حالتی باید به پزشک مراجعه کنید.
zz مشکلات بینایی در یکی از چشم ها

مشــکلات بینایی در یکی از چشــم ها، ضعف فوکال 
یا بی حســی در یک طرف بدن یا مشکلات تکلم و 
ناتوانی در صحبت کردن و فهم کلام، نشــان دهنده 
یک ســکته خفیف اســت که خود می تواند به خاطر 

جریان خون ضعیف اتفاق افتاده باشد.

دریچه

این گیاه قاتل آلزایمر، کرونا و زوال عقل

تحقیقات جدید نشــان می دهد که گیاه رزماری از ماده ای به 
نام اسید کارنوزیک برخوردار است که می تواند برای مقابله با 

کووید ۱۹ و تسکین نشانه های شبیه آلزایمر مفید باشد.
بیش از دو ســال است که سراسر جهان با همه گیری کرونا 

دســت و پنجه نرم می کند. روزانه تحقیقات 
بســیاری در باره این بیمــاری و راه و روش 

درمان و پیگری آن انجام می شود.
به گفته تیمی از موسسه تحقیقاتی اسکریپس، 
ترکیبی که در گیاه دارویی و خوراکی رزماری 
یافت می شــود ممکن اســت برای مبارزه با 

کووید ۱۹ مفید باشد.
اســید  دانشــمندان گــزارش می دهند که 
کارنوزیک، ماده ای است در گیاه خوش طعم 
رزماری، می تواند مانع از تعامل بین پروتئین 
اسپایک خارجی کرونا و پروتئین گیرنده بدن 
)ACE۲( شــود. همان طــور که می دانیم 
ویروس کرونا اساســاً از گیرنده ACE۲ به 

عنوان نقطه ورود به سلول های انسانی استفاده می کند.
علاوه بر این، تیم تحقیقاتی مذکور شــواهد بیشتری را جمع 
آوری کرد که نشــان می دهد اسید کارنوزیک فواید سلامت 
مضاعفی را نیز ارائه می کند، زیرا می تواند یک مسیر التهابی 
قدرتمند را مهار ســازد. این مسیر اتفاقاً در موارد شدید کووید 
۱۹ و همچنین بیماری های مختلف دیگر مانند آلزایمر کاملًا 

فعال است.
پروفســور اســتوارت لیپتون، سرپرســت این تیم پژوهشی 
می گوید: به اعتقاد ما اســید کارنوزیک، یا برخی از مشتقات 
بهینه شــده، به عنوان یک درمان بالقوه ارزان، ایمن و مؤثر 
بــرای کووید ۱۹ و برخی دیگر از اختلالات مرتبط با التهاب، 

ارزش بررسی دارد.
یک مطالعه انجام شــده پیشین در ســال ۲۰۱6 که توسط 

دکتر لیپتون انجام شــد، نشــان داد که اسید کارنوزیک یک 
آبشــار سیگنالینگ ضد التهابی و آنتی اکسیدانی به نام مسیر 
Nrf۲ را فعال می کند و همچنین مشــخص کرد که اســید 
کارنوزیک می تواند به تســکین نشــانه های شبیه آلزایمر در 
مدل های موش کمک کند.در این تحقیق جدید، پژوهشگران 
به طور عمیق تری به تأثیر ضد التهابی اسید کارنوزیک روی 

ســلول های ایمنی مرتبط با کووید ۱۹ و زوال عقل پرداختند. 
در مجموع، تئوری این تیم تحقیقاتی این اســت که اســید 
کارنوزیک می تواند از نظر مبارزه با التهاب مرتبط با کووید و 
همچنین علائم طولانی این بیماری مفید باشد.آن ها همچنین 
آزمایشی برای مسدود کردن عفونت کووید ۱۹ انجام دادند. با 
استفاده از یک سنجش عفونت پذیری استاندارد، این آزمایش 
تأیید کرد که اسید کارنوزیک می تواند مستقیماً 
از عفونت ســلول های کرونا جلوگیری کند.

گفتنی است، این توانایی های مسدود کننده 
عفونــت با دوزهای بالاتر اســید کارنوزیک 
افزایش پیــدا می کند.با اینکه این یافته ها در 
این مرحله مقدماتی هستند، محققان به این 
نتیجه رسیدند که اســید کارنوزیک احتمالًا 
دارای خواص ضد ویروســی مفیدی بوده و 

کاملًا ایمن و نسبتاً غیر واکنشی است.
اســید کارنوزیک از طریق التهاب به شکل 
فعال خود تبدیل شــده و اکسیداســیون در 
محل هــای عفونت یافت می شــود. پس از 
فعال شــدن، محققان فرض می کنند اســید 
کارنوزیک گیرنده های ACE۲ بدن انســان را تغییر داده و 

عفونت کرونا را مسدود می کند.
لیپتون نتیجه می گیرد: اســید کارنوزیک در مدل های پیش 
بالینی بیماری، غیرفعال و بی ضرر در حالت طبیعی خود، یک 
درمان فعال شده پاتولوژیک را به شکل فعال در جایی که باید 

فعال باشد، تبدیل می کند.



آلودگی هوا عامل ابتلا به سرطان ریه در افراد غیرسیگاری

به نقل از مدیکال نیوز، محققان دریافتند که ذرات ریز ناشــی از آلودگی هوا باعث التهاب در 
ریه ها شــده و ســلول های ریه با جهش های از قبل موجود شروع به تشکیل تومور می کنند. 
این یافته ممکن اســت راه را برای رویکردهای بالقوه جدید برای پیشــگیری از سرطان ریه 
هموار کند و اهمیت کاهش آلودگی هوا برای سلامت انسان را برجسته نماید. سازمان جهانی 
بهداشت گزارش می دهد که سرطان ریه شایع ترین علت مرگ و میر ناشی از سرطان در سال 

۲۰۲۰ و عامل مرگ ۱.۸ میلیون نفر در سراسر جهان بوده است.
۲ نوع اصلی ســرطان ریه بسته به اندازه ســلول های سرطانی وجود دارد: سرطان ریه سلول 
کوچک و سرطان ریه سلول غیر کوچک. سرطان ریه سلول غیر کوچک بسیار شایع تر است و 
از هر ۱۰ تشخیص سرطان ریه ۸ مورد را شامل می شود.این یک واقعیت ثابت شده است که 
سیگار خطر ابتلا به سرطان ریه را افزایش می دهد. با این حال، طبق مرکز کنترل و پیشگیری 
از بیماری ها، حدود ۱۰ تا ۲۰ درصد از سرطان های ریه در افرادی اتفاق می افتد که هرگز در 

طول زندگی خود سیگار نکشیده اند یا کمتر از ۱۰۰ نخ سیگار کشیده اند.

فضانورد آمریکایی ناسا با موشک روسی به فضا می رود

ایسنا:  روسیه به زودی دو فضانورد روس و یک فضانورد آمریکایی را به ایستگاه فضایی 
بین المللی خواهد رســاند. به نقل از تاس، موشک ۲.۱a-Soyuz که حامل فضاپیمای 
MS-۲۲ اســت در روز ۲۱ سپتامبر )۳۰ شــهریور( از مرکز فضایی بایکونور سفر خود 
به ســمت ایستگاه فضایی بین المللی را آغاز می کند.سرویس مطبوعاتی سازمان فضایی 
روســیه )روسکاسموس( در روز یکشنبه به خبرنگاران گفت که یک هیئت آمریکایی به 
همراه نمایندگان ناســا، پیش از انجام اولین پرواز متقابل با فضاپیمای سایوز، وارد پایگاه 
فضایی بایکونور شــده اند.این سرویس مطبوعاتی اعلام کرد: یک هیئت آمریکایی برای 
شرکت در رویدادهای اولین پرواز متقابل با فضاپیمای سایوز وارد پایگاه فضایی بایکونور 
 )Frank Rubio( شــده اند. آن ها نمایندگان ناسا و همچنین بســتگان فرانک روبیو
 Kenneth( فضانورد آمریکایی این ســفر هستند. هیئت ناسا توسط کنت باورسوکس
Bowersox(، هدایت می شود.موشک سایوز-۲.۱a روسیه با فضاپیمای MS-۲۲ روز 

گذشته بر روی سکوی پرتاب ۳۱ )وستوک( مرکز فضایی بایکونور مستقر شد.
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خواندنی

الگوی خوابی که خطر ابتلا به 
آلزایمر را کاهش می دهد

افرادی که خیلی کم یا خیلی زیاد می خوابند، بیشتر 
در معرض خطر زوال شناختی و عقل قرار دارند.

به نقل از ســایکولوژی، کسانی که بین 5.5 تا ۷.5 
ساعت خواب شبانه دارند، حتی زمانی که از عوارض 
اولیــه بیمــاری آلزایمر رنج می برند، کاهشــی در 

سلامت شناختی خود مشاهده نمی کنند.
آلزایمر شایع ترین نوع زوال عقل است که ۷۰ درصد 
موارد ابتلا را تشکیل می دهد. خواب ضعیف یکی از 
علائم شایع آلزایمر است و می تواند پیشرفت بیماری 
را تسریع کند. دکتر برندان لوسی، محقق ارشد این 
تحقیق، گفت: تعیین اینکه چگونه خواب و مراحل 
مختلف بیماری آلزایمر با هم مرتبط اســت، چالش 
برانگیز اســت اما این موضوعی است که برای آغاز 
طراحی مداخلات باید از آن آگاه بود. نتایج مطالعه 
ما نشــان می دهد یک محدوده متوسط یا »نقطه 
شــیرین« برای کل زمان خواب وجود دارد که در 
آن عملکرد شــناختی در طول زمان ثابت اســت. 
زمان خواب کوتاه و طولانی با عملکرد شــناختی 
بدتر همراه بوده است که شاید این موضوع به دلیل 
خواب ناکافی یا کیفیت پایین خواب باشــد. سؤال 
بی پاسخ این است که اگر بتوانیم برای بهبود خواب 
مداخله کنیم، مانند اینکه زمــان خواب برای افراد 
کم خواب را تا یک ساعت یا بیشتر افزایش دهیم، آیا 
این مورد تأثیر مثبتی بر عملکرد شناختی آنان خواهد 
گذاشت؟ برای پاسخ به این سؤال به داده های طولی 
بیشــتری نیاز داریم. این مطالعه شامل ۱۰۰ نفر با 
میانگین سنی ۷5 سال بود که اکثر آنان هیچگونه 
اختلال شناختی نداشتند. عملکرد شناختی آنان به 
همراه کیفیت خواب طی تقریباً پنج ســال پیگیری 
شد. پروفسور دیوید هولتزمن، یکی از محققان این 
تحقیق، توضیــح داد: این موضوع جالب بود که در 
این تحقیقات مشاهده شد نه تنها کسانی که خواب 
کم دارند بلکه کســانی که خواب طولانی دارند نیز 

زوال شناختی بیشتری نشان می دهند.
این نتایج نشان می دهد کیفیت خواب به جای خواب 

کامل ممکن است نکته کلیدی باشد.
پروفســور بیو ام انس، محقق دیگــر این تحقیق، 
گفت: کســانی که از مشکلات خواب رنج می برند، 
باید بدانند که می توان این مشکلات را درمان کرد. 
از بسیاری از بیمارانم می پرسم خوابت چطور است؟ 
اغلب بیماران گزارش می دهند که خوب نمی خوابند 
و هنگامی که مشکلات خواب آنان درمان می شود، 
ممکن است بهبودهایی در فرایندهای شناختی شان 

مشاهده کنند.
پزشــکانی کــه بیمارانی را با شــکایات مربوط به 
فرایندهای شناختی ویزیت می کنند، باید از آنان در 
مورد کیفیت خوابشــان سؤال کنند. این شاخص به 

طور بالقوه یک عامل قابل تغییر است.
نتایج این تحقیق در نشــریه Brain منتشر شده 

است.

هشدار عجیب گوگل و آکسفورد: 
نابودی غریب الوقوع بشر با هوش 

مصنوعی!

محققان دانشگاه آکســفورد و گوگل در تحقیقات 
مشترکی که پیرامون هوش مصنوعی انجام داده اند، 
به نتایج ترسناکی دست یافته اند. مقاله تحقیق مذکور 
به این اشــاره دارد که هوش مصنوعی فراتر از حد 
تصور پیش خواهد رفت و در آینده ای نه چندان دور 
بر زمین حکمرانی خواهد کرد. نتیجه این حکمرانی، 
به نابودی نسل بشر خواهد انجامید. هوش مصنوعی 
پدیده ای فوق العاده در عصر فناوری است که فرآیند 
انجام بســیاری از کارها را تســریع کرده و بخشی 
از پیشرفت چشــمگیر دنیای تکنولوژی محسوب 
می شود. این فناوری چندین بار سبب حل مشکلات 
پیچیده شــده و تقریباً در روندهای مختلفی توسط 
برنامه نویسان مورد استفاده قرار می گیرد. با این حال 
طی تحقیقات جدید و تخصصی که انجام شــده، 
به نظر می رسد که این فناوری همیشه مفید نخواهد 
بود و توســعه پیشرفته آن روزی به ضرر نسل بشر 

تمام می شود.

علم

قدیمی ترین قلب جهان با عمر 
۳۸۰ میلیون سال از زیر خاک بیرون 

آمد

 طی یک پروژه اکتشــافی، دانشــمندان توانســتند 
قدیمی تریــن قلب جهان را در فســیل یک ماهی در 

غرب استرالیا پیدا کنند.
کشــف قدیمی ترین قلب جهان در فسیل یک ماهی 
می تواند مســیر تکامل در زمان های گذشته و دنیای 
باستان را روشــن کند. این قلب در فسیل یک ماهی 
منقرض شده یافت شد و پروفسور کیت تریناجستیک 
فســیل این ماهی باستانی را در موزه استرالیای غربی 

بازرسی می کند.
یکی از نویسندگان تحقیق در مورد کشف قدیمی ترین 
قلب فســیل شده می گوید: »کشــف این قلب نشان 
می دهد که همه ما به معنای واقعی کلمه به یکدیگر 

مرتبط هستیم.«
ایــن قلب ماهی ۳۸۰ میلیون ســاله که در تکه ای از 
رســوبات استرالیا یافت شــد، باعث حیرت و هیجان 
دانشمندان شده اســت. این اندام نه تنها در وضعیت 
قابل توجهی قرار دارد، بلکه می تواند ســرنخ هایی در 
مورد نحوه تکامل مهره داران آرواره دار، که شامل من 

و شما نیز می شود، به دانشمندان دهد.
قدیمی ترین قلب کشــف شده در واقع متعلق به یک 
گونه منقرض شده از ماهی های زره دار و آرواره دار به 
نام »آرترودایر« اســت که در دوره دونین بین ۴۱۹.۲ 
میلیون تا ۳5۸.۹ میلیون ســال پیش می زیسته. این 
ماهــی ۲5۰ میلیون ســال قدیمی تــر از قلب ماهی 
آرواره داری اســت که در حال حاضر لقب قدیمی ترین 

ماهی را دارد.
علی رغم اینکه این ماهی بســیار قدیمی اســت، قرار 
گرفتن قلب S شــکل آن بــا دو حفره، محققان را به 
مشاهده شباهت های تشریحی شگفت انگیز بین این 

شناگر باستانی و کوسه های مدرن سوق داده است.
پروفســور کیت تریناجســتیک، دیرینه شناس مهره 
داران در دانشگاه کرتین استرالیا و یکی از نویسندگان 
ایــن مطالعه جدید، می گوید: »تکامل اغلب به عنوان 
یک ســری مراحل کوچک در نظر گرفته می شود، اما 
این فسیل های باستانی نشــان می دهند که جهشی 
بزرگ تــر بین مهره داران بــی آرواره و آرواره دار وجود 

داشته است.«
طبق گزارشــات موجود، قلب ایــن ماهی ها در دهان 
و زیر آبشــش آن ها قرار گرفته اســت، درست مانند 
کوســه های موجود در دنیای امــروز. این مطالعه روز 
چهارشنبه در مجله Science منتشر شد. دانشمندان 
نگاه بســیار دقیقی به محل دقیق این اندام داشتند و 
توانســتند آن را در ارتباط با معده، روده و کبد فسیل 
شــده ماهی مشــاهده کنند که اتفاقی نادر محسوب 
می شود. تریناجســتیک گفت: »من نمی دانم چگونه 
میزان تحیر و شگفت زدگی خودم از یافتن قدیمی ترین 
قلب سه بعدی که به زیبایی حفظ شده و سایر اندام ها 
در این فســیل باســتانی را بیان کنــم!« در تصاویر 
منتشر شده از قلب این ماهی، حلقه سفید دریچه های 
مارپیچی روده را نشان می دهد، اما قلب در اینجا قابل 
مشــاهده نیست. جان لانگ، اســتاد دیرینه شناسی 
در دانشــگاه فلیندرز اســترالیا و یکی از نویسندگان 
ایــن مطالعه جدید، در مــورد یافت قدیمی ترین قلب 
جهان می گوید: »از این واقعیت که ما واقعاً می توانیم 
بافت های نرم حفظ شــده در چنین ماهی باستانی را 
ببینیم، کاملًا متحیر شدم و بلافاصله فهمیدم که این 
یک یافته بسیار مهم است.« دیرینه شناسان دانشگاه 
جان لانگ/فلیندرز در طی یک سفر اکتشافی در سال 
۲۰۰۸ در منطقه گوگو، با این فسیل مواجه شدند. این 
فســیل به مجموعه ای از اطلاعات جمع آوری شده 
تاکنون، از جمله منشاء دندان ها و بینش هایی در مورد 
انتقال بالــه به اندام، می افزاید. منطقه GoGo، یک 
کانسار رسوبی در منطقه کیمبرلی در استرالیای غربی 
اســت. این منطقه به خاطر سوابق فسیلی غنی خود 
که حیــات صخره های دوره دونین دوران پالئوزوئیک 
را حفــظ می کند، از جمله بقایایی از بافت های ظریف 
مانند اعصاب و جنین هایی با بند ناف، شــناخته شده 
است. پروفسور پر آلبرگ از دانشگاه اوپسالای سوئد، 
یکی از نویســندگان این مطالعه گفت: »بیشتر موارد 
حفظ بافت نرم در فســیل های مسطح یافت می شود، 
جایی که آناتومی نرم کمی بیشــتر از یک لکه روی 
سنگ اســت. ما همچنین بسیار خوش شانس هستیم 
که تکنیک های اسکن مدرن به ما امکان می دهند این 
بافت های نرم شــکننده را بدون تخریب آن ها مطالعه 
کنیم. طی چند دهه گذشته، این پروژه غیرممکن بود. 

اما اکنون این چنین نیست.«

دریچه

باکتری که تصور می شد بی خطر است، خطرناک از آب درآمد

باکتریمرگبار

یک مطالعه بین المللی به رهبری دانشــمندان سنگاپوری 
نشــان می دهد باکتری هایی که تصور می کردیم بی خطر 
هســتند می توانند باعث وخامت بیماری های ریوی موجود 

شوند.
به نقل از اس تــی دی، گروهی از دانشــمندان بین المللی 
کشــف کرده اند که نایسریا )Neisseria( که سرده ای از 
باکتری های ســاکن در بدن انسان است، آن طور که پیش 
از این تصور می شد بی ضرر نیست. در واقع، این باکتری ها 
می توانند باعث عفونت در بیماران مبتلا به برونشــکتازی، 

آسم و بیماری انسداد مزمن ریه )COPD( شوند.
در یک مطالعه قابل توجه، که در تاریخ ۱۴ سپتامبر ۲۰۲۲ در 
مجله »Cell Host & Microbe« منتشر شد، محققان 
شــواهدی قطعی ارائه کردند که نشــان می داد گونه های 
نایســریا می توانند باعث وخامت بیماری های ریوی شوند. 
دانشمندان به رهبری دانشــگاه فناوری نانیانگ، سنگاپور 
)NTU( به انجام این تحقیقات پرداختند.برونشــکتازی 
یک بیماری مزمن اســت که در آن راه های هوایی ریه ها 
به دلایل نامعلومی به طور غیر طبیعی بزرگ می شود. این 
بیماری در میان آســیایی ها تا چهار برابر بیشتر از همتایان 
غربی شان شایع است و همچنین می تواند پس از بهبودی 
از سل رخ دهد. یک گروه بین المللی متشکل از محققان و 
بیمارستان های سنگاپور، مالزی، چین، استرالیا و بریتانیا به 
 ،)Sanjay Chotirmall( سرپرستی سانجی چوتیرمال
استادیار دانشکده پزشکی »LKCMedicine«، برای 
یافتن علت وخیم شــدن برونشــکتازی در بیماران مسن 

آســیایی، داده های مربوط به بیمــاری و عفونت را از ۲۲5 
بیمار آســیایی مبتلا به برونشــکتازی با بیماران مبتلا به 

برونشکتازی در اروپا مقایسه کردند.
zz نایسریا آنقدرها هم بی خطر نیست

در حالی که به خوبــی می دانیم گونه های مختلف باکتری 
نایســریا باعث ایجاد مننژیت و سوزاک می شوند، اما اینکه 
این باکتری ریه ها را آلوده می کند، تاکنون ناشــناخته باقی 

مانده بود.
بــه طور خاص، بیماران مبتلا به برونشــکتازی که مقادیر 
بالایی از یکی از زیر گروه های نایسریا به نام نایسریا سابفلوا 
)N. subflava( داشــتند در مقایسه با ســایر بیماران، 
عوارض شــدیدتر و عفونت های مکرر بیشــتری را تجربه 

کردند.
پس از انجام بررســی های بیشتر با اســتفاده از مدل های 
سلولی و حیوانی، محققان تأیید کردند که این نوع باکتری 
باعث از هم گسیختگی سلولی و در نتیجه التهاب و اختلال 
در عملکرد سیستم ایمنی در بیماران مبتلا به برونشکتازی 

می شود.
پیش از این کشــف، نایسریا به عنوان عاملی برای عفونت 
ریه یا بیماری شــدید در بیماران مبتلا به برونشکتازی در 

نظر گرفته نمی شد.
این کشــف اهمیت بســیار زیادی دارد زیرا می تواند نحوه 
درمان بیماران برونشــکتازی را تغییر دهد. اکنون پزشکان 
باید نایســریا را به عنوان یک عامل بالقوه در شدت گرفتن 

بیماری برونشکتازی در نظر بگیرند.

ارتباط گسترده تر نایسریا با بیماری های ریوی
علاوه بر ارتباط باکتری نایسریا با برونشکتازی شدید، تیم 
تحقیقاتی دانشــگاه نانیانگ نقش این باکتری را در شدت 
گرفتن ســایر بیماری های مزمن تنفسی مانند آسم شدید 

و بیماری انسداد مزمن ریه )COPD( شناسایی کردند.
محققان همچنین می خواستند بدانند که این باکتری از کجا 
می آید و بنابراین از خانه های بیماران مبتلا برونشــکتازی 
کــه دارای مقادیر بالای نایســریا در ریه هایشــان بودند، 
نمونه برداری کردند. آن ها وجود این باکتری در محیط خانه 
را تأیید کردند که نشان می داد فضای داخلی خانه و احتمالًا 
آب و هوای استوایی ممکن اســت در حضور این باکتری 

نقش داشته باشد.
نایسریا چیست؟

گونه هــای باکتری نایســریا معمــولًا به عنــوان عامل 
عفونت هایــی همچون ســوزاک و مننژیت حاد شــناخته 
شــده اند. با این حال، زیر گونه ای که به آن اشــاره شد، در 
مخاط دهان، گلو و راه هوایی فوقانی انسان یافت می شود 
و پیش از این ارتباط آن با بیماری های ریوی ناشناخته بود.

این خانواده از باکتری ها همیشه برای انسان بی ضرر در نظر 
گرفته می شدند و عفونت های ناشی از آن ها تا به حال شرح 

داده نشده بود.
محققان اکنون به دنبال انجام مطالعات بیشتر و آزمایش های 
بالینی برای ریشه کنی نایسریا هستند با این امید که این کار 
منجر به نتایج بالینی بهتری برای بیماران مبتلا به شرایط 

مزمن تنفسی شود.

برای اولین بار یک قطعه فلز در مدار 
زمین برش داده شد

شــرکت فضایی نانورکس )Nanoracks( برای اولین 
بار در تاریخ موفق شــد تا یک فلز را در فضا و مدار زمین 

برش دهد.
 )Nanoracks( شرکت فضایی نانورکس
با انجام فرآیند برش فلز در مدار برای اولین 
بار، در زمینه ساخت و ساز و تولیدات فضایی، 
تاریخ سازی کرد. استفاده از این تکنیک در 
توسعه نسل بعدی ایستگاه هایی فضایی که 
در مقیاس بسیار بزرگتری ساخته می شوند، 

مهم خواهد بود.
Nanoracks و شــرکت مادر آن یعنی 
Voyager Space، ایــن مأموریــت با 
نام Outpost Mars Demo-۱ را در 
ماه می پس از رســیدن بــه فضا در پرتاب 
Transporter 5 شرکت اسپیس ایکس 

انجام داده اند و اکنون جزئیات بیشتری درباره آن منتشر 
شــده اســت. در طول این فرآیند، قطعه ای از فلز مقاوم 
در برابــر زنگ زدگی، با اســتفاده از تکنیکی به نام فرز 

اصطکاکی برش داده شد.
کل این فرآیند )برش یک نمونه کوچک از فولاد( حدود 
یک دقیقه طول کشید و دانشــمندان موفق شدند تا در 

همین زمان کوتاه، آن را با موفقیت انجام دهند.
 Maxar همچنیــن ایــن کار با همــکاری شــرکت
Technologies انجام شــد که بازوی رباتیکی برش 

دهنده فلز را توســعه داد. بازوی ساخته شده از یک فرز 
اصطکاکی موجود در بازار اســتفاده می کرد و کل ساختار 
در فضاپیمای Outpost قرار گرفته بود اطمینان حاصل 
شــود که هیچ زباله ای وارد مدار نمی شود. در واقع، یکی 

از اهــداف اصلی این مأموریت، عــدم تولید زباله بود که 
دانشمندان موفق به انجام آن نیز شدند.

Nanoracks در مأموریت خود از نوعی فلز شــبیه به 
مرحله بالایی موشــک اســتفاده کرده است، زیرا هدف 
بلندمدت این شــرکت اصلاح مرحله بالایی موشــک ها 
و تبدیــل آن ها به ســکوهای مداری اســت. مارشــال 
اســمیت، معاون ارشــد سیستم های 
فضایی Nanoracks به وب سایت 

TechCrunch توضیح می دهد:

»ما دائماً در حــال راه اندازی مراحل 
بالایی هستیم. در بلند مدت، می توان 
چندین مورد از آن هــا را متراکم کرد 
و به اطراف جابجــا کرد تا با یکدیگر 
در تماس باشند و ساختارهای بزرگی 
را ایجــاد کنند که بتوان از آن ها برای 

کاربردهای مختلفی استفاده کرد.«
بــه گفتــه اســمیت، این تــازه آغاز 
یک مرحله بســیار بزرگتر محسوب می شــود. در آینده، 
Nanoracks تــلاش می کند تا این کار را در مقیاس 
بزرگتری انجام دهد تا در نهایت این کار در ســازه های 

فضایی بسیار بزرگتری کاربرد داشته باشد.



بورس به روند خســته کننــده خود 
همچنان ادامه می دهد؛ خســته کننده 
از ایــن جهت که عمــلًا طی 5 هفته 
گذشــته شــاهد نوســان آن در یک 
محدوده مشخص بودیم و خروج از این 
محدوده نیاز به یک نیروی قوی دارد 
و آن نیرو چیزی نیســت جز مشخص 
و یــا حداقــل تعدیل ریســک های 
سیستماتیک بازار. ریسک هایی که نه 
تنها تعدیل نشده اند بلکه بر شدت آن ها 
نیز افزوده شــده است. در این شرایط 
ریسک گریزی معامله گران به شدت 
افزایش پیدا می کند و در نتیجه بخش 
بیش تری از پرتفوی افراد به وجه نقد 
تبدیل می شــود و یا حد سود و زیان 
آن ها به شدت کاهش پیدا می کند. این 
شرایط به نظر می رسد همان موضوعی 
است که از شکل گیری یک روند قوی 

)صعودی یا نزولی( جلوگیری می کند.
  بورس روز دوشنبه هرچند مثبت بود و 
شاخص کل با افزایش بیش از یک هزار 
واحدی همراه شد، اما اولًا معاملات کم 
رمق بود و ثانیاً از میانه های بازار شاهد 
عقب نشینی شاخص کل بودیم؛ ارزش 
معاملات خرد روز دوشنبه دوباره به زیر ۳ 
هزار میلیارد تومان رسید و حدود ۲٬۹۲۰ 
میلیارد تومان بود و شاخص کل در پایان 
معاملات نسبت به ساعت ۱۱ کاهش 
حدود یک هزار و ۳۰۰ واحدی را نشان 
می دهد. با این وجود شاخص هم وزن 
در طول روز افزایشی بود و با رشد بیش 
از ۲ هــزار واحدی به کار خود پایان داد. 

شدت خروج پول حقیقی ها هم نسبت به 
روز یکشــنبه کاهش یافت؛ در حالی روز 
یکشنبه شــاهد خروج ۲۱۷ میلیارد تومان 
پــول حقیقی از بازار بودیــم که این رقم 
در بازار روز دوشــنبه به ۱۱ میلیارد تومان 
کاهش پیدا کرد. البته باید توجه داشــت 
که تا میانه های بازار و به طور مشــخص 
تا ساعت ۱۱، ۲۴ میلیارد تومان ورود پول 
حقیقی به بازار ثبت شد و از میانه های بازار 

روند ورود پول حقیقی معکوس شد.
از کنار هم قرار دادن این متغیرها به نظر 
می رسد که توجه معامله گران از نمادهای 
بزرگ و شاخص ساز به نمادهای کوچک 
و تک ســهم ها معطوف شده است. دلیل 
این موضوع را شــاید باید در ریسک های 
سیســتماتیک بازار جستجو کرد؛ جاییکه 
برجــام به عنوان بزرگترین ریســک این 
روزهای نه تنها بورس بلکه اقتصاد ایران، 
بلاتکلیف باقی مانده است. همچنین ترس 
از رکود اقتصاد جهانی با صحبت های اخیر 
رییس فدرال رزرو دوباره زنده شده است. 
جرم پاول چند روز پیش در کنفرانس جک 
ســون هول گفت که باید برای مبارزه با 
تورم به افزایش نرخ بهره ادامه داد. از سوی 
دیگر،  همچنان آمارهای ناامیدکننده ای از 
اقتصاد چین مخابره می شود. در این میان 
شــاخص دلار همچنان به روند صعودی 
خــود ادامه می دهد و ایــن موضوع برای 
بورس ایران که یک بازار کامودیتی محور 
است، نمی تواند خبر خوشایندی محسوب 
شــود. در حقیقت این افزایش دلار برای 

شاخص کل خبر خوبی نیست!
در این شــرایط بــه نظر نمی رســد که 

نمادهای بزرگ حتی با اخبار مثبت و انتشار 
گزارش هــای خوب هم تکانــی بخورند. 
مثال ایــن موضوع را می تــوان در گروه 
خودرویی و اوره ســازان و حتی بانکی ها 
مشاهده کرد؛ افزایش ۲۰ درصدی قیمت 
اوره تنهــا دو روز ایــن نمادهــا را مثبت 
کرد؛ قیمت گذاری بلوک ســایپا هم تنها 
چند ســاعت باعث افزایش تقاضا در این 
نمادها شد و گزارش های مثبت بانکی ها 
نتوانســت موج تقاضای محسوسی را به 
این گروه وارد کنــد. حتی افزایش قیمت 
نفت هم تغییر محسوسی در روند معاملات 

پالایشی ها ایجاد نکرد.
نگاهی بــه چارت شــاخص کل در تایم 
فریــم هفتگی هم نشــان می دهد که در 
محدوده حمایتی و مقاومتی سنگینی قرار 
دارد که عملًا در 5 هفته گذشــته در این 
محدوده در حال نوسان است و برای فرار 
از این محدوده به ســمت بالا و یا پایین 
باید محرک قوی وارد بازار شود که چنین 

شرایطی فعلًا دیده نمی شود.
zz پیش بینی بورس  امروز

در این شرایط تکلیف بازار مشخص است؛ 
فعلًا خبری در بازار نیست و شاید اگر هفته 
آینده هم به بازار ســر بزنیم،  بسیاری از 
نمادها در قیمت های امروز معامله شوند. 
به بیــان دیگر، درصد بالایــی از معامله 
گران تا مشخص شدن و یا حداقل تعدیل 
ریسک های سیستماتیک نقد خواهند ماند؛ 
این موضوع به معنای این است که فعلًا 
تقاضای قابل توجهــی وارد بازار نخواهد 
شد. شاید مهم ترین ریسک، برجام باشد؛ 
تا زمانی کــه حداقل این نامه نگاری های 

محرمانه هســته ای میان ایران و آمریکا 
با موضع رســمی طرفین همراه نشــود، 
این شرایط ادامه پیدا کند. از سوی دیگر 
بســیاری از نمادها در کــف قیمتی خود 
معامله می شــوند و p بــر e بازار به کف 
بلندمدت خود رســیده است که افزایش 
محســوس عرضه را فعــلًا دور از انتظار 

می کند.
بنابرایــن با در نظر گرفتــن مجموع این 
عوامل به نظر می رسد که در ادامه هفته 
هم به شرط آنکه اخبار جدیدی از برجام 
منتشر نشــود،  ادامه روند نوسانی بازار و 
شاخص کل محتمل ترین سناریو و توجه 
به تک سهم ها استراتژی بهینه باشد. باید 
توجه داشــت که در شرایط نااطمینانی و 
تشدید ریسک های سیستماتیک، حد ضرر 
و سود معامله گران کاهش می یابد و این 
موضوع بر شــرایط نوسانی و عدم شکل 
گیری روند پرقــدرت در نمادها و کلیت 
بازار تأثیر بســزایی دارد. بــه بیان دیگر 
کسب ســود حداقلی موجب حفط سود و 
خروج از معامله می شود و از سوی دیگر، 
افزایش ریسک گریزی معامله گران باعث 
می شود با زیان اندک،  معامله خود را پایان 

دهند.
در مجموع از میان صنایع به نظر می رسد 
که فعلًا پالایشــی ها و اوره سازان شرایط 
بهتری را تجربه کنند. بانکی ها هم شاید 
نسبت به خودرویی ها گزینه مناسب تری 
باشــند. با این وجود همانگونه که اشاره 
شــد در شــرایط کنونی به نظر می رسد 
استراتژی بهینه در شرایط کنونی توجه به 

تک سهم ها باشد.
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بازارمالی

مدیرعامل شرکت مدیریت دارایی مرکزی 
بازار سرمایه:

تأمین مالی بخش خصوصی از طریق 
صکوک، افزایش قابل ملاحظه 

داشت

افزایــش کم نظیر تعداد درخواســت تأمیــن مالی از 
طریق انتشار صکوک از ســوی بخش خصوصی در 
کنار افزایش حجم اوراق انتشــار یافته، از توجه ویژه 
بخــش خصوصی به بــازار بدهی به منظــور تأمین 
نیازهای مالی حکایت دارد.مدیرعامل شرکت مدیریت 
دارایی مرکزی بازار ســرمایه در گفت وگو با خبرنگار 
پایگاه خبری بازار ســرمایه )سنا( با بیان مطلب فوق 
افزود: براســاس عملکرد 6 ماهه ســال مالی شرکت 
مدیریــت دارایی مرکزی بازار ســرمایه )از بهمن ماه 
۱۴۰۰ تــا پایــان تیرماه ۱۴۰۱(، آمــار تعداد و حجم 
موافقت اصولی های صادر شــده به ترتیب با رشدی 
معادل ۷۰ و ۴۰ درصد در مقایســه با دوره مشابه در 
ســال مالی گذشــته روبه رو بوده است. محمدحسین 
صدرائــی ادامه داد: طی این دوره، ســازمان بورس و 
اوراق بهادار ۳۹ موافقت اصولی انتشار انواع صکوک 
در مجمــوع به مبلغ ۲۹6 هزار و ۴۰۰ میلیارد ریال را 
صادر کرده اســت. در این میان، ۷۰ درصد از موافقت 
اصولی های صادر شده مربوط به متقاضیانی است که 
برای نخســتین بار به منظور تأمین مالی خود به بازار 
صکوک مراجعه کرده اند. او با اشــاره به فراگیر شدن 
اســتفاده از راهکارهای نوین ضمانت در حوزه انتشار 
صکوک از جمله توثیق ســهام و اخذ رتبه اعتباری در 
کنار روش های ســنتی همانند ضمانت شخص ثالث 
اظهار کرد: ۱۳ عدد از موافقت اصولی های صادره طی 
دوره مورد گزارش، مربوط به بانیانی است که به منظور 
تضمیــن پرداخت های مرتبط بــا اوراق خود از روش 
توثیق ســهام، رتبه اعتباری و یا ترکیب آنها استفاده 
کرده اند. مدیر عامل شــرکت مدیریت دارایی مرکزی 
بازار ســرمایه با مقایسه حجم ریالی صکوک منتشره 
توسط نهادهای واســط در شش ماهه اول سال های 
مالــی ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ توضیح داد: بازار صکوک روند 
صعودی خود را در شــش ماهه اول سال مالی جاری 
شــرکت مدیریت دارایی حفظ کرده و نسبت به دوره 
مشابه در سال ۱۴۰۰ رشدی در حدود ۲۰ درصد داشته 
و این رشــد با مقایسه حجم صکوک منتشره در پنج 
ماهه ابتدایی سال جاری نسبت به دوره مشابه در سال 

گذشته به میزان ۱۸۰ درصد است.

سازوکار مجلس برای انجام 
تراکنش های بانکی بالا مشخص شد

طبــق مصوبه مجلس، تراکنش هایی که مبلغ آن ها از 
حدی بیشــتر باشــد، در صورتی قابل انجام است که 
شناســه یکتای صورت حساب الکترونیکی در سامانه 

حاکمیتی بانک مرکزی ثبت شده باشد.
نمایندگان در جلســه علنی  دیروز )دوشنبه ۷ شهریور 
ماه( مجلس شورای اسلامی با ماده ۱۹ طرح بانکداری 
جمهوری اسلامی ایران موافقت کردند.طبق این مصوبه، 
الــف( بانک مرکزی موظف اســت از طریــق ایجاد یا 
توسعه سامانه های حاکمیتی، و تکلیف »اشخاص تحت 
نظــارت« به تعبیه قواعــد و فرایندهای موردنظر بانک 
مرکزی در سامانه های داخلی خود، بر عملیات »اشخاص 
تحت نظارت«، به ویژه مؤسســات اعتبــاری، و نقل و 
انتقال وجه توســط آن ها نظارت کند.ب( تراکنش هایی 
که مبلغ آنها از حدی که متناســب با وضعیت اشخاص 
حقیقی و حقوقی توســط هیأت عالی تعیین می شــود، 
بیشتر باشد، تنها در صورتی قابل انجام است که شناسه 
یکتای صورتحســاب الکترونیکی مربوط، )موضوع بند 
)ث( ماده )۱( قانون پایانه های فروشــگاهی و ســامانه 
مؤدیان مصوب )۱۳۹۸.۷.۲۱(، در فرم درخواست انتقال 
وجه در سامانه حاکمیتی بانک مرکزی ثبت شده باشد. 
در موارد عدم وجود صورتحساب الکترونیکی، باید بابت 
یا انگیزه انتقال دهنده از انتقال وجه، توسط وی در فرم 
درخواست انتقال وجه در سامانه حاکمیتی موردنظر ثبت 
شــده و به تأیید انتقال گیرنده برسد.تبصره: دستورالعمل 
تعیین حدود تراکنش های موضوع این بند، متناســب با 
اطلاعات اقتصادی، هویتی و ســایر اطلاعات مربوط، 
برای هر تراکنش و مجموع تراکنش های هر شخص در 

بازه های زمانی معین، به تصویب هیأت عالی می رسد.

بازتاب

نماینده مجلس:
با شورای فقهی مخالفم، نه تنها 

بانکداری بلکه باید بقیه شئونات نیز 
اسلامی باشد 

یک نماینده مجلس گفت: امروز مجلس می تواند برخی 
کارهــای بانک ها را غیر اســلامی مطرح کنــد، اما اگر 
این قانون تصویب شــود با وجود شورای فقهی ایرادی 
نمی تــوان گرفت. در حالی که شــاید خیلــی رویکردها 
اسلامی نباشــد. این طرح تاکیدش بر بانکداری اسلامی 
بود ولی فقط یک نمایی درست می کنند و هنوز در محتوا 
نمی تواند وارد شــود.غلامرضا نوری، عضو کمیســیون 
کشاورزی، آب و منابع طبیعی مجلس در خصوص طرح 
بانکداری اسلامی که در صحن علنی دیروز مجلس مورد 
بررسی قرار گرفت، نقدهایی بیان کرد: این طرح با عنوان 
استقلال بانک مرکزی مطرح شد، اما نکته بارز این طرح 
ورود شــورای فقهی به حوزه بانک مرکزی است. من با 
شورای فقهی مخالف هستم؛ زیرا در نظام اسلامی نه تنها 
بانکداری بلکه باید بقیه شئونات نیز اسلامی باشد. برای 
مثال اگر می خواهیم معاملاتمان اسلامی باشد، باید یک 
شورا هم در ثبت اسناد تشکیل دهیم. از همه مهمتر باید 
یک شــورای بزرگ فقهی در صدا و سیما تشکیل دهیم، 
اما این شــرایط ممکن نیست.وی در ادامه توضیح داد: از 
ســوی دیگر ما وقتی 5 فقیه را در این شورای فقهی قرار 
می دهیم، عملًا به طور محترمانه بقیه فقها را از این حوزه 
خارج کرده ایم. در حالی که فقه شیعه، فقه پویایی است و 
هزاران عالم دینی و دانشــمند باید روی مسائل کار کنند 
تا مسائل مختلف با شــرایط روز تطبیق پیدا کند. نوری 
ایراد دیگری به این طرح وارد کرد و گفت: اصل ۴ قانون 
اساسی مشخصاً گفته است که قانون گذاری در حوزه های 
مختلف از جمله مالی و اقتصادی باید در چارچوب قوانین 
و مقررات اســلامی باشــد و آن را هم مشخصاً بر عهده 
فقهای شورای نگهبان قرار داده است. در واقع با این طرح 
بخشــی از کار شورای نگهبان را به شورای فقهی انتقال 
می دهیم و رقیب برای شــورای نگهبان ایجاد کرده ایم. 
این نماینده که به دلایل گفته شده با طرح شورای فقهی 
مخالف اســت، در ادامه گفت: هیات عالی بانک مرکزی 
باید قسم بخورند که مجری اصول اسلامی در حوزه های 
مالی باشند. اصول اســلامی که در قوانین کشور مدون 
شده باید مشخص باشد تا افراد بر آن قسم بخورند. مثلًا 
در موضوع بهره، هنوز اختلافات بســیاری در حوزه فقه 
وجود دارد. در این صورت آن شرایطی که در قانون آمده 
و شورای نگهبان تأیید کرده است، مبنا قرار گرفته شود تا 
مجریان بانک مرکزی بر انجام آنها قسم یاد کنند.نوری 
قانون بانکداری اســلامی که در مجلس در حال بررسی 
اســت را بیشتر یک نمای ساخته شــده برای بانکداری 
کشــور دانســت که در اصل کار تاثیری ندارد و در ادامه 
خاطرنشــان کرد: امروز مجلس می تواند برخی کارهای 
بانک ها را غیر اســلامی مطرح کند، امــا اگر این قانون 
تصویب شــود با وجود شــورای فقهی ایرادی نمی توان 
گرفت. در حالی که شاید خیلی رویکردها اسلامی نباشد. 

رییس کل بانک مرکزی:
موافقت بانک مرکزی با تأسیس 

بانک آفشور صحت ندارد

رییــس بانک مرکزی درباره اظهارات »ســعید محمد« 
درباره موافقت بانک مرکزی با راه اندازی بانک آفشــور 
در منطقه آزاد کیش، گفت: مجوزی برای تأسیس بانک 
آفشور در کشــور صادر نکردیم و این خبر صحت ندارد.

در حالی که دبیر شــورای عالی مناطق آزاد از اخذ مجوز 
برای تأسیس اولین بانک آفشور در کشور خبر داده بود، 
اما رییس کل بانک مرکزی ارائه و صدور این مجوز را رد 
و تکذیب کرد.آذر ماه ســال گذشته »سعید محمد« دبیر 
شورای عالی مناطق آزاد از اجرای اقداماتی برای تأسیس 
بانک فراساحلی )آفشور( در مناطق آزاد خبر داد. وی در 
گفت وگو با ایلنا اعلام کرد که ســرمایه گذاران داخلی و 
خارجی می توانند با حداقل سرمایه بانک آفشور را تشکیل 
دهند و این مجموعه می تواند از طریق اشخاص حقیقی 
و حقوقی بخش خصوصی مدیریت شــود و مســتقل از 
بانک مرکزی اســت. پس از آن با گذشت 6 ماه -اواخر 
اردیبهشــت ماه - محمد اعلام کرد که خوشــبختانه با 
مذاکرات پی در پی با بانک مرکزی مجوز تاسیســبانک 
آفشــور گرفته شد و امســال مقدمات راه اندازی بانک 
آفشور در کشور مهیا می شود. وی در این باره به ایلنا گفته 
بود بانک مرکزی در نامه ای موافقت خود را با راه اندازی 
اولین بانک آفشــور اعلام کرده و قرار بر این اســت که 
سهامداران صاحب صلاحیت را به بانک مرکزی معرفی 
و اعلام کنیم. همچنین مکاتباتی با بانک مرکزی انجام 
شده و یک مجموعه و کنسرسیومی از سهامداران برای 
بانک افشور کیش تشکیل داده ایم.در حالی که محمد با 
اطمینان از اخذ مجوزها برای راه اندازی بانک آفشور در 
کیش با ســرمایه 5۰ میلیون دلاری می گوید اما رییس 
کل بانک مرکزی موافقت با تأسیس بانک آفشور و ارائه 

مجوز را رد کرد.

تریبون
قانون تجارت، زمینه ساز تضاد منافع ناظران شرکت ها

سید مرتضی شهیدی گفت: طبق قانون تجارت، انتخاب بازرس و حسابرس در مجمع صورت می گیرد 
و زمانی که بحث انتخاب و پرداخت حقوق بر عهده شــرکت اســت، مانع از نظارت و عملکرد دقیق 
آن ها خواهد شد.ســید مرتضی شــهیدی عضو هیئت علمی دانشگاه و مدیر سابق پیگیری تخلفات 
سازمان بورس در گفت وگو با خبرنگار پایگاه خبری بازارسرمایه )سنا(، در رابطه با عملکرد حسابرسان 
و بازرسان شرکت ها، اظهار کرد: طبق قانون تجارت، نظارت بر شرکت ها و اعضای هیئت مدیره به 
منظور عدم نقض قوانین و مقررات بر عهده بازرسان قانونی است.او افزود: بازرسان قانونی در صورت 
برخورد با تخلفات، موارد مربوط را باید به مراجع قضایی اطلاع دهند؛ اما در نظام حقوقی و مالی به 
ویژه در خصوص شرکت های بورسی یک تلفیق نابجایی از بازرس قانونی و حسابرس انجام شده که 
این امر بر کاهش نقش بازرســان تأثیر قابل توجهی گذاشته است.عضو هیأت علمی دانشگاه گفت: 
قانون تجارت در جهت حفظ استقلال و اتکا بازرس قانونی، صراحتاً تمامی شرکت ها را از انعقاد قرارداد 
با شــخص مذکور منع کرده اســت اما از آنجایی که در اغلب شرکت ها، بازرس قانونی و حسابرس 

یکسان است، همین امر سبب شده تا تخلفات بیش از پیش شود. 

نرخ تورم به ۴۰.۱ درصد در مرداد ۱۴۰۱ کاهش یافت

معاون بانک مرکزی گفت: نرخ تورم در شهریور ماه ۱۴۰۰ به رقم 5۹.۳ درصد رسیده بود اما 
در یک سال اخیر روند نزولی داشته به طوری که نرخ تورم در پایان مرداد ماه امسال به ۴۰.۱ 

درصد کاهش یافته است.
به نقل از وزارت امور اقتصادی و دارایی، پیمان قربانی با اشاره به انتشار آمار نرخ تورم از سال 
۱۳۱5 توسط اداره آمارهای اقتصادی بانک مرکزی تاکنون، اظهار کرد: بانک مرکزی همواره 

بر اساس اصول علمی و فنی آمار نرخ تورم را تهیه می کند.
وی افزود: بر اساس محاسبات انجام شده توسط بانک مرکزی نرخ تورم در شهریور ماه ۱۴۰۰ 
به رقم 5۹.۳ درصد رسیده بود اما در یک سال اخیر روند نزولی داشته به طوری که نرخ تورم 

در پایان مرداد ماه امسال به ۴۰.۱ درصد کاهش یافته است.
معاون اقتصادی بانک مرکزی تصریح کرد: نکته حائز اهمیت کاهش نرخ تورم ماهانه در مرداد 
ماه است چراکه بعد از اجرای طرح مردمی سازی یارانه ها نرخ تورم ماهانه به بیش از ۱۰ درصد 

رسیده بود اما تورم ماهانه تیر ماه ۴.۳ درصد و تورم ماهانه مرداد ماه ۲.۴ درصد شده است.

روند نزولی بورس تا چه زمانی ادامه خواهد داشت

ریسکگریزیمعاملهگران

پرستو بهرامی راد
روزنامه نگار

 بازتاب

تأمین مالی ارزی با کمک رمزارزها از کانال بورس بین الملل
معاون نظارت بر بورس ها و ناشران سازمان بورس تشریح کرد؛

به گفته محســن خدابخش، تأســیس بورس بین المللی افزون بر 
بهره گیــری از فناوری های جدید و روز، زمینه مســاعدی را برای 
تأمین مالی به ویژه تأمین مالی ارزی برای بازار سرمایه و همچنین 

اقتصاد کشور فراهم می کند.
معاون نظارت بر بورس ها و ناشــران سازمان بورس و اوراق بهادار 
در گفت وگو با خبرنگار پایگاه خبری بازار سرمایه )سنا( با اشاره به 
نشست شورای عالی بورس و اوراق بهادار در هفته گذشته، اظهار 

کرد: در این نشست، شورای عالی بورس با توجه به درخواستی که 
با محوریت شورای عالی مناطق آزاد برای موضوع بورس بین الملل 
مطرح شــده بود، موافقت کرد؛ در نتیجه، در نشست اخیر شورای 
عالی بورس، مصوبه ای برای موافقت اصولی در ارتباط با تأسیس 
بورس بین الملل صادر شد.محســن خدابخش بهره مند شــدن از 
بســترهای مناطق آزاد در راســتای تأمین مالی را از جمله اهداف 
راه اندازی بورس بین الملل برشــمرد و عنوان کرد: افزون بر تأمین 

مالی در راســتای اهداف بازار سرمایه، منتفع شدن از فناوری های 
جدیــد و به روز از دیگر اهداف در این زمینه بوده اســت.او تبدیل 
دارایی ها بــه رمزدارایی را یکی از موارد بهره گیری از فناوری های 
یادشده در بازار سرمایه برشمرد و اذعان کرد: استفاده از ظرفیت های 
غیرمتمرکزسازی در راستای فناوری هایی که در حوزه بازار سرمایه 
وجود دارد همانند تســویه غیرمتمرکز و اســتفاده از فناوری ها و 

ابزارهای جدیدی که برای تسویه وجود دارد، از دیگر موارد است.



از دست رفتن بازار گاز ایران در ترکیه و 
عراق با سوآپ گاز روسیه؛

به نام ایران به کام روسیه

 حدود یک ماه پیش بود که در حاشــیه ســفر ولادیمیر 
پوتین، رئیس جمهور روسیه به تهران، تفاهمنامه ای میان 
شــرکت نفت ملی نفت ایران و شــرکت گازپروم روسیه 
امضا شد. این تفاهنامه عجیب که به طور ویدئو کنفرانس 
امضا شد از سوی رسانه های دولتی ضریب بالایی گرفت 
در حالی که روس ها یــک روز پس از این اتفاق، به یک 
خبر کوتاه اکتفا کردند و نوشــتند قرار اســت گازپروم در 
حوزه گازی، در ایران ســرمایه گذاری کند. اما محســن 
خجسته مهر، مدیرعامل شرکت ملی نفت درباره جزییات 
این تفاهم نامه گفت: »ســرمایه گذاری ۱۰ میلیارد دلاری 
گازپروم برای توسعه میدان گازی پارس شمالی و کیش، 
توسعه 6 میدان نفتی از جمله منصوری، آب تیمور، کرنج، 
آذر و چنگوله، ســرمایه گذاری ۱5 میلیارد دلاری گازپروم 
برای فشارافزایی میدان گازی پارس جنوبی و سوآپ گاز 
و فرآورده نفتی با روس ها و سرمایه گذاری جهت تکمیل 
پروژه ایران-ال.ان.جی، از محورهای این تفاهم اســت.« 
نکته مهمی که در اظهارات خجســته مهر بیش از همه 
توجه کارشناسان را جلب کرد، موضوع سوآپ گاز روسیه 
بود که از نظر کارشناســان، این اقدام می تواند منجر به از 
دست رفتن بازارهای گازی ایران در ترکیه و عراق شده و 

بازار بالقوه پاکستان را هم از ایران دورتر کند.
zz تحریم روسیه و گاز مازاد

پس از تهاجم نظامی روسیه به اوکراین در اسفند ۱۴۰۰، 
اروپایی هــا تحریم خرید گاز از روســیه را دنبال کردند و 
روسیه نیز برای تشدید فشار به بروکسل، تصمیم گرفت 
به بهانه تعمیر خطوط لوله و شرایط جدید پرداخت گازبها، 
میزان صادرات خود را کاهش دهد. چندی پیش، گازپروم 
در گزارشی نوشــت: »تولید گازپروم تا پایان ماه جولای 
نسبت به سال گذشته، ۱۲ درصد )۳5.۸ میلیارد مترمکعب( 
کاهش یافته است. از طرفی مصرف داخلی روسیه در این 
بازه زمانی، دو درصد )۳ میلیارد مترمکعب( کاهش داشته و 
از طرف دیگر صادرات به کشورهای غیر از مقاصد آسیای 
میانه )CIS( نیز، با کاهش ۳5 درصدی )معادل ۴۰ میلیارد 
متر مکعب( روبرو بوده است. صادرات گاز به مقاصد اروپا 
و ترکیه به ترتیب با کاهش ۴۰.۷ و ۲.۸ میلیارد مترمکعبی 
روبرو شده اســت«. پس از آن، اندیشکده نفت دانشگاه 
صنعتی شریف در گزارشــی به این موضوع اشاره کرد و 
نوشت تجارت گازی با روسیه، هم می تواند خطرناک باشد 
و هم به تأمین منافع جمهوری اسلامی ایران کمک کند. 
سولوشــن هم در این باره می نویسد: »اتمام قراردادهای 
قبلی صادرات به اروپا و تنش های شدید ایجاد شده، حدود 
۱۸۰ میلیارد متر مکعب گاز صادراتی روسیه به اروپا را در 
معرض خطر کاهش جدی قرار داده اســت. در این میان 
یک گزینه نیز ورود به بازار خاورمیانه و جنوب غرب آسیا 
)عراق، پاکســتان و...( خواهد بود. دو زیرســاخت موجود 
پیش روی این استراتژی مسیرهای ترکمنستان- ایران و 

آذربایجان-ایران است«.
سناریوهای همکاری

برای آغاز همکاری گازی با روسیه، سه سناریو برای ایران 
می توان تصور کرد:

۱ - خرید مستقیم گاز از روسیه از طریق ترکمنستان
۲ - تزانزیت گاز روسیه و دریافت حق تزانزیت

۳ - سوآپ گاز
در میان این ســه سناریو، بدترین حالت ممکن که کاملًا 
برخلاف منافع ملی معرفی می شود، سوآپ گاز است. یعنی 
ایران گاز را از روســیه در شمال کشــور دریافت کرده و 
معادل همان گاز را به کشورهای ترکیه و عراق صادر کند. 
در صورت اجرای این سناریو، گازی که ایران به ترکیه و 
عراق صادر می کند، گاز روســیه است و در صورت چنین 
اتفاقی، تهران به راحتی بازار خود را به کشور روسیه واگذار 
می کند. ایران دو قرارداد صــادرات گاز به عراق با حجم 
55 میلیــون مترمکعب در روز و با ترکیه قرارداد صادرات 
۳۰ میلیــون مترمکعبی در روز دارد کــه رقم بالایی در 
قراردادهای گازی است. به همین دلیل، همه متفق القول 
می گویند ایران باید گاز روسیه را در حداکثر میزان خود با 
کمترین قیمت خریداری کرده و با آن تجارت کند؛ بخشی 
از گاز را به ترکیه فروخته و بخشی دیگر را به عراق صادر 
کند تا خودش، صادرکننده گاز به این کشورها باقی بماند.

zz انتخاب بدترین سناریو
همانطور که گفته شــد، بدترین نــوع همکاری گازی با 
روســیه، انتخاب مدل سوآپ است که منافع این کشور را 
تأمین کــرده، و در مقابل موجب تضییع منافع جمهوری 
اسلامی ایران می شود. این موضوع که تقریباً هیچ عقل 
ســلیمی نمی تواند با آن مخالفت کند اما از سوی شرکت 
ملی نفت ایران به هیچ گرفته شــده است.خجسته مهر 
مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران، در حاشیه آیین آیین 
بهره برداری رسمی از طرح انتقال گاز به جزیره کیش رسماً 
اعلام کرد ایران آماده سوآپ گاز روسیه است؛ آن هم در 
حداکثر میزان خود! این اظهار نظر به خوبی نشان می دهد 
برداشت وزارت نفت از تأمین منافع ملی به شکل اشتباهی 
در حال پیاده شــدن اســت و با این وضعیت، بازارهای 
گازی ایران به زودی از دسترس خارج و به روسیه ای اعطا 
می شوند که برای گاز خود، به دنبال بازارهای جدید است.

 گزارش

شهبازی، نماینده نهاوند در مجلس 
تشریح کرد:

 ریشه کم آبی همدان

 همدان بی آب اســت، گزارش های میدانی حاکیست 
برخی مناطق همدان در ۲۴ ســاعت تنها ۲ ساعت از 
نعمت آب بهره مند هســتند و آن هم باید نیمه شب 
بیدار باشتد تا بتوانند مقدار ناچیز آبی بیندوزند. منطقه 
به منطقه تانکرهای آب را می بینی که مردم برای چند 
لیتر آب دور آن حلقه زده اند و یا به صف ایستاده اند. بنا 
بر گزارش های منابع محلی، حتی آب بیمارستان شهید 
بهشتی نیز قطع شده است. مناطقی از پایین شهر نیز 
5 روز اســت که آب ندارند. شــهروندان همدانی می 
گویند بنا شده بخشی از آب مصرفی موردنیاز شهر از 
زنجان تهیه شود که آن هم حدود ۳ ماه طول خواهد 
کشــید. هر چه هست مردم در بی آبی به سر می برند 
و این گواهی بر بی کفایتی برخی مســئولان اســت. 
چرا که نه اســتان بلکه فقط شهر همدان گرفتار بی 
آبی است. ســودجویان نیز قیمت آب معدنی و برخی 
نوشــیدنی ها را تا جای ممکن بالا برده و در این بین 
از آب گل آلــود ماهی می گیرند. یک بطر آب معدنی 
۳۰ هزارتومان و یک بطری نوشــابه تا 55 هزارتومان 
در برخی مناطق به فروش می رود. خبرنگار خبرآنلاین 
پــس از دو روز پیگیری در نهایت موفق شــد ضمن 
تلاش برای تماس با ۹ نماینده استان همدان، توانست 
فقط با علیرضا شــهبازی نماینده شهر نهاوند در این 

خصوص گفت و گویی انجام دهد که در پی می آید:
بحران آب در همدان چگونه شروع شد؟

زمانی که اســتاندار کردســتان بودم در جریان انتقال 
آب از ســد تالوار به همدان بودم ولی در ســال های 
بعد متاســفانه هیچ کاری انجام ندادند. البته کارهایی 
کرده انــد ولی باید این روز را پیش بینی می کردند که 

به این وضعیت در نیاید.
درست است که شما نماینده شهر همدان نیستید ولی 
از نمایندگان استان هستید و شاید این فراگیر باشد و 

خدایی نکرده در استان هم تسری پیدا کند؟
به همیــن دلیل هم این طرح را دنبــال کردم تا آب 
ســد تالوار را به همدان بیاورند و مشــکل حل شود، 
منتهی من معتقدم که باید احساس مسئولیت بیشتری 
در این قضیه به خرج داده می شــد و این روز را پیش 
بینی می کردن. حداقل ظرف یکی دو سال گذشته باید 
بیشتر به این مسئله ورود می کردند که به اینجا کشیده 
نشود. ما معمولًا دقیقه ۹۰ به فکر حل مشکلات می 
افتیم. در حالی که اگر از قبل برنامه داشــته باشیم و 
پیش بینــی کنیم، این وضعیت و این شــرایط پیش 
نمی آید، البته اینکه از کجا و چه عواملی در این قضیه 
نقش داشتند از جمله ضعف هایی است که معمولًا در 

مدیریت ما در قسمت های مختلف کشور وجود دارد.
یعنی بسترسازی لازم و زیرساخت ها آماده نشده است؟

می خواهم بگویــم که مدیران آنقدر ســهل انگاری 
می کنند که نهایتاً، کار به اینجا کشــیده می شود. من 
معتقد هســتم برای اینگونه چالش های جدی باید از 
قبل برنامه ریزی کرد تا این مشــکلات مهار شود و 
پیش نیاید. وقتی مردم از مدیریت مدیران کشــور و 
اســتان و شهرســتان ناراضی و ناراحت می شوند، آن 
وقــت می گویند مــا می آییم و ایــن موضوع را حل 
می کنیــم و البته ایــن واکنش هــای انفعالی، دیگر، 
ارزش و فایده ای ندارد زیرا همانند نوشــداروی بعد از 
مرگ ســهراب است. مهم این است که مدیران ما به 
وظایفشان درست عمل کنند و به موقع کارها را پیش 
ببرند. وقتی برای یک مشکلی هر روز تجمع می کنند 
و مسئولان می گویند این مشکل را ظرف دو هفته یا 
یک ماه حل می کنند این را نباید به حساب کارآمدی 
و هنر مدیریتی گذاشــت، هنر این است که باید پیش 
بینی می کردیم همــدان چه وضعیتی دارد و ما تا چه 
مدت آب داریــم و آن زمان برایش فکری می کردیم 
تا الان به این روز نیفتــد. اما اینکه چرا الان همدان 
به این وضعیت دچار شــده است، من نمی توانم روی 
ریز مشکلات و مســائل آن اظهار نظر کنم ولی کلًا 
معتقد هستم اینها ضعف مدیریتی در کشور است و ما 
نباید وقتی اتفاقی می افتد دنبال مقصر باشــیم، چون 
اینها ضعف مدیریتی اســت. اگر مدیران ما شهامت و 
شجاعت داشته باشــند باید این ضعف ها و مشکلات 

را بپذیرند.

نگاه روز

این ناهماهنگی را می توان به خوبی در گزارش 
ثبات پذیری آرامکو که به تازگی منتشــر شده 
است مشــاهده کرد. در این گزارش قید شده 
است که میزان مطلق گازهای منتشره در سال 
۲۰۳5 تقریباً با میزان مربوط به سال ۲۰۲۱ برابر 
است. انتظار می رود که تا سال ۲۰۲۷ آرامکو به 
میزان یک میلیون بشکه در روز بر تولید نفت 
خود بیفزاید و تولید گاز نیز تا پایان دهه جاری 
افزایشی 5۰ درصدی داشته باشد. هر چند این 
ارقام نشــان می دهد که نرخ متوســط انتشار 
گازهای آلاینده به ازای هر واحد از ســوخت 
فسیلی تولیدشده کاهش می یابد، اما این آمار 
برای تحقق اهداف پیمان آب وهوایی پاریس به 
هیچ وجه کافی نیست.سایر شرکت های نفتی 
قصد دارند با سرعت بیشتری از میزان آلایندگی 
خــود بکاهند. به طور مثال غول نفتی بریتانیا، 
بی پی قصد دارد تا پایان دهه جاری تا میزان ۲۰ 
درصد از انتشــار آلاینده های خود کم کند.این 
شرکت معتقد است که برای محصول اصلی آن 
در سال های آتی تقاضای کمتری وجود خواهد 
داشت. گزارش چشــم انداز انرژی این شرکت 
که امسال منتشر شد باور دارد که اگر جهان به 
هدف پایان دادن به انتشار گازهای گلخانه ای 
تا ســال ۲۰5۰ پایبند بماند، تا سال ۲۰۳5 به 
میزان ۲5 درصد از مصرف جهانی نفت کاسته 
خواهد شــد.آرامکو در پاسخ به سؤالات اعلام 
کرد که بســیاری از ســناریوهای مطرح شده 
حکایت از این دارند کــه تقاضا برای انرژی و 
مواد پتروشیمی با افزایش رشد اقتصادی جهان 
و بهبود کیفیت معیشت در کشورهای در حال 
توســعه، روندی صعودی خواهد داشت. ما به 
عنــوان یک تولیدکننده نفــت ارزان با میزان 
آلایندگی کم در صنایع بالادستی، نقشی حیاتی 
برای اجابت این افزایش تقاضا داریم تا به این 
وســیله جریان امن، قابل اتکا و ارزان انرژی را 
تضمین کنیم.آرامکو روند افشای میزان انتشار 
گازهــای گلخانه ای خود را از ســال ۲۰۱۹ و 
همزمان با ورود به بازار بورس عربســتان آغاز 

کرد. اما ایــن گزارش با رویه معمول ســایر 
شــرکت های نفتی بین المللی همخوانی ندارد 
و حجم زیادی از گازهای منتشــره که باید در 
حســاب آرامکو درج شــود را نادیده می گیرد.

باارزش ترین شرکت جهان از لحاظ ارزش بازار، 
تنها سطوح یکم و دوم از آلاینده های منتشره 
خود را افشــا کرده است. این انتشار مستقیم یا 
از محل دارایی های تحت تملک خود شرکت 
مانند ســوزاندن بنزین در خودروهای شرکتی 
انجام پذیرفته اســت و یا از محل اســتفاده از 
انرژی مانند کاربرد تأسیســاتی که ســوخت 
فسیلی مصرف می کنند. در سال ۲۰۲۱ مجموع 
انتشــار گازهای آلاینده ای که افشا شد به 6۸ 
میلیون تن رسید و آرامکو انتظار دارد این حجم 
تا سال ۲۰۳5 به 6۷ میلیون تن برسد. طرح به 
صفر رساندن انتشار گازهای گلخانه ای تا سال 
۲۰5۰ از ســوی آرامکو که سال گذشته اعلام 
عمومی شــد نیز به همین سطوح یکم و دوم 
محدود می شــود. با افزایش تولید نفت و گاز 
توسط آرامکو، میزان انتشــار گازهای آلاینده 
نیز ناخواسته افزایش می یابد. فرایند استخراج 
مستلزم مراحلی انرژی بر از قبیل حفاری، پمپاژ و 
انتقال است. این انرژی معمولًا از محل سوزاندن 
بخشی از نفت اســتخراجی تأمین می شود. با 
وجود این، آرامکو انتظار دارد که میزان انتشــار 
آلاینده ها در سال ۲۰۳5 نسبت به سال ۲۰۲۱ 
به واسطه احداث تأسیساتی که کربن منتشره 
را جــذب و ذخیره می کند، ثابت بماند. در حال 
حاضر این شرکت تأسیساتی برای ذخیره سازی 
۸۰۰ هزار تن دی اکســید کربن در اختیار دارد 
و قصد دارد این ظرفیت را تا ســال ۲۰۳5 به 
۱۱ میلیون تن برساند.آرامکو آلاینده های سطح 
ســوم را از گزارش های افشــاکننده و اهداف 
اقلیمی خود حذف کرده اســت. این آلاینده ها 
زمانی تولید می شــوند کــه مصرف کنندگان، 
نفت و گاز عرضه شــده از سوی این شرکت را 
می سوزانند. اغلب شرکت های نفتی بین المللی 
این اطلاعات را نیز افشا می کنند و اهمیت آن 

از این روست که این آلایندگی تا ۸۰ درصد از 
کل انتشار آلاینده های این شرکت ها را به خود 
اختصاص می دهــد. احتمال می رود که حجم 
انتشــار آلاینده های سطح سوم آرامکو بالغ بر 
۱.6 میلیارد تن باشــد. در این سورت ۳ درصد 
از کل گازهای گلخانه ای که طی یک سال در 
جهان منتشر می شود، به آرامکو متعلق خواهد 
بود.آرامکو در پاسخ به این پرسش ها اعلام کرده 
است که تمرکز ما بر سنجش، گزارش و مدریت 
آلاینده هایی است که تحت کنترل خود ماست. 
اما این را نیز قبول داریم که نقش برجسته ای در 
همکاری با عرضه کنندگان و مصرف کنندگان 
در سرتاســر زنجیــره ارزش محصولات خود 
داریم. کیفیت گزارش های افشاکننده از سوی 
آرامکو نیز بهبود یافته اســت. در سال ۲۰۲۱ 
بلومبرگ دریافت که در گزارش های آرامکو تنها 
به دارایی هایی که مالکیت کامل آنها در اختیار 
این شرکت است و در داخل عربستان مستقر 
هستند اشاره می شود. پس از آن بود که آرامکو 
به دارایی هایی که در کشورهای دیگر دارد نیز در 
گزارش های خود پرداخت.اما این شرکت هنوز 
به دارایی هایی که درصدی از سهام آنها متعلق 
به آن اســت، نمی پردازد. به طور مثال آرامکو 
در گزارش های خود به پالایشگاه Motiva که 
در ایالــت تکزاس آمریکا قرار دارد و صددرصد 
ســهام آن را در اختیار دارد، اشاره می کند اما از 
پالایشگاه Satrop که 6۲.5 درصد از سهام آن 
را در اختیار دارد، سخنی به میان نمی آورد. باقی 
سهام این پالایشگاه به شرکت توتال فرانسه 
تعلق دارد که در گزارش های مربوط به میزان 
انتشار آلاینده های خود، سهم این پالایشگاه را 
نیز ذکر می کند. کارشناســان بر این باورند که 
شرکت هایی که از محل دارایی های خود کسب 
سود می کنند، باید مسئولیت خود را نسبت به 
سهمی که از انتشار گازهای گلخانه ای از محل 

این دارایی ها دارند، بپذیرند.

zz منبع: بلومبرگ
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انرژی

گروه نفت  و انرژی: بزرگ ترین تولیدکننده 
نفت جهان تصمیم دارد طی یک دهه آینده 
بــر حجم تولید خود بیفزاید و در عین حال 
از طریق فناوری های جذب و ذخیره سازی 
کربن، روند انتشار بیشتر گازهای گلخانه ای 
را نیــز تحــت کنتــرل بگیرد. امــا وقتی 
شرکت نفت ســعودی آرامکو، بزرگ ترین 
تولیدکننده نفت جهــان اعلام می کند که 
قصد ندارد تا ۱۳ سال آینده از میزان انتشار 
کربن بکاهد، معلوم می شود که وعده های 
بزرگ این شــرکت درباره تغییرات اقلیمی 

راه به جایی نخواهد برد.
جهش اخیر در بهای نفت به شرکت دولتی 
نفت عربستان دلیل قانع کننده ای داده است 
تا نفت بیشتری عرضه کند. در کوتاه مدت 
این امــر موجب افزایش انتشــار گازهای 
گلخانه ای از ســوی آرامکو خواهد شــد و 
در بلندمدت نیــز می تواند اثر نامطلوبی بر 
تعهدات این شرکت برای به صفر رساندن 
انتشــار گازهای گلخانه ای تا سال ۲۰6۰ 

داشته باشد.
آرامکــو از حامیان پیمــان اقلیمی پاریس 
اســت و به انعقاد ابتکار آب وهوایی صنعت 
نفت و گاز که از ســوی سازمان بین المللی 
انرژی پیشنهاد شــده و هدف آن محدود 
کردن گرمایش جهانی به کمتر از ۲ درجه 
سانتی گراد اســت، یاری رسانده است. اما 
گام اخیر این شرکت سعودی که منجر به 
جهش انتشار گازهای گلخانه ای خواهد شد 
با اهداف علمی کــه تولیدکنندگان نفت از 
جمله آرامکو را به کاهش انتشــار گازهای 

گلخانه ای ملزم می کند، مغایرت دارد.
 Carbon مایــک کافیــن« از مدیــران«
tracker که یک اندیشکده فعال در حوزه 
انرژی اســت در این باره می گوید: بســیار 
دشوار اســت که ببینیم شرکتی که مدافع 
توافق پاریس اســت تا ســال ۲۰۳5 تعهد 
قابل توجهی برای کاهش انتشــار گازهای 

گلخانه ای نپذیرفته باشد.

تراژدی فصلی شدن دریاچه ارومیه

رئیس سابق حوضه آبریز دریاچه ارومیه گفت: اکنون سطح تراز دریاچه نسبت به مدت مشابه سال قبل 6۰ سانتی متر 
کمتر است و تقریباً حدود یک و نیم میلیارد متر مکعب آب در دریاچه وجود دارد که می توان گفت یک دهم حداقل آبی 
است که دریاچه می تواند داشته باشد.مسعود باقرزاده کریمی در گفت وگو با ایلنا، درباره اما و اگرهای احیای دریاچه ارومیه 
اظهار داشت: اکنون دولت به شدت در حال آسیب شناسی این موضوع است که چرا تمهدیاتی که قبلاً به کار بسته شده 
بود منجر به احیای دریاچه نشده است و هم بدنبال این است که چگونه بتواند از این چالش ها عبور کند، در هر حال مهم 
این است که اراده لازم برای احیا وجود داشته باشد، دولت ادعا دارد که این اراده را دارد ولی به نظر می رسد که هماهنگی 
بین بخشی کلید حل مسئله خواهد بود.وی با بیان اینکه برای احیای دریاچه باید بخش های مختلف تعامل درستی 
باهم داشته باشند، افزود: طبق آسیب شناسی که بنده انجام دادم، ما در این حوضه با 5 چالش روبرو هستیم که باید 
روی آنها غلبه کنیم، برخی چالش ها فرابخش و فراحوضه ای هستند، مثلاً واضح است که طرح های توسعه در حوضه 
سازگار با حفاظت دریاچه نیست، از جمله برنامه بلندمدت گسترش کشاورزی و یا سوبسیدهایی که به آب و انرژی 
در سیاست های کلان کشور داده شده برای نجات دریاچه بسیار آسیب زا است، زیرا وقتی آب و انرژی ارزان در اختیار 
باشد و اشتغال مناسبی هم ایجاد نشود طبیعتاً مردم به کشاورزی و بهره وری بسیار پایین از آب و انرژی روی می آورند..

تشدید چالش آبی در خوزستان
عضو هیات نمایندگان اســتان خوزســتان با بیان اینکه اکنون حوزه کرخه کاملًا خشک شده، گفت: 
کیفیت آب تا شرکت توسعه نیشکر آب در حد مطلوبی است و پایین تر از آن در شهرهایی خرمشهر و 
آبادان شوری به حدی است که غیر قابل استفاده است، نخلیات از بین رفته و به علت املاح بالای آب 
و کیفیت پایین تولید و پرورش خرما را که تاکنون به عنوان مرغوب ترین خرمای خاورمیانه مطرح بوده 
دچار چالش کرده به طوری که خریداری برای خرمای خوزستان وجود ندارد.قاسم ساعدی در گفت وگو 
با خبرنگار ایلنا، با بیان اینکه وضعیت آب در استان خوزستان تبدیل به چالش و بحران شده است، اظهار 
داشت: سیاست وزارت نیرو در رهاسازی آب بخصوص در رود کارون عادلانه نیست و متاسفانه مردم را 
بخصوص در حوزه کارون از کشت تابستان محروم کرد.وی با بیان اینکه EC آب استان در حد بالایی 
است، افزود: کیفیت آب تا شرکت توسعه نیشکر آب در حد مطلوبی است و پایین تر از آن در شهرهایی 
خرمشهر و آبادان شوری به حدی است که غیر قابل استفاده است، نخلیات از بین رفته و به علت املاح 
بالای آب و کیفیت پایین تولید و پرورش خرما را که تاکنون به عنوان مرغوب ترین خرمای خاورمیانه 

مطرح بوده دچار چالش کرده به طوری که خریداری برای خرمای خوزستان وجود ندارد.

»تدبیر تازه« گزارش می دهد

وعدههایپوچآرامکو
نعیم نوربخش

روزنامه نگار

نجمه جمشیدی
روزنامه نگار

جواد مرشدی
روزنامه نگار

عرضه گاز روسیه به شرکت فرانسوی 
کاهش یافت

ایسنا: غول انرژی روسی گازپروم تحویل گاز به شرکت انِژی 
فرانسه را از روسیه ســه شنبه به دلیل اختلاف درباره بعضی 
از قراردادها، کاهش می دهد.این خبر پس از درخواســت روز 
دوشــنبه الیزابت بورن، نخســت وزیر فرانسه منتشر شد که 
از شــرکتها خواســته بود مصرف انرژی را کاهش دهند یا با 
سهمیه بندی احتمالی در زمستان امسال که عرضه گاز روسیه 
متوقف می شود، روبرو خواهند شــد.انِژی در بیانیه ای اعلام 
کرد همان طور که پیش از این اعلام شده بود، شرکت انِژی 

پیش از این، حجــم لازم را برای تأمین تعهداتی که در قبال 
مشتریانش دارد و نیازهای خود، تأمین کرده و تدابیر متعددی 
را به اجرا گذاشــته اســت که هرگونه تأثیر مالی و فیزیکی 
مستقیم ناشی از مختل شدن دریافت گاز از شرکت گازپروم را 
به میزان قابل توجهی کاهش می دهد. تحویل گاز طبیعی از 
سوی گازپروم به انِژی از زمان آغاز جنگ در اوکراین، به میزان 
قابــل توجهی کاهش پیدا کرده و عرضــه ماهانه اخیر حدود 
۱.5 تراوات ساعت بوده است، در حالی که کل عرضه سالانه 
این شرکت به اروپا، به بیش از ۴۰۰ تراوات ساعت می رسید. 
بر اســاس گزارش بلومبرگ، گازپروم قصد دارد عرضه گاز از 
طریق خط لوله نورد اســتریم به آلمان را از ۳۱ اوت به مدت 

سه روز برای تعمیرات، متوقف کند. کاهش عرضه گاز روسیه، 
باعث افزایش قیمت گاز شده و دولتهای اروپایی را وادار کرده 
است پیش از فرا رسیدن زمستان، منابع دیگری را برای تأمین 
نیازشان جست و جو کنند.در فرانسه، مشکل کمبود تأمین گاز 
با اختلال در فعالیت راکتورهای هســته ای تشدید شده است. 
راکتورها حدود ۷۰ درصد از برق این کشور را تولید می کنند. با 
این حال فرانسه در مقایسه با همسایگانش، وابستگی کمتری 
به گاز روســیه دارد که تنها حــدود ۱۷ درصد از مصرف گاز 
این کشــور را تأمین می کند. انِژی تأیید کرد سرگرم مذاکره 
با شــرکت سوناطرک الجزایر برای افزایش واردات گاز از این 

کشور در میان مدت است.



وزیر اقتصاد: واردات یک میلیارد دلار خودرو  در ۷ ماه

بر اساس اعلام وزیر اقتصاد، طی ۷ ماه باقی مانده تا پایان سال حدود یک میلیارد دلار خودرو 
خارجی از گمرکات ترخیص خواهد شد.وزیر امور اقتصادی و دارایی با اشاره به مصوبه واردات 
خودرو اظهار کرد: با توجه به اینکه جزئیات آیین نامه برای واردات ۱۴۰۱ نیازمند هماهنگی های 
داخل دولت بود، هفته گذشته در جلسه دولت مطرح و مصوب شد که با دستور دکتر مخبر در 
۷ ماهه باقی مانده امسال با اولویت خودروی قیمت پایین که مصرف کنندگان متوسط کشور به 
آن دسترسی داشته باشند و بار ارزی بیش از یک میلیارد دلار برای بانک مرکزی ایجاد نکند، 
واردات آغاز شــود.لازم به ذکر است، طبق این آیین نامه، واردات خودرو باید با ثبت سفارش و 
تخصیص ارز صورت گیرد همچنین سقف واردات خودروی خارجی ۲۰ هزار دلار است. اولویت 
با خودروهای زیر ۱۰ هزار دلار تعیین شــده اســت و ســقف منابع ارزی برای واردات خودرو 
حداکثر یک میلیارد دلار است.همچنین کلیه خودروهای وارداتی در بورس کالا عرضه خواهند 
شــد و واردات خودروهای اقتصادی تا ۱۰ هزار دلار در صورت تولید و ساخت داخل مشمول 

مشوق های اقتصادی می شوند.

فاز بعدی تهران-شمال بهار ۱۴۰۲ افتتاح می شود

ایسنا: رییس بنیاد مستضعفان کشور گفت: امید است منطقه دو آزادراه تهران-شمال تا پایان بهار سال 
۱۴۰۲ مــورد بهره برداری قرار گیرد چرا که امســال ۲6۰۰ میلیارد تومان اعتبار برای این امر اختصاص 
یافته است. پرویز فتاح روز پنجشنبه سوم شهریور در جلسه بررسی فرصت های همکاری و تعامل بنیاد 
مستضعفان کشور با اهداف توسعه ای و ارتقا زیرساخت های البرز که در سالن جلسات حوزه استاندار برگزار 
شد، با بیان اینکه طی دیدار با استاندار محترم و تشکیل این نشست موضوعات بسیاری مورد توافق قرار 
گرفت، افزود: یکی از بزرگترین پروژه های عمرانی و راه سازی کشور تحت عنوان منطقه دو آزادراه تهران 
شمال در استان البرز قرار دارد. وی ادامه داد: این پروژه بسیار فعال است و تکمیل آن روند مطلوبی را طی 
می کند که با بهره برداری از آن بار بزرگی از ترافیک ملی اســتان البرز کاسته می شود. فتاح گفت: امید 
است این پروژه تا پایان بهار سال ۱۴۰۲ مورد بهره برداری قرار گیرد چراکه امسال ۲6۰۰ میلیارد تومان 
اعتبار برای این امر اختصاص یافته است. وی افزود: بنیاد مستعضفان کشور املاکی در استان البرز دارد 
که بخشــی از آنها از سوی استان برای اجرای طرح ملی نهضت مسکن مورد درخواست است که طبق 

اعلام نیاز استاندار محترم البرز و با نگاه مثبت و به نفع مردم استان تصمیم گیری می شود.

چهارشنبه9 شهریورماه1401، سال هشتم،  شماره 277
w w w . t a d b i r e t a z e n e w s . i r

هفته نامه سراسری اقتصادی- اجتماعی

10
راه ومسکن

کارشناس حوزه خودرو براین باور است دولت 
در واقع برای آزادسازی واردات خودرو تحت 
فشــار بود و با این اقدام فرافکنی کرد.  چرا 
که عملًابا وجود تبصره و بندهای قرار داده 
شده اثرات مثبت واردات خودرو از بین رفت.

علی خســروانی کارشــناس حوزه خودرو 
در گفت وگو با» تدبیر تــازه«، درباره آیین 
نامه واردات خودرو گفت: این مصوبه خیلی 
ناقص و ناکارآمد است و ایرادات زیادی دارد. 
یکی از این ایرادات ســقف عددی است که 
گذاشتند که عملًا خیلی نمی تواند به تسکین 
بازار کمکی کند و از آن طرف همین سقف 
یورویی که گذاشــتند آمده اند و گفته اند ارز 
حتماً باید توســط بانک مرکزی تأمین شود 
که این باعث می شــود ارزهای اشخاص و 
ارزهای تجاری نتواند وارد این کارزار شــود. 
حــال عنوان کردند ســقف ۱ میلیارد یورو! 
یعنی ایــن را به 5۰ هزار دســتگاه خودرو 

محدود کرده اند.
وی ادامه داد: به نظر من، همه این مصوبه 
و این مجوز وضعیت را بدتر می کند. از یک 
طرف برای میزان سود گمرکی تعرفه دقیقی 
مشــخص نکرده اند. وقتی می گویند بحث 
خودرو اقتصادی ست و برای اقشار کم درآمد 
نیز است. سوالی که بوجود می آید؛ چه ساز و 
کاری دیده اند که همین خودروهای زیر ۲۰ 

هزار یورو ارزان به دست مردم برسد؟ 

همه اینها ایراداتی اســت که به این 
به  افــزود:  می شــود.او  وارد  مصوبه 
نظر من، آن هــا دارند آنالیزه می کنند 
یعنی همین تعــداد محدود واردات را 
می خواهند به ســمت کانال هایی که 
آنها امکان دسترسی به این ارز دولتی 
را دارند ســوق دهند و از یک طرف 
مشــخص نشده که اشــخاص برای 
خودشــان می توانند خــودرو بیاورند 
یا خیر. لذا اگر یک شــخص حقیقی 
بخواهد بــرای خودش یک خودرویی 
وارد کند و زیر ۲۰ هزار یورو هم باشد 

این امکان را ندارد.
 در نتیجه مجدداً واردات خودرو دست 
یکســری افراد خاص افتاد.خسروانی 
براین باور اســت: این آیین نامه ای 
که صادر شــده خیلی گنگ است. به 
نظر من، عبارت درست این است که 
دولــت از زیر بار مقوله واردات خودرو 
سُر خورده و فقط خواسته رفع تکلیف 
کرده باشــد و هم اینکه یک جوری 
چیدمــان آن را انجــام داد که عملًا 
بازدهی به درد بخور و مناســبی برای 
بازار و مردم نداشته باشد.این کارشناس 
با اشاره به وضعیت خودروهای داخلی 
پاسخ داد: به هر صورت این باز شدن 
واردات یــک مقدار تاثیــرات روانی 
برروی بازار داخلی می گذارد خصوصاً 

در خودروهــای ارزان قیمت، به دلیل 
اینکه افرادی کــه خیلی درگیر بحث 
واردات و.. نیســتند می توانند بر روی 
این خودروها مانور بدهند.وی تصریح 
کرد: سخنگوی وزارت صمت سیگنال 
داد که قرار نیســت خودرو ارزان شود 
و ارزان نمی شــود، این ها مشــخص 
می کند کــه دولت اراده ای به کاهش 
قیمت نــدارد. از طرفی یک کمیته ای 
را در ایــن مصوبه برای تعیین ســود 
بازرگانی مشــخص کردند که در این 
کمیته یکی وزارت صمت اســت که 
اصلًا موضوع حمایتش از خودروسازها 
و.. علنی اســت که طبیعتاً نمی خواهد 
ارزان  قیمت ماشــین های کارخانه ها 
شــود. دیگری وزارت اقتصاد دارایی 
که این وزارت با توجه به اینکه سهام 
خودروســازها را می خواهند در بورس 
عرضه کنند و بلوکی بفروشند طبیعتاً 
نمی خواهنــد کاری کننــد که قیمت 
بریزد  سهام شــرکت های خودروساز 
که این هم وابســته به قیمت خودرو 
است.خســروانی بیان کرد: اگر کاری 
کنند که قیمت محصــولات در بازار 
پاییــن آید طبیعتاً سهامشــان هم در 
بورس کاهــش پیدا می کنــد. یعنی 
وزارت اقتصــاد هم عمــلًا به دنبال 
کاهش قیمت نیست و سازمان برنامه 

و بودجــه هم بحث ارز و.. را مدیریت 
می کند. هیچ کــس از طرف مردم و 
هیچ کسی که طرفدار کاهش قیمت 
خودرو باشد در آن کمیته نیست. فلذا 
یــک نهاد تخصصی یــا یک انجمن 
صنفی یــا یک اتحادیه ای که طرفدار 
کاهــش قیمت خودرو باشــد در این 
کمیته حضور ندارد و همه کسانی که 
در این کمیته هستند خواهان افزایش 
قیمــت خودرو خصوصــاً خودروهای 
داخلی هســتند و هیچ کســی آنجا 
نیست که یک رأی آنجا داشته باشد 
و بتوانــد به کاهش قیمــت در بازار 
کمک کند. بنابراین، همه چیز بگونه 
ایی چیده شــده که قیمت خودرو در 
بازار کاهش پیــدا نکند.وی در پایان 
خاطرنشــان کرد: دولت در واقع برای 
آزادســازی واردات خودرو تحت فشار 
بــود و با این اقدام فرافکنی کرد. فلذا 
عملًا بازار خودرو را آزاد کرده اســت. 
ولی این آزادی را با ماده و تبصره هایی 
که گذاشته عملًا خنثی کرده و اثرات 
مثبــت آن را نیز خنثــی کرد. به نظر 
من، دولت خواســته فقط رفع تکلیف 
انجام داده باشــد. به همین خاطر به 
گونه ایی ایــن آیین نامه و واردات را 
چیــده که هیچ اثر مؤثری برای مردم 

نداشته باشد.

کارشناس حوزه خودرو در گفت وگو با »تدبیر تازه« مطرح کرد

خنثیسازیاثروارداتبرکاهشقیمتخودرو

سخنگوی دولت:
خودروهای اقتصادی وارد می شوند

سخنگوی دولت در خصوص تعرفه واردات خودرو تاکید 
کرد که مقرر شده تا خودروهای اقتصادی وارد شوند که 
بتوانند خط تولید کشور را حمایت کنند و تکنولوژی لازم 
را انتقال دهند. علی بهــادری جهرمی در جریان بازدید 
از نخستین نمایشــگاه تحول صنعت خودروی کشور به 
گلایه مقام معظم رهبری در بهمن ماه سال گذشته نسبت 
به خودروهای تولید داخل اشــاره کرد و گفت: مشکلات 
بسیاری به دلیل تحریم ها از سوی کشورهای خارجی و 
سوءمدیریت و عدم برنامه ریزی مناسب در داخل کشور 
به وجود آمد و صنعت خودرو به گونه ای رشــد کرده بود 
که رضایت عمومی را به دنبال نداشت که با توجه به این 
روند ایجاد تحول سخت بود، اما دولت مردمی پیگیری را 
تکلیف قانونی و شرعی خود می دانست و به همین دلیل 
با تحقیقات کارشناسی، پس از بازدید رئیس جمهوری از 
پارکینگ های خودرو برنامه ریزی هایی را انجام داد.وی با 
اشاره به ۱۸۰ هزار خودرو ناقص در انبارها در بهمن ماه 
سال گذشته، خاطرنشان کرد: فاصله ثبت تقاضا تا عرضه 
تولیدات خودروها، به دلیل کمبود قطعات زیاد شــده بود 
در حالی که در آمار تولیدی ثبت می شدند، به همین دلیل 
رئیس جمهوری هشت فرمان صادر کرد که با همت وزیر 
صمت تحولات در سه حوزه رقم خورد.وی با بیان اینکه 
نخستین تحول در تثبیت جریان تولید بود، اظهار داشت: 
امروز با اقدامات جهادی مسئولان، همراهی خودروسازان 
و حمایــت دولــت، خودروهای معطل مانــده به دلیل 
کمبود قطعات به کمتر از ده هزار دســتگاه رسیده است 
و از ســوی دیگر تولیدات بدون معطلی عرضه می شوند، 
تحول دوم توسعه بن سازه ها یا پلتفرم های خودرو همراه 
با بومی ســازی بود که در دستور کار قرار گرفت، تدبیر و 
چرخش استراتژیکی اتفاق افتاد که برای عرضه جهانی 
خودروها هم افزایی در حوزه های مختلف شــکل بگیرد.

وی افزود: بر همین اساس قرار شد دو یا چند شرکت در 
مشــارکت با یکدیگر بن سازه را ایجاد کنند تا این مدل 
همکاری ها توســعه یابد؛ به این صورت که ظرفیت های 
موجود هم افزا شوند تا رقابت را سازنده و مقوم کند، این 
نوع همکاری هزینه تولیــد را کاهش می دهد و محدود 
به تولیدکنندگان دولتی نیست و بخش خصوصی داخلی 
نیز می تواند بــا هم افزایی، آینده روشــن و امیدآفرینی 
را رقم بزند. بهادری جهرمی، گام ســوم را دســتیابی به 
تولید گســترده تر برای رقابت جهانی دانست و گفت: با 
این برنامه ها، کشــور در حوزه خودروســازی توان تولید 
را افزایش می دهد و با بومی ســازی در شــرایط سخت، 
مقاومت پذیری بیشتری خواهد داشت، به عنوان مثال در 
نمایشگاه خودرو روسیه ۱۲ تفاهم نامه خودرویی با روسیه 
به ارزش ۷۰۰ میلیون یورو در یک ســال امضاء شد که 
در همین روزهای نخست اجرایی شدن برخی از آنها در 
جریان اســت،  از سوی دیگر در نمایشگاه خودرو روسیه 
نخستین تبادل مالی روبل-ریال نیز میان خودروسازان و 

قطعه سازان رقم خورد.

توافق با روسیه برای برقی سازی 
راه آهن گرمسار- اینچه برون

مدیرکل دفتر تجاری سازی وزارت راه و شهرسازی اظهار 
داشــت: یکی از مهمترین محورهای مذاکره با روس ها 
اجرایی سازی قرارداد وام راه آهن گرمسار-اینچه برون تا 
پایان سال اســت و می توان با اجرای این پروژه اتصال 
مرز ریلی اینچه برون به شبکه ریلی کشور را پر ظرفیت تر 
کرد.امین ترفع، دبیر کارگروه روانسازی و توسعه ترانزیت 
در گفت وگو با ایلنا درباره جزییات مذاکرات با معاون وزیر 
حمل و نقل روســیه در سفر روز گذشــته وی به ایران 
اظهار داشــت: در چند حوزه با روس ها در حال مذاکرات 
و انجام توافق هستیم که بخشــی از این موضوعات از 
گذشــته مطرح بود و در این دوره تلاش شد تا با سرعت 
بیشتری بتوان آن موضوعات را به سرانجام رساند.وی با 
بیان اینکه در جلســه با معاون وزیر حمل و نقل روسیه 
دو پروژه زیرســاختی راه آهن گرمســار - اینچه برون و 
راه آهن رشت- آســتارا مورد مذاکره قرار گرفت، گفت: 
پروژه راه آهن گرمسار-اینچه برون وام مصوب دارد اما به 
اصلاحاتی در قرارداد آن نیاز دارد که با همکاری دو طرف 
در حال انجام اســت.مدیرکل دفتر تجاری سازی وزارت 
راه و شهرســازی با بیان اینکه اجرای پروژه برقی سازی 
گرمســار اینچه برون با دریافت وام یک میلیارد یورویی 
روســیه انجام خواهد شــد، ادامه داد: یکی از مهمترین 
محورهای مذاکره با روس ها اجرایی ســازی قرارداد وام 
راه آهن گرمسار-اینچه برون تا پایان سال است و می توان 
بــا اجرای این پــروژه اتصال مرز ریلــی اینچه برون به 
شبکه ریلی کشــور را پر ظرفیت تر کرد.ترفع با اشاره به 
مذاکرات انجام شده درباره راه آهن رشت - آستارا گفت: 
پس از ســفر رییس جمهوری روسیه به ایران و مذاکره 
با مقام های کشــورمان، پروژه راه آهن رشت - آستارا به 
پروژه مشــترک همکاری دو کشور اضافه شده که پیش 
این، در دستور کار پیگیری مشترک قرار نداشت. هر چند 
دو کشــور همواره از ســاخت و تکمیل راه آهن رشت- 
آستارا استقبال می کردند اما یک اقدام و تمرکز مشترک 

برای اجرای این پروژه بین دو کشور وجود نداشت.

گزارش

 جزییات ثبت نام وام مسکن
 ۲۰۰ میلیون تومانی برای فرزند 

سومی ها

تســنیم:  معاون اعتبارات بانک مرکزی جزئیات نحوه 
ثبت نام وام مسکن ۲۰۰ میلیون تومانی فرزندآوری برای 

فرزند سوم را اعلام کرد.
ســحابی معاون اعتبارات بانک مرکزی اظهار کرد: در 
قانون جوانی جمعیت وام ۲۰۰ میلیونی به نام وام ودیعه 
مسکن فرزند ســوم در آن وجود دارد، متقاضیان برای 
دریافت این تسهیلات به 6 بانکی که بخشنامه به آن ها 
ابلاغ شده مراجعه کنند.وی با یادآوری این که قانون گذار 
مشــخص کرده خانوارهای فاقد مسکن می توانند این 
تسهیلات را دریافت کنند، افزود: شبکه بانکی در زمان 
حاضر این ابزار را ندارد وقتی متقاضی به شــعبه بانک 
مراجعه می کند نمی تواند تشــخیص دهد که متقاضی 
فاقد خانه است یا خیر. در حال برگزاری جلسات متعدد 
با همکاران در وزارت راه وشهرســازی هستیم تا امکان 
بررســی وضعیت متقاضی را در اختیار این شــعب قرار 
دهند. وی در عین حال ادامه داد: البته منتظر این لینک 
هم نماندیم، از بانک ها خواســتیم برای این که قانون 
نباید زمین بماند و لازم الاجراســت اکتفا کنند به این 
که وضعیت متقاضی را در سامانه سمات بانک مرکزی 
رصد کنند و اگر متقاضی تســهیلات مســکن یا جعاله 
فعالی نداشت، این را بیانگر این بدانند که این متقاضی 
فاقد مسکن است و این تســهیلات را به آنها پرداخت 
کنند.  اوایل اردیبهشــت ماه امسال بانک مرکزی طی 
بخشنامه ای دستورالعمل وام قرض الحسنه ۲۰۰ میلیون 
تومانی مسکن به خانوارهای دارای فرزند سوم را با یک 
شــرط ابلاغ کرده بود. در بخشــنامه بانک مرکزی که 
براســاس جزء )۳( بند )الف( تبصره )۱6( قانون بودجه 
سال ۱۴۰۱ کل کشور به 6 بانک عامل مسکن، تجارت، 
صادرات، کشــاورزی، توسعه تعاون و پست بانک ابلاغ 

شده، آمده است:
»بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران مکلف است 
از محل ۱۰۰ درصد مانده ســپرده های قرض الحسنه و 
5۰ درصد سپرده های قرض الحسنه جاری شبکه بانکی، 
تسهیلات موضوع جزء )۳( بند )الف( تبصره )۱6( قانون 
بودجه سال ۱۴۰۱ کل کشور را با اولویت نخست از طریق 
بانک های عامل تأمیــن کند. بانک ها مکلفند مبتنی بر 
اعتبارسنجی متقاضیان، با اخذ سفته از متقاضی و یا یک 
ضامن معتبر به پرداخت تسهیلات اقدام کنند. مسئولیت 
حســن اجرای حکم این بند به عهــده بانک مرکزی و 
بانکهای عامل و همه مدیران و کارکنان ذی ربط است. 
عدم اجرا یا تأخیر در پرداخت تسهیلات تخلف محسوب 
شده و قابل پیگیری در مراجع ذی صلاح است. همچنین 
تسهیلات قرض الحسنه ودیعه یا خرید یا ساخت مسکن 
)بنا به درخواست خانواده( با بازپرداخت حداکثر ۲۰ ساله 
برای خانواده های فاقد مســکن که در سال ۹۹ به بعد 
صاحب فرزند سوم یا بیشتر شــده یا می شوند به میزان 
۲۰۰ میلیون تومان اقدام کند. در راســتای اجرای جزء 
)۳( بند )الف( تبصره )۱6( قانون بودجه سال ۱۴۰۱ کل 
کشور، سهمیه هر بانک برای اعطای تسهیلات یادشده 

مبلغ ۱5۰ میلیارد تومان تعیین شده است.«

اعتراض رسمی عراق نسبت به تأخیر 
ایران در اجرای راه آهن 

شلمچه- بصره

ایلنا: مدیرعامل شــرکت ساخت و بهره برداری راه آهن 
شــلمچه- بصره اظهار داشــت: پروژه کاملًا خوابیده و 
متوقف شده بطوریکه عراقی ها تا کنون ۲ نامه اعتراضی 
نسبت به توقف پروژه ارسال کرده اند مبنی بر اینکه چرا 
طرف ایرانی به تعهدات خود نســبت به اجرای علمیات 
بــر روی پل بین دو کشــور اقدام نکرده اســت.یکی از 
سیاســت های دولت افزایش همکاری هــای تجاری با 
کشورهای همسایه بوده و رییس جمهوری تا کنون بارها 
به این موضوع تاکید داشــته از این رو تکمیل و احداث 
زیرساخت های حمل و نقلی توســعه دهنده ترانزیت و 
جابه جایی کالا در اولویت قرار گرفت و در بودجه امسال 
آمده که هم برای توسعه و تکمیل مسیرهای صادراتی 
کشــور و درجهت تقویت ارتباط با همسایگان ۲ میلیارد 
یورو از محل تســهیلات خارجــی )فاینانس( در اختیار 
شــرکت راه آهن قرار می گیرد تا برای اتصال راه آهن 

ایران با همسایگان هزینه شود.

گزارش

فروشندگان مسکن کوتاه آمدند
تحت تاثیر رکود مردادماه

مردادماه امسال، سرعت رشد نرخ های فروش در بازار مسکن 
به صفر رســید و واســطه های ملکی از نصف شدن تعداد 

معاملات در مقایسه با تیرماه خبر می دهند.
بازار مسکن شهر تهران، داغ ترین فصل تابستان را برخلاف 
انتظار با رکود پشت سر گذاشت. طرفین معامله تحت تاثیر 
کاهش ریســک های غیراقتصادی با احتیاط اقدام به انعقاد 
قرارداد کردند. این فضا در پنج روز ابتدایی شــهریورماه نیز 

کماکان بر بازار حکمفرما است.واسطه های ملکی در پایتخت 
از توقف رشــد قیمت های پیشــنهادی ملک خبر می دهند. 
اطلاعات غیررســمی حاکی از آن اســت که رشد نرخ های 
مدنظر فروشندگان آپارتمان، صفر شده است. اگر چه به نظر 
می رســد قیمت های قطعی خانه با رشــد حدود ۳ درصد در 
مقایســه با تیرماه مواجه شده، اما این میزان از نصف شدن 
سرعت افزایش نرخ ها در مقایسه با ماه گذشته خبر می دهد. 
کاهش ریســک های غیراقتصادی و حذف کامل تقاضای 
مصرفی از بازار، عوامل اصلــی کاهش انتظارات تورمی در 
بازار مســکن هســتند. طرف عرضه با توجه به پشــت سر 
گذاشــتن چهار ماه پر التهاب در بازار مســکن، مقداری در 

فروش خانه تردید می کنند، اما برخی گزارش ها حاکی از آن 
است که انعطاف فروشنده ها نسبت به ماه های گذشته بیشتر 
شده است. برخی واسطه های ملکی معتقدند فاز دوم شرایط 
فعلی می تواند منفی شــدن روند نرخ های پیشنهادی باشد.

اولین نشانه های رکود بازار مسکن در نیمه تابستان به شکل 
افت بازار اجاره بروز پیدا کرده اســت. آمارهای غیررسمی از 
کاهش حدود ۸ درصدی نرخ های پیشــنهادی رهن و اجاره 
مسکن در شهر تهران نسبت به ماه گذشته حکایت دارد. بازار 
اجاره، مردادماه را به عنوان یکی از ماه های پیک جابه جایی 
با التهاب کمتری در مقایســه با ماه های گذشــته پشت سر 

گذاشت.

مجید انتظاری
روزنامه نگار



وعده وزارت میراث فرهنگی برای بهره برداری از قلعه مارکوه

معاون وزارت میراث فرهنگی، وعده داد حداکثر تا یک ماه آینده طرح بهره برداری از فضای پیرامونی قلعه 
باستانی مارکوه شهرستان رامسر تهیه و عملیاتی شود.سعید اوحدی، معاون وزیر میراث فرهنگی، در حاشیه 
سفر به رامسر با اشاره به حساسیت های مردمی پیرامون داشته های فرهنگی و میراثی شهر افزود:  فلسفه 
حضور ما در این منطقه بهره وری از ظرفیت و امکانات متناســب با امکانات و اعتبارات موجود است. وی 
گفت:  در این ارتباط ظرف یک ماه آینده نشســتی در تهران با حضور شهرداری، میراث فرهنگی و منابع 
طبیعی برگزار و اولویت ها، محدودیت های میراثی و منابع طبیعی بررســی می شود تا طرحی مناسب برای 
رفاه حال مردم و یک بازدید مطلوب فراهم شــود به گفته وی مهم ترین اولویت حال حاضر در این قلعه 
تاریخی روشنایی مسیر و فضای قلعه است تا امنیت خانواده در شبانه روز تأمین شود. اوحدی با بیان اینکه 
رئیس جمهــوری بر تخصیص اعتبار چهار میلیارد ریالی برای حفاظت و مرمت قلعه تاریخی مارکوه تاکید 
داشــتند، ادامه داد:  بر همین اساس اعتبار این فضای تاریخی در هیچ کجا هزینه نخواهد شد؛ اما این در 
حالی اســت که باید بر اســاس طرح و برنامه ببینیم که چطور می توان این بهره وری را به بهترین شکل 
ممکن اجرایی و عملیاتی کرد.قلعه مارکوه که در 6 کیلومتری شرق شهر رامسر و سه کیلومتری ساحل دریا 

شهر کتالم واقع شده در سال ۷۹ با شماره ۳۴۸۴ در فهرست آثار ملی کشور ثبت شده است.

کشف اشیای تاریخی در کرمان به کمک فضای مجازی

فرمانده یگان حفاظت اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان کرمان، از کشف 
۹۳ قلمشــی تاریخی از طریق فضای مجازی طی سه ماه گذشته در این استان خبر داد.سرهنگ 
سیدعلی حسینی، فرمانده یگان حفاظت اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان 
کرمان، اظهار کرد:  به دنبال کشف این اشیا که قدمت آن ها به دوره های مختلف تاریخی همچون 
پیش از تاریخ، اسلامی و معاصر بر می گردد سه نفر دستگیر و برای سیر مراحل قانونی به مقامات 
قضایی تحویل داده شــدند. فرمانده یگان حفاظت اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دستی استان کرمان با اشاره به اینکه هرگونه خریدوفروش اشیای تاریخی در فضای مجازی ممنوع 
اســت افزود:  یگان حفاظت میراث فرهنگی با هوشیاری کامل و به صورت شبانه روزی سایت ها و 
صفحه هایی که قصد این گونه تخلفات را داشــته باشند را رصد کرده و با مشاهده هر نوع فعالیتی، 
ســایت مورد نظر فیلتر و با خاطیان برخورد قانونی خواهد شد. او همچنین از دستگیری دو نفر به 
اتهام حمل فلزیاب در جاده ســیریز – زرند خبر داد و گفت:  حمل فلزیاب بدون مجوز از اداره کل 

میراث فرهنگی نیز یک نوع تخلف محسوب می شود. 
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11
گردشگری

سخن ما امروز درباره شهری به شیراز 
اســت، که به ادب و فرهنگ در میان 
جهانیان شــهره است. شــیراز شهر 
ادبا، علما و عرفا اســت. درباره ادب و 
فرهنگ شــیراز باید ساعت ها سخن 
گفت، از سعدی و حافظ گفت و دست 
آخر خواهی فهمیــد، که هنوز هیچ از 
ادب و فرهنگ شیراز گفته نشده است.

شیراز شهر متمدن و با فرهنگ ایران، با 
تاریخی غنی همواره به ادب و فرهنگ 
معروف بوده است. اگر از گردشگرانی 
که به آن جا ســفر کرده اند، سؤال شود 
که شــما شــیراز را چگونه دیده اید؟ 
خواهند گفت، به راستی که شیراز دیار 
ادب و فرهنگ است. ما در مقاله شیراز 
به چه چیزی معروف اســت به ادب و 
فرهنگ شیراز خواهیم پرداخت. از ادبا 
و علمای شهر شــیراز سخن خواهیم 
گفت.صحبت از فرهنگ و ادب شیراز، 
قدمت دیرینه دارد. شهری که بارها به 
عنوان پایتخت انتخاب شــده است، و 
فرهنگ و تمدن را به ارث برده است. 
در الــواح قدیمی و اســناد مختلف از 
شیراز یاد شــده، همچنین به فرهنگ 
و ادب این شهر اشاره شده است. شهر 
شــیراز همواره در تاریخ جهان با نام 
فرهنگ و ادب آمیختگی دارد.شــهر 
زیبای شــیراز از قرن چهــار و پنج، از 
همان زمانی که بزرگانی چون حافظ، 
سعدی و ملاصدرا را در خود جای داده 
است، به شهر فرهنگ و ادب مشهور 
شد. شــهری که از قدیم الایام به نام 

دارالعلما معروف بوده است.
 صحبت از ادب و فرهنگش ســخت 
و دشوار است. اگر می خواهید شیراز را 
بشناســید، با ما در مقاله شیراز به چه 
چیزی معروف اســت همراه باشید. ما 
سعی خواهیم کرد شــیراز را با صفت 
جدایی ناپذیر خود یعنی ادب و فرهنگ 

بشناسیم.
اگــر در تاریخ جهان ســیری بکنید، 
خواهید یافت که شیراز از ابتدای تاریخ 
شــهری ادیب و عالم پرور بوده است. 
جغرافیدانان جهانی نظیر ابن حوقل و 
تدسکو در سفرنامه ها و اسناد خود لقب 
دارالعلما را به شیراز داده اند. برای مثال 
در اســناد تاریخی، در قرن ۱۳ شیراز 
پایتخت و مرکز علم و هنر بوده است. 
در قرن ۱۳ بــه دلیل وجود هنرمندان 
و عالمان نامدار در شیراز این شهر در 
پیشرفت علم و ادب، پیشتاز بوده است.

همان طور که پیش تر گفتیم، از قرون ابتدایی 
شــیراز به ادب و فرهنگ معروف بوده است. 
بی شــک حضــور حکومت هایــی همچون 
هخامنشیان، ساسانیان و زندیان در پیشرفت 
فرهنگ و هنر شــیراز بی تأثیر نیست. درست 
اســت که شــیراز ادبیات و فرهنگ خود را از 
شــاعرانی چون حافظ و ســعدی دارد، اما اگر 
حضور حکومت هایی همچون هخامنشــیان، 
ساســانیان و زندیان نبود، پیشرفت تمدن در 
شیراز دیده نمی شد.اگر بخواهیم به طور دقیق 
مؤثرترین حکومت بر فرهنگ و ادب شیراز نام 
ببریم، بی شــک باید به متمدن ترین حکومت 
جهان یعنی هخامنشیان اشاره کنیم. بعد از آن 
نیز تأثیر بسزای حکومت زندیان و کریم خان 
زند را نیــز نباید نادیده بگیریــم. به طورکلی 
شیراز پیشرفت فرهنگ و ادب خود را مدیون 
ادبا و علمای خود اســت، و هم مدیون حضور 
حکومت هایی متمدن همچون هخامنشــیان 
و زندیان.بسیار آســان است! حافظ و سعدی. 
حافظ و ســعدی دو شــاعر نامدار و ســرآمد 
شیرازی هســتند، که نه تنها در ایران بلکه در 
ســبک خود در جهان یکتا هســتند. حافظ و 
سعدی شاعران بسیار بزرگی هستند که نام ها 
در ادبیات جهان بسیار درخشان است. به دلیل 
نیست که شــیراز به ادب و ادیبانش معروف 
اســت.برای آشنایی بیشتر با ادیبان شیرازی و 
همچنین درک ادبیات و فرهنگ شــیراز با ما 
همراه باشید. به طور مختصر با دو شاعر شیرازی 
در مقاله شــیراز به چه چیزی معروف است؟ 
آشنا می شــویم.خواجه شمسُ الدّینْ محمّدِ بن 
بهاءُالدّینْ محمّدْ حافظِ شیرازی شاعر پرآوازه 
شیرازی است که در حدود سال ۷۲۷ هجری 
قمری در شیراز روزگار می گذرانده. مهم ترین 
اثری که از حافظ به جای مانده اســت، دیوان 
اشعار اوست. ا شعرهای حافظ بیشتر به حالت 
غزل سروده شده است. اشعار حافظ در ادبیات 
غرب بسیار موردتوجه است. دیوان اشعار حافظ 

در قــرن ۱۸ و ۱۹ به زبان های اروپای، نظیر: 
انگلیسی و فرانسوی ترجمه شده است. آرامگاه 
حافظ در شــهر شــیراز قرار دارد و به حافظیه 
اثرگذارترین شاعران  از  معروف اســت.حافظ 
تاریخ ایران اســت و به جرات می توان گفت 
روی درصــد زیادی از شــاعران پس از خود 
اثر گذاشــته است. آخرین نمونه از کسانی که 
حافظ بر آن ها اثر گذاشت هوشنگ ابتهاج )ه.ا. 
سایه( شاعر معاصر بود که به حافظ دوران نیز 
مشهور شد.نکته جالب توجه دیگر اثر پذیری 
عجیب حافظ از قرآن اســت تا جایی که یکی 
از دلایل انتخاب عنوان حافظ برای او را حفظ 
قرآن به چندین شیوه مختلف می دانند.به باور 
برخی از کارشناسان و ادبیان انقلابِ حافظ در 
غزل، که همانا سرودنِ ابیاتِ با معنای مستقل 
اســت، تحتِ تأثیرِ ســبکِ قرآن بوده. با این 
وجود نباید حافظ را مســتقل از فرهنگ کهن 
ایرانی دانست.او جهان بینی رندانه اش را وامدارِ 
فردوسی، خیام، سنایی، عراقی، عطار و مولوی 
است. بهاالدین خرمشاهی، ادیب معاصر، حافظ 
از ۲5 شاعر اثر پذیرفته است که برخی از آنان 
مانند مولوی ســتون فرهنگ ایرانی و برخی 
مانند عطار و خیام ســتون فرهنگ و دانسش 
ایرانی هستند.نکته جالب این است که شهرت 
و اثرگذاری حافظ از زمان حیاتش آغاز شــد و 
اثر او در همان زمان به شــبه قاره هند رسید و 
شاعران آن سرزمین ها کوشیدند تا ویژگی های 
شــعر حافظ را به کار برنــد.در وصف جایگاه 
حافظ همین بس که چند قرن اســت اشــعار 
حافظ ضرب المثل ایرانیان و دیوان شــعرش 
در کنار قرآن از مهم ترین کتاب های هر خانه 

است.
zz سعدی شیرازی

سعدی شیرازی یا استاد سخن، شاعر زبردست 
و چیره دست شیرازی اســت. سعدی در سال 
6۰6 هجری قمری چشــم به جهان گشوده 
است. سعدی شیرازی از خطبای معروف جهان 

اسلام در زمان خود بوده است. سعدی شیرازی 
به نغزگویی و ماهر ســخن گفتن میان ادبا و 
شاعران شهره است.آثار به جای مانده، از سعدی 
شامل گلستان، بوستان و غزلیات سعدی است. 
در کتاب های گلســتان و بوستان حکایت ها و 
موعظه هایی وجــود دارد، که برای خوانندگان 
بســیار جذاب و شنیدنی است. سعدی در سال 
6۹۰ هجری قمری در شــیراز چشم از جهان 
فروبست. آرامگاه سعدی در شهر شیراز به نام 
سعدیه قرار دارد.سعدی بی تردید برازنده عنوان 
استاد سخن است. آثار او مدت ها در مدرسه ها 
و مکتب خانه ها به عنوان منبع آموزش زبان و 
ادبیات فارســی تدریس می شده و بسیاری از 
ضرب المثلهای رایج در زبان فارســی برآمده 
از اشعار و نوشــته های او است.سعدی را باید 
استاد ساده نویسی دانست، ساده نویسی جذابی 
کــه البته خود هنری منحصر بــه فرد و پر از 
نکته های جذاب است.آثار وی در کتاب کلیات 
سعدی، شامل گلستان به نثر، کتاب بوستان در 
قالب مثنوی و نیز غزلیات، گردآوری شده است. 
علاوه بر این او آثاری در سایر قالب های ادبی 
نظیر قصیده، قطعــه، ترجیع بند و تک بیت به 
زبان فارســی و عربی دارد.چنــد بعدی بودن 
سعدی نباید باعث شود که فکر کنیم اشعار او 
به قوت شعرای دیگر نیست. اشعار سعدی، به 
خصوص اشعار عاشقانه وی، تنه به تنه اشعار 
حافظ می زند و در برخی مواقع بالاتر از اشعار 
حافظ قرار می گیرد. ســعدی نیز همچون در 
زمان حیات شــهرت و احترام فراوانی یافت و 
آثاراش به هندوســتان، آسیای صغیر و آسیای 
میانه رفت.نکته جالب این جا است که حافظ 
از جمله شــاعرانی بوده که تحت تأثیر سبک 
سعدی به ســرودن غزل روی آورده و در ابتدا 
از ســعدی الگو گرفته اســت. از معاصرین ما 
برجســته ای چون محمدعلی  نیز چهره های 
جمال زاده و ابراهیم گلستان از نثر سعدی تأثیر 

پذیرفته اند.

 شیراز شهر ادبا، علما و عرفا است

شیرازبهچهچیزیمعروفاست؟

بخشی از آسبادهای شهر طبس 
مرمت شدند

بر اســاس اعــلام مســئول اداره میــراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی شهرستان درمیان، قسمتی 

از آسبادهای خیرآباد شهر طبس مسینا مرمت شدند.
آسبادهای خیرآباد شهر طبس مسینا با تعیین حرایم و 
مرمت بخش های آسیب دیده بر اثر سیل ترمیم شدند. 
امیراسماعیل شهسواری، مسئول اداره میراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دستی شهرستان درمیان در این 
رابطه گفت:  آســبادها مظهر خلاقیت و نبوغ ایرانیان 
در اســتفاده از انرژی های پاک بوده کــه با توجه به 
وزش بادهای ۱۲۰ روزه سیستان، بیشترین آسبادها در 
محدوده شــرقی کشور قرار گرفته است. مسئول اداره 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی شهرستان 
درمیان بیان کرد:  مهم ترین اقدامات انجام شــده در 
آسبادهای ســطح شهرستان در راستای تعیین حرایم، 

اهداف حفاظتی و مرمتی بنا است.
شهســواری افزود: در این فصل مرمــت می توان به 
مرمت کامل آســباد محله خیرآباد شهر طبس مسینا 
که به دلیل بارندگی های سیل آسای سال گذشته دچار 

آسیب و تخریب شده بود، اشاره کرد.
او یادآور شــد:  آسبادهای طبس مسینا در سه قسمت 
شهر طبس مســینا به ثبت ملی رسیده که هم اکنون 

حدود ۴5 آسباد در این شهر وجود دارد.
شهسواری با توجه به فرسودگی و حجم و گستردگی 
مرمت در آسبادها، خواستار تخصیص بیشتر اعتبارات 
استانی و ملی به آسبادهای سطح شهرستان شد. او در 
ادامه افزود:  آسبادهای طبس مسینا با شماره ۴66۱ در 
فهرســت آثار ملی کشور به ثبت رسیده است که اکثر 
آسبادها مربوط به دوره قاجاریه و تاکنون بیش از ۱۰۰ 

آسباد در سطح شهرستان شناسایی شده است.

پژوهش های باستان شناسی کشور 
ساماندهی می شود

با تصویب طرح چهار ماده ای پژوهشکده باستان شناسی 
در شــورای پژوهشی پژوهشــگاه میراث فرهنگی و 
گردشگری، پژوهش های باستان شناسی کشور با نظارت 
بیشتری ساماندهی می شوند.پژوهشکده باستان شناسی 
طرحی چهار ماده ای را در شورای پژوهشی پژوهشگاه 
میــراث فرهنگی و گردشــگری، تصویــب کرد که 
بــه موجب آن پژوهش های باستان شناســی کشــور 
با نظارت بیشــتری ســاماندهی می شــوند.کوروش 
روســتایی، رئیس پژوهشــکده باستان شناسی، یکی 
از دغدغه های ناظران آگاه به مســائل باستان شناسی 
کشور در سال های اخیر را مسئله چگونگی ساماندهی 
پژوهش های باستان شناسی دانست و گفت:  اینکه چرا 
این موضوع مورد توجه قرار گرفت، بررســی، رصد و 
ارزیابی پژوهش های انجام شــده طی ســه دهه اخیر 
بود. این بررسی ها نشــان داد که در بسیاری از موارد 
پژوهش های میدانیِ باستان شناسی نه تنها منتشر نشده 
است، بلکه حتی گزارش آن برنامه میدانی نیز در نهاد 
مربوطه، که پژوهشــکده باستان شناسی باشد، وجود 
ندارد. روستایی بیان کرد:  می توان گفت نخستین گام 
در ساماندهی اولیه پژوهش های باستان شناسی کشور 
در زمان مدیریت زنده یاد مسعود آذرنوش بر پژوهشکده 
باستان شناسی )اواخر ۱۳۷۹ تا تابستان ۱۳۸5( برداشته 
شــد، تا آن زمان الزامی برای باستان شناســان وجود 
نداشــت که آن ها را به ارائه گزارش پژوهش میدانی 
موظف کند.رئیس پژوهشــکده باستان شناسی اضافه 
کرد:   در این میــان، برخی گزارش می دادند و برخی 
نه. در زمان زنده یاد آذرنوش قاعده ای نهاده شــد که 
تاکنون، به جز موارد معدودی، تقریباً اجرا می شود و آن 
این بود که پژوهشگر باستان شناسی که طرحی برای 
انجام کار میدانی ارائه می کرد، باید پیش از آن، گزارش 
برنامه میدانی قبلی خود را به مرکز اســناد پژوهشکده 
تحویل می داد. روســتایی گفت:  همین ابتکار زنده یاد 
آذرنوش در آن زمان، یعنی نیمه نخســت دهه ۱۳۸۰، 
صدای اعتراض برخی را درآورد، ولی به مرور زمان به 
امری معمول تبدیل شد. عضو هیئت علمی پژوهشگاه 
میراث فرهنگی بیان کرد:  اساســاً ماهیت »قوانین« 
همین طور است؛ در ابتدای وضع یک قانون، در برابر 
اجرای آن مقاومت هایی می شــود، ولــی به تدریج جا 
می افتد و این زمانی است که به اصطلاح »ضمانت های 
اجرایی« آن موجود باشد.او ادامه داد:  پس از مدیریت 
زنده یاد آذرنوش، مدیریت دستگاه باستان شناسی کشور 
دچار افت وخیزهای زیادی شــد، به طوری که طی ۱5 
ســال از ۱۳۸5 تا ۱۴۰۰ پژوهشــکده باستان شناسی 
۱۱ مدیر به خود دید، یعنی به طور متوســط طول عمر 

مدیریت هر یک فقط حدود یک سال و سه ماه بود. 

ایران گردی

چه اجناسی در چابهار ارزان 
است؟

خرید، به عنوان اصل مهمی در میان ویژگی های سفر 
به چابهار محسوب می شــود که عمدتاً در این رابطه 
سؤال »چه اجناســی در چابهار ارزان است؟« مطرح 

می شود.
سرویس گردشگری: خرید، به عنوان اصل مهمی در 
میان ویژگی های سفر به چابهار محسوب می شود که 
عمدتاً در این رابطه سؤال »چه اجناسی در چابهار ارزان 

است؟« مطرح می شود.
از آنجــا که نمی توان لذت خرید را از یک مســافرت 
ایده آل و مطلوب فاکتور گرفت، ما اینجا هســتیم تا با 
معرفی اجناس ارزان بندر زیبای چابهار، تفریح شما را 

لذت بخش تر سازیم.
اینکه بخواهیم یک لیست کلی و کامل از اجناس ارزان 
قیمت بندر چابهار ارائه بدهیم، تقریباً غیرممکن است؛ 
چرا که اجناس این منطقه به ســبب نزدیکی به مرز 
آبی و قرارگیری در موقعیت جغرافیایی پر رفت و آمد، 
قیمــت عمده خود را محفوظ نگه می دارند. از ســوی 
دیگر مردم جنوب کشور بسیار عادل و منصف هستند، 
به طوری که شما هیچ جنسی را در بندر چابهار بالاتر 

از ارزش واقعی آن خریداری نخواهید کرد.
با ایــن حال می توان به مجموعه ای از لیســت ارزان 

قیمت بازار چابهار اشاره کرد.
جنوب ایران زمین، مهد هنر اســت و زیبایی و لطافت 
در بازارهای مناطق جنوبی به وضوح قابل مشــاهده 
هســتند. اجناس دست ســاخته این منطقه در عین 
زیبایی، بسیار مقرون به صرفه هستند و به عنوان اولین 
پاسخ برای سؤال »چه اجناسی در چابهار ارزان است؟« 

مطرح می شوند.
سوزن دوزی سنتی، سکه دوزی روی پارچه، سنگ های 
قیمتی، گل دوزی روی پارچه، دست بافت های حصیر 
بافی، ظرف ســفالی، معرق کاری با صدف و شیرنی 
لندو از نمونه صنایع دستی و هنرهای دست سازه بندر 
چابهار هستند که شما می توانید با بهترین قیمت آن ها 

را خریداری کنید.
zz لوازم برقی

نزدیکی به مرز، موقعیت جغرافیایی مســاعد و شرایط 
اقتصــادی مطلوب مهم ترین دلایلی هســتند که به 
سبب آن ها قیمت لوازم برقی در بازارهای چابهار ارزان 
می شود.معمولًا لوازم برقی در بانه بسیار ارزان تر از همه 
جای کشور هستند، اما ما می توانیم این نوید را به شما 
بدهیم که در برخی مناطق بندر چابهار می توانید لوازم 

برقی ای که حتی ارزان تر از بانه هستند را پیدا کنید.
zz لوازم آرایشی

اغلــب بانوان به دنبــال بازارهایی هســتند که لوازم 
آرایشی را در عین کیفیت، با قیمت مقرون به صرفه به 
فروش برســانند. بازارهای بندر چابهار لوازم آرایشی را 
به صورت عمده خریداری می کنند، به همین دلیل در 
حین فروش سود مازاد بر ارزش کالا دریافت نمی کنند. 
خرده فروشــی، عمده فروشــی و تک فروشی لوازم 

آرایشی و بهداشتی در بندر چابهار کاملًا رایج است.
zz خوراکی و انواع شکلات

خرید ســوغاتی یکی از مهم ترین مراحــل خرید به 
شــمار می آید که اکثر افراد به علت خرید سوغاتی در 
حجم زیاد به دنبال قیمت ارزان این کالاها هســتند.

خوراکی های جنوبی، انواع شــکلات و انواع شیرینی 
از نمونه سوغاتی ها و اجناس ارزان قیمت بازار چابهار 
هستند که طعم بی نظیری را برای مسافران این منطقه 
به ارمغان می آورند.مســلماً در حال حاضر به خوبی از 
پاسخ ســؤال »چه اجناســی در چابهار ارزان است؟« 
آگاهی دارید، توجه داشــته باشــید که بــرای یافتن 
کالاهــای ارزان قیمت و با کیفیت در بندر چابهار باید 
به همــه بازارهای این بندر مراجعه کنید و قیمت ها را 
بررســی کنید تا در نهایت ارزان ترین کالا را خریداری 

کنید.

 دریچه

با تور مجازی از موزه بانک ملی ایران 
بازدید کنید

از مکان های دیدنی شــهر تهران موزه »بانک ملی ایران« 
اســت که در میدان امام خمینی این شهر قرار دارد. بازدید از 

این موزه به صورت مجازی امکان پذیر است.
موزه بانک ملی ایران که ساختمان آن از بناهای قدیمی شهر 
تهران محسوب می شود و در فهرست میراث ملی کشور نیز 
به ثبت رسیده است، در میدان امام خمینی شهر تهران قرار 
دارد. در سال ۱۲۸5 هجری شمسی، یکی از صرافان بزرگ 
تهران به نام »محمد حسین امین دارالضرب« به ناصرالدین 
شاه پیشنهاد تأسیس بانک مطرح کرد؛ اما با دخالت بیگانگان 

شــکل نگرفت و به جای آن بانک شاهنشاهی ایجاد شد. تا 
اینکه در شــهریورماه ۱۳۰۷ بانک ملی ایران افتتاح شــد. با 
کجارو همراه باشــید تا با تور مجــازی به بازدید از ای موزه 

بپردازیم.
موزه بانک ملی ایران در محل ســاختمان صندوق پس انداز 
این بانــک قرار دارد. طراح این بانک فــردی آلمانی به نام 
»هنریــش« بود کــه با تلفیقــی از معمــاری ایرانی زمان 
هخامنشی و معماری اروپایی این بنا را طراحی کرد و »حاج 
حسین معمار« آن را ساخت. ساختمان صندوق پس انداز در 
سال ۱۳۷۹ به شماره ۲۹۳۰ در فهرست میراث ملی به ثبت 
رسید و بر اساس مصوبه هیئت مدیره بانک ملی ایران، برای 
تأسیس موزه بانک در تهران اختصاص یافت و سرانجام در 
۲۱ تیرماه ۱۳۹6 پس از بازســازی و مرمت، به عنوان موزه 
مورد بهره برداری قرار گرفت.موزه بانک ملی از قسمت های 
مختلفی تشکیل شده و مساحت آن حدود ۹. ۰۰۰ متر مربع 
است. بخش اسکناس و سکه یکی از جذاب ترین بخش های 

این موزه است. در این بخش سکه های قدیمی ایران از دوره 
هخامنشیان تا دوران معاصر و همچنین اسکناس های نمونه 
یا شماره صفر در معرض بازدید قرار دارد. دستگاه های مورد 
استفاده در بانک و سندهای مربوطه، اشیای اهدایی به بانک 
از سوی مؤسســه های گوناگون ایرانی و خارجی، تابلوهای 
نقاشــی دوره قاجار و نقاشی چهرهٔ مدیران کل سابق بانک، 
خوش نویسی، مینیاتور، فرش، آثار قلم زنی، نمونه هایی از آثار 
چاپی چاپخانه بانک ملی ایران، اشــیای قیمتی و کهن اهدا 
شده از طرف بانک ها یا شخصیت های برجسته، از دیگر آثار 
به نمایش گذاشته شــده در موزهٔ بانک ملی است.این موزه 
در میدان امام خمینی، خیابان فردوســی، روبه رو ســفارت 
آلمان قرار دارد. از طریق مترو به راحتی می توانید به این موزه 
دسترســی پیدا کنید.برای استفاده از تور مجازی موزه بانک 
ملی می توانید وارد سایت این موزه شوید. علاوه بر بازدید از 
این موزه از سایر شعبه های بانک ملی در بازار تهران، مشهد، 

اصفهان و تبریز نیز دیدن کنید.

اکرم زمانی نوری
روزنامه نگار
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برگ آخر

 تریبون

امکان ایجاد مدارس غیردولتی در مناطق 
محروم با کمک خیرین و شهریه پایین

 ریل گذاری عجیب در
آموزش و پرورش

به گفته رئیس ســازمان مدارس و مراکز غیردولتی وزارت 
آمــوزش و پــرورش قرار اســت »امکان ایجــاد مدارس 
غیردولتــی در مناطق محروم با کمک خیرین و شــهریه 

پایین« هم فراهم شود. )ایسنا(
اگر با خواندن این خبر دچار شــگفتی شدید حق دارید! اما 
خوب که نگاه کنیم می بینیــم این رویکرد با توجه به ریل 
گذاری چند دهه گذشــته در آموزش و پروش دیگر چندان 
هم عجیب نیســت و اگر غیر از این بود شاید جای تعجب 
می داشــت. به نظر می رسد تصمیم گیران و تصمیم سازان 
مــا در حوزه آموزش و پروش چنــان از برخی واقعیات دور 
شــده اند که بعضاً حتی معنای لفظــی برخی واژه ها را هم 
فراموش کرده اند. کســانی که دچار محرومیت اند یعنی در 
گذران زندگی مــادی و رفع نیازهای اولیه مربوط به حیات 
دچار مشــکل اند به طوریکه ممکن است حتی از فرستادن 
فرزندانشان به مدرسه دولتی هم بعضاً ناتوان باشند، چنین 
کسانی چگونه خواهند توانســت برای مدرسه فرزندانشان 
شهریه بپردازند؟!  رئیس سازمان مدارس و مراکز غیردولتی 
وزارت آمــوزش و پرورش در توجیه این کار گفته اســت: 
»عادی سازی مدارس غیردولتی را دنبال می کنیم تا تقابل 
بین مدارس دولتی و غیردولتــی اتفاق نیفتد.« و »مردمی 
ســازی و نقش مردم در آموزش و پرورش از جمله مسائلی 
اســت که در حوزه مشارکت ها به آن توجه داریم. به دنبال 
آن هســتیم که همــکاری خیرین، واقفیــن و گروه های 
جهادی حداکثری شــود و مدارس غیرانتفاعی عام المنفعه 
با مشارکت گروه های ذکر شده داشته باشیم که در شورای 
نظارت تصویب شــده و آیین نامه های مربوطه در دســت 
تدوین است که به مهرماه می رسد.« )ایسنا( معنای نخست 
این سخن آن اســت که برای اینکه احساس عدالت ایجاد 
شود باید مدارس غیر انتفاعی را به مناطق محروم هم ببریم 
و آن را عادی ســازی کنیم )بخوانیــد رواج دهیم تا عادی 
شود( تا آنها هم کیفیت آموزشی بالاتری داشته باشند. این 
یعنی بــی اعتنایی به افزایش کیفیــت آموزش در مدارس 
دولتی امری پذیرفته شــده و مســلم است و برای رفع این 
مشــکل باید مدارس غیــر انتفاعی را افزایــش داد ولو در 
مناطق محروم!! اما معنای دیگر این سخن با توجه به عام 
المنفعه خواندن این اقدام آن اســت که یا شهریه از دانش 
آموزان گرفته نمی شــود که در این صــورت غیر انتفاعی 
)البته در معنای تغییر یافته این تعبیر، یعنی همان انتفاعی!( 
محســوب نمی شود و یا به معنای آن است که شهریه های 
دریافتی در جیب گرداننــدگان این مدارس نمی رود که در 
ایــن صورت هم فرقی برای دانش آمــوز محروم نمی کند 
چــون این پول )البته نداشــته( در هر صــورت باید برای 
آمــوزش از جیب او برود! اما پرســش مهم تر دیگری هم 
هست: چرا هر گاه سخن از کمک خیرین و مدرسه سازان 
به آموزش و پروش اســت تمام این ظرفیت ها به خارج از 
سیستم دولتی هدایت می شود؟ آیا نمی توان کمک خیرین 
را در خود سیستم دولتی جذب کرد و به این ترتیب کیفیت 
آموزشــی فراگیر دولتی بالاتر بــرد؟ در این مواقع مدافعان 
نظــام خصوصی آموزش چنین اســتناد می کنند که آیا اگر 
کســی بخواهد برای آموزش فرزندش خرج کند باید مانع 
آن شد؟! مسلم است که پاسخ به این پرسش منفی است و 
خدمات آموزشی نیز مانند هر کسب و کار دیگری می تواند 
قابلیت خرید و فروش داشته باشــد اما اولًا چنین والدینی 
می توانند برای فرزندان خــود معلم خصوصی بگیرند. ثانیاً 
این امکان نباید مانع از انجــام وظایف ذاتی حکمرانان در 
افزایش کیفیت مدارس دولتی باشــد. وظایفی که حکمران 
طبق قانون اساســی بر انجام آن مکلف شده است. مصالح 
بسیار بزرگ تر اجتماعی که از جمله مهم ترین آن ها ممانعت 
از طبقاتی شــدن آموزش اســت ایجاب می کند این اقدام 
شدیداً مشــروط به حفظ کیفیت آموزش در مدارس دولتی 
باشــد نه اینکه به ضرر و افت آموزشی آن تمام شود و کار 
به جایی رســد که یک مقام مســوول دولتی با استفاده از 
تعابیری کاملًا مبهم و تعریف نشده اجرای عدالت آموزشی 
را منوط به ایجاد مدارس غیر دولتی در مناطق محروم کند! 
این اقدام و اظهارات مشابه، آن لطیفه مشهور درباره انشای 
یک دانش آموز مرفه را با موضــوع »فقر« به یاد می آورد 
که در انشای خود نوشته بود ما همسایه بسیار فقیری داریم 
چون نه خانه ویلایی استخردار دارند نه ماشین رولز رویس 

و نه خدمتکار و باغبان!

 مهدی پازوکی در گفت وگو با 
»تدبیر تازه« مطرح کرد:

تکنولوژی اطلاعات راهکار  برون رفت 
از فرار مالیاتی

مهدی پازوکی اســتاد دانشگاه علامه طباطبایی متعقد 
است دولت باید با بکارگیری تکنولوژی اطلاعت عرصه 

را برای فرارهای مالیاتی تنگ تر کند.
 اســتاد دانشــگاه علامــه طباطبایی در گفــت وگو با 
»تدبیر تــازه« در خصوص - مالیات-  بیان داشــت: 
اولین راه حلی که بنده به عنوان کارشــناس اقتصادی 
در خصوص مالیات که مهم ترین درآمد دولت است دارم 

حذف معافیت های مالیاتی است.
وی ادامــه داد: بحث دیگر که درباره مالیات وجود دارد، 
فرار مالیاتی است که امروزه رقم بسیار بالایی در کشور 
دارد؛ نرخ مالیات بــالا در واقع رکود را در اقتصاد ایران 
تشدید می کند، بنابراین بهتر اســت گستره مالیاتی را 
افزایــش دهیم اما در همین حین جلــوی فرار مالیاتی 
هم گرفته شــود و این امر تنها با استفاده از تکنولوژی 

اطلاعات امکان پذیر است.
مهدی پازوکی اقتصاددان حال حاضر با اشاره به وجود 
تحریم ها و تبعات آن برای اداره کشور، افزود: در شرایط 
کنونــی که با وجود تحریم هــا، مالیات مهم ترین منبع 
درآمدی دولت به شــمار می رود. بنابراین قانون کلی در 
خصوص مالیات در کشــور این است که هر شخصی 
که درآمد دارد موظف به پرداخت مالیات می شــود.این 
اقتصاددان گفت: در شــرایط کنونی اقتصادی کشــور، 
افزایش نرخ مالیات شاید اقدامی اشتباه باشد و بنگاه ها 
را به ســمت و سوی رکود سوق دهد اما بهتر است فرار 
مالیاتی حذف شــود و گستره مالیاتی نیز صورت گیرد، 
البته گســتره مالیاتی بدان معناســت که معافیت های 
مالیاتی به صفر برسد.پازوکی خاطرنشان کرد: در شرایط 
فعلی کشــور که فروش نفت و قیمــت آن به صورت 
همزمان کاهش داشــته بودجه جاری کشور ما از محل 
مالیات ها تأمین می شــود، در حالیکه آمار و ارقام داخلی 
تنها تعیین کننده این است که با ما باید گستره مالیاتی را 
بالا ببریم. وی ادامه داد: نوع تفکر برخی سیاست گذاران 
درباره معافیت مالیاتی خلاف اصول کارشناســی بوده، 
چرا که نرخ مالیات در ایران نســبت به تولید ناخالص 
داخلی ۷.5 درصد اســت در حالی که همین نرخ مالیات 
در کشــوری مانند ترکیه ۲۰ درصد می باشد.دانشــگاه 
علامه طباطبایی در خصــوص معافیت مالی مختص 
مناطق محروم گفت: معافیــت مالی باید تنها مختص 
مناطق محرومی مانند استان های سیستان و بلوچستان 
باشــد که دولت نرخ مالیات را برای سرمایه گذاران در 
این مناطق به صفر برســاند تا سرمایه گذاران داخلی و 
خارجی با رغبت بیشــتری به ســرمایه گذاری و توسعه 
فعالیت هایشان بپردازند.پازوکی خاطرنشان کرد چنانچه 
نظام مالیاتی کشــور چتری باشــد برای همه فعالان 
اقتصادی اعم از دولتی یا شــبه دولتی، بنابراین در این 
صــورت می توان امیدوار بود یکی از پایه های رقابت در 
کشور فعال شده و اقتصاد را رقابت پذیر کرده است. این 
اقتصاددان گفت مشکل اساسی این است که بنگاه های 
مــا از یک طرف انرژی های ارزان اســتفاده می کنند و 
مالیات نمی پردازند و از ســوی دیگر محصولات ای به 
بازار می فرســتند که در بازار جهانی خریداری ندارند و 

همین امر موجب خلل در اقتصاد کشور می شود.

طراح: مرضیه کیانی مروستاینفوگرافیک

 یادداشت

دایناســورها را می توان در زمره غول پیکرترین موجوداتی محسوب کرد که در تاریخ کره زمین وجود داشته اند. این موجودات 
بســیار عظیم الجثه عموماً دارای مغز و سیستم عصبی و فکری بســیار محدودی بودند که این موضوع باعث تعجب دیرینه 
شناسان شده است. تناسب مغز و ابعاد بدن یکی از مهمترین مواردی است که نشان دهنده هوش موجودات زنده است و در این 
میان انســان جایگاه ویژه ای داشته و علاوه بر دارا بودن مغزی بسیار بزرگ به نسبت بدن، دارای سطح کورتکس و پیچیدگی 
بسیار مطلوبی است که وی را به هوشمندترین موجود سیاره زمین تبدیل کرده است در حقیقت موضوعی که انسان را از سایر 
حیوانات متمایز می کند، این اســت که ما تلفیقی متناســب و قدرتمند از تفکر و احساسات داریم. از نظر زیستی ما نه تنها مغز 
بزرگ و هوشی قوی داریم، بلکه دارای شعور خودآگاه نیز هستیم. به گفته دانشمندان، انسان موجودی آگاه است و دنیای اطراف 
خود را به روشی پیشرفته حس کرده و می دانیم که وجود داریم و دیگران وجود دارند. این موضوع به طور خاص در مقایسه با 
دایناسورهایی که بدنی بسیار بزرگ و مغزی کوچک داشتند، قابل بررسی است زیرا گونه ما فقط برای چند صد هزار سال وجود 
داشته و یک تازه وارد در صحنه زمین شناسی به شمار می رود. حال این سؤال مطرح می شود که چرا دایناسورها در طول دوره 
تکاملی خود که بیش از ۱5۰ میلیون سال بود، رشد مغزی نداشته و احساسات خود را توسعه ندادند؟ این موضوع به طور خاص 
توسط دانشمندان دیرینه شناس مورد بررسی قرار گرفته و ما می دانیم اگرچه بیشتر دایناسورها فاقد مغزهای بزرگی بودند اما 
همین مغزهای کوچک برای گذران امور و زنده ماندن آن ها کفایت می کرد و چالش های موجود در جهان آن روزگار که موجب 

شود موجودات در دو راهی انقراض و بقا قرار گیرند، پیش پای آن ها شکل نگرفته بود.

چرا مغز دایناسورها رشد کافی نکرد؟
آژانس های فضایی امارات متحده عربی و چین یادداشــت تفاهمی برای همکاری در ماموریت های رباتیک ماه در آینده 
امضا کردند تا در ماموریت های آتی ارسال ماه نورد به سطح کره ماه با یکدیگر همکاری کنند. به نقل از اسپیس، امارات 
متحده عربی شریک دیگری برای کمک به جاه طلبی های خود در اکتشاف ماه پیدا کرده است.مرکز فضایی محمد بن 
راشــد در امارات متحده عربی اعلام کرد که یادداشــت تفاهمی با آژانس فضایی ملی چین )CNSA( برای همکاری 
در تلاش های آینده ماه امضا کرده اســت.مرکز فضایی محمد بن راشد امروز از طریق توییتر اعلام کرد: این دو آژانس 
فضایی در ماموریت های آینده ماه که شــامل فرود یک ماه نورد متعلق به امارات بوســیله یک فرودگر متعلق به چین 
می شــود، همکاری خواهند کرد.این مرکز در توئیتی دیگر اعلام کرد که این توافق، اولین پروژه فضایی مشــترک بین 
امارات و چین است. مرکز فضایی محمد بن راشد در حال حاضر با دو شریک بخش خصوصی بر روی مأموریت قمری 
امارات کار می کند که قرار است ماه نورد کوچکی موسوم به »راشد« را اواخر سال جاری میلادی به کره ماه بفرستد. این 
مأموریت رباتیک بر فراز موشک »فالکون ۹« شرکت اسپیس ایکس پرتاب خواهد شد و راشد که ۱۰ کیلوگرم وزن دارد، 
با فرودگری موسوم به »هاکوتو-آر«)Hakuto-R( که توسط شرکت ژاپنی »توکیو آی اسپیس« ساخته شده است، بر 

ماه فرود خواهد آمد.
با توجه به سابقه چشمگیر چین در اکتشاف ماه، کمک گرفتن از این کشور برای کار در ماه منطقی به نظر می رسد. چین 

در دهه گذشته سه مأموریت روی سطح ماه انجام داده است که همه آنها موفقیت آمیز بوده اند.

قرارداد همکاری چین و امارات برای اکتشاف ماه

گروه سیاسی: همانطور که جان کربی، سخنگوی شورای 
امنیت ملی آمریکا می گوید به خاطر آمادگی تهران برای 
چشم پوشی از بعضی از خواســته هایش، ایران و آمریکا 
نســبت به دو هفته قبل به توافق هســته ای نزدیک تر 
شــده اند. اما هنوز اختلافاتی وجــود دارد و اتحادیه اروپا 
و ایران مشــغول بررسی پاسخ آمریکا هستند. رویترز نیز 
در گزارش با اشــاره به ادعای یــک مقام آگاه در آمریکا 
اختلافات احتمالی بر سر احیای برجام و ۴ سناریوی پیش 
رو را بررســی کرد. این در حالی اســت که برخی منابع 
خبری براین باورند که پیشــرفت های صورت گرفته در 
راستای توافق هســته ای نظرها را به سمت ذخایر قابل 
توجه نفت ایران جلب کرده است. ذخایری که در صورتی 
که توافق هسته ای ایران نهایی شود می تواند به سرعت 

در اختیار مصرف کنندگان قرار بگیرد.
براساس گزارش تدبیر تازه، در میان این اخبار رویترز دیروز 
در گزارش آورد: سه تن از افرادی که از مذاکرات هسته ای 
آگاهی دارند، به این خبرگزاری گفته اند که ایالات متحده 
و ایران راه هایی برای بازرسی از مراکز هسته ای ایران پیدا 
کرده اند که به هر دو کشور اجازه می دهد تا پیروزی خود 
در مذاکــرات را اعلام کنند، ولی تهیه قطعنامه نهایی به 

تأخیر می افتد.
تهران، واشنگتن را تحت فشــار قرار داده است تا پیش 
از اجرای کامل پیشــنهاد احیای برجام به مسائل پادمانی 
و ادعای آژانــس بین المللی انــرژی اتمی در خصوص 
نشــانه هایی از وجود اورانیوم در مراکز اعلام نشده پایان 

دهد.
آمریکا و شــرکایش با رد این درخواســت ایران، اعلام 
کرده انــد که این تحقیقات تنها زمانی خاتمه پیدا می کند 
که ایران پاســخ های قابل قبولی بــه آژانس بین المللی 

انرژی اتمی بدهد.
بر اســاس این گزارش یک مقام آمریکا در همین رابطه 

مدعی شــد: ایران در ابتدا خواستار تعهدی در این زمینه 
بود که آژانس تحقیقات پادمانی اش را تا تاریخ معینی به 
پایان برســاند و بعداً گفت اگر مسائل پادمانی تا زمان از 
سرگیری اجرای توافق حل وفصل نشوند، حق خود برای 
انجام ندادن اقدامات لازم در زمینه محدود کردن برنامه 
هسته ای شان را که مقرر شــده در آن تاریخ انجام شود، 

محفوظ می داند.
بر این اساس با توجه به مخالفت غرب با توقف تحقیقات 
آژانس و پافشــاری ایران بر پایان مسائل پادمانی، چهار 

سناریو قابل تصور است:
در اولین سناریو، ایران به ســؤالات آژانس پاسخ درخور 

می دهد و توافق سال ۲۰۱5 احیا می شود.
در ســناریوی دوم، تهران به سؤالات آژانس پاسخ قابل 
قبولی نمی دهد و برای احیای مجدد توافق هیچ قدمی بر 
نمی دارد و واشنگتن هم در مقابل از رفع کامل تحریم ها 

خودداری می کند.
سناریوی ســوم بدین گونه است که ایران با بازگشت به 
توافق موافقت می کند حتی اگــر تحقیقات آژانس ادامه 

پیدا کند. این تغییر موضع برای ایران بسیار دشوار است.
در آخرین ســناریو هم ممکن اســت آژانس انرژی اتمی 
تحقیقات خود را متوقف کند، حتی اگر از پاسخ های ایران 

رضایت نداشته باشد.
zz مدیریت تنش ها در خاورمیانه 

اما رسپانســیبل اســپیس کرفت هم در گزارشی احیای 
توافق هســته ای ایران را آزمونی برای نشان دادن میزان 
پایداری تلاش ها برای کاهش دادن تنش ها در خاورمیانه 
و مدیریت اختلافات در این منطقه دانست و در عین حال 
تاکید کرد: احیای مجدد توافق هسته ای به بازگشت نفت 
ایران به بازار جهانی منجر خواهد شــد و جای خالی نفت 

خام تحریم شده روسیه را پر خواهد کرد.
کویت و امارات بازگشــت سفرای خود به ایران را اعلام 

کردند، این دو کشــور پس از ماجرای حمله به ســفارت 
عربســتان در تهران، ســفرای خود را از ایران فراخوانده 

بودند.
اگرچه برخی کشــورهای حوزه خلیج فــارس، به همراه 
ایــالات متحده و اروپا امیدوارنــد که کاهش تنش ها در 
منطقه، اتحادهای منطقه ای ایــران مانند آنچه درعراق 
شاهد آن هستیم را به چالش بکشد اما با این وجود، رقابت 
میان قدرت های منطقه ای به شکل ظریف تری ادامه پیدا 
خواهد کرد. به عنوان مثال، رقابت بر ســر افزایش نفوذ 
منطقه ای، بــه درگیری میان ترکیه و قطر از یک ســو 
و امارات متحده عربی از ســوی دیگر برسرعقد قرارداد 

کنترل فرودگاه کابل منجر شد.
این رقابت ها همچنین در روابط شکننده منطقه ای ترکیه 

و اقدامات عربستان مشهود است.
احیای مجدد توافق هســته ای به بازگشت نفت ایران به 
بازار جهانی منجر خواهد شــد و جــای خالی نفت خام 
تحریم شده روسیه را پر خواهد کرد. اتفاقی که به کاهش 
قیمت جهانی نفت و تضعیف کنترل عربســتان بر قیمت 
آن خواهد انجامید. ولی عربستان در نهایت به این نتیجه 
خواهد رســید که این بهایی است که باید برای کاهش 
تنش ها در منطقه بپردازد، تنش هایی که در صورت عدم 

توافق هسته ای به شدت افزایش پیدا خواهد کرد.
از سوی دیگر، اسرائیل مانند برخی کشورهای حوزه خلیج 
فارس بر این باور است که به نتیجه رسیدن این توافق، به 
ایران اجازه می دهد تا حمایت خود از گروه های متحد خود 
در لبنــان، عراق و یمن را افزایش دهد و هیچ تأثیری بر 

محدود کردن برنامه موشکی ایران نخواهد داشت.
عــلاوه بر این، ایران به احتمــال زیاد چه با وجود توافق 
هســته ای چه بدون وجود آن، کشــوری هسته ای باقی 
خواهد ماند و این مســئله احتمال »رقابت« در خاورمیانه 

را افزایش می دهد.

یادداشت

گزارش » تدبیر تازه«  از روایت های جدید درباره مذاکرات هسته ای

برجام بوی نفت می دهد!

حسین علی زاده
روزنامه نگار
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روزنامه نگار


